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Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vítejte, a hezké pravé nedělní poledne vám všem. Fenomén Andreje Babiše a hnutí ANO, oslabování 
komunistů a roztříštěná poslanecká sněmovna, tak takový by byl verdikt voličů, pokud by se dnes konaly 
volby do poslanecké sněmovny. Česká televize a Otázky nabízejí nejnovější volební model v rámci 
Trendů Česka 2016 vypadá takto. 
 
redaktorka 
-------------------- 
Volební model ČT ukazuje, že v tuto chvíli by hranici 5% pro vstup do sněmovny překročilo 7 subjektů. 
V čele je hnutí Ano se stále rostoucími preferencemi. Nynějších 34% znamená skoro dvojnásobek 
volebního výsledku před 3 lety. Druhá sociální demokracie by získala 15% oproti volbám o 5,5% méně. 
Na třetím místě je nyní ODS s 8,5%. Následují komunisté, které klesli už na polovinu posledního 
volebního výsledku. Mají 7,5% stejně jako TOP 09, která ztratila 4,5%. 6,5% připisuje volební model ČT 
hnutí Svoboda a přímá demokracie a také KDU-ČSL. Pod hranicí 5% v rámci statistické chyby zůstávají 
Starostové a nezávislí, Piráti mají 3% a strana Strana Zelených 2%. Další strany a hnutí v četně 
sněmovního Úsvitu získali méně než 2%. 
 
Bronislav KVASNIČKA, spoluautor průzkumu TNS Aisa 
-------------------- 
Zatím co hnutí Ano získalo velký podíl na volebních preferencích dosahuje v průměru 34% a my máme 
možnost pozorovat, že v průběhu měsíce tyto preference ještě narůstaly, tak naopak obě dvě levicové 
strany ČSSD ale Komunistická strana Čech a Moravy masivně ztratila v měsíci říjnu voličskou přízeň. 
Znamená to, že ČSSD v průměru za měsíc říjen by dosahala 15% voličských preferencí, ale na konci 
měsíce října dokonce tento pokles byl ještě větší a dosáhla by zhruba 13% a KSČM by na tom byla 
ještě hůře. Ta by si sáhla až na nějaké dno 6,5% voličských preferencí. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vysvětluje nejnovější voličské nálady spoluautor výzkumu Trendy Česka 2016 Bronislav Kvasnička v 
rozhovoru pro dnešní Otázky. Posilování Starostů a nezávislých je trend, který podle Kvasničky 
naznačuje, že by mohli uspět a dostat se do Poslanecké sněmovny. Jaké jsou důvody? 
 
Bronislav KVASNIČKA, spoluautor průzkumu TNS Aisa 
-------------------- 
My si myslíme, že toto je samozřejmě ovlivněno krajskými volbami, kde hnutí STAN hraje významnou 
roli a hrálo významnou roli i iniciativa v souvislosti s oslavami 28. října. Uvidíme jak se bude, budou 
vyvíjet preference hnutí STAN na té národní úrovni v těch dalších měsících. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Připomeňme, že Starostové a nezávislí zvažují vlastní kandidaturu za rok při volbách do Poslanecké 
sněmovny a že by nekandidovali v rámci společného projektu s TOP 09. Připomínám, že do 
nejnovějšího volebního modelu Trendu Česka 2016 se dostalo 856 respondentů, tedy ti, kteří deklarují, 
že by k volbám šli. Statistická odchylka u jednotlivých politických stran se pohybuje mezi plus, mínus 
jedním až třemi procenty. Prvním hostem Otázek vicepremiér ministr financí, lídr hnutí Ano Andrej 
Babiš, děkuju, že jst přijal mé pozvání, vítejte v Otázkách pane vicepremiére. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 



Dobré poledne, vám i divákům. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Co je pro možného budoucího premiéra, protože tu ambici máte, mnohokrát jste to prohlásil v 
rozhovorech, lepší mít rozdrobenou politickou scénu. Když se podíváte na ty nejaktuálnější volební 
preference nebo pár, jednoho, dva, silné soupeře se kterými bojujete, byť jste možná ve vládě. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Tak tomu prohlášení já jsem se vyjadřoval k otázkám a já jsem řekl, že pokud si to lidi budou přát, tak 
za určitých podmínek samozřejmě jsem připraven tu, tu funkci převzít a samozřejmě ten volební model 
jsem velice překvapenej, protože pokud by to bylo řekněme příští pátek, by byly volby do Sněmovny, 
tak by to byla skvělá zpráva a měl bych radost. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy by jste to bral, že by se možná do Sněmovny mohlo dostat, když vezmeme i Starosty a nezávislé, 
kteří jsou na hranici, až 8 politických subjektů, tak by se poměrně těžko mohla sestavovat právě. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Tak já hodnotím, tych 34%, ty jsme nikdy neměli, já moc tomu nerozumím, protože ještě minulý týden 
jiná agentura říkala, že rozdíl mezi námi a ČSSD je jenom 6,5%. Měli jsme od krajských voleb vlastně 
4 výzkumy. Každý říká něco jiného, tak já to ne, ne, nechci přeceňovat. Nicméně já si myslím, že po 
těch krajských volbách se potvrdilo asi to, že tady máme dvě politické uskupení, jedno je hnutí ANO, no 
a potom je ten zbytek politické scény. Ty tradičně politické strany, a já jsem doufal, že například 
Starostové, že pan Gazdík bude nějak vystupovat ne konfrontačně vůči nám a jsem překvapen taky 
jeho rétorikou, kterou, kterou vlastně převzal od pana, pana Kalouska a dneska na nás nejvíc útočí pan, 
teda ČSSD, ten, ten dopis pana předsedy je skutečně velice, velice nepříjemný, nepřátelský vůči nám. 
Předtím útočili TOPka, ODS, takže... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
No ale když se vrátím pane... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Všichni, všichni útočej, takže my máme de facto takovej většinovej systém, takže hnutí a ti ostatní, a 
všichni jsou proti nám a samozřejmě. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A co je pro vás pro případné sestavování vlády. Představme si, že by ty volby takto dopadly. Co je vaše 
strategie? Je lepší mít jednoho silného soupeře sociální demokraty, které máte vyzkoušené, s nimiž by 
jsme v případě vládli a nebo slabé ostatní politické strany a hegemon, kterým se ukazujete i s odkazem 
na ty předchozí volby, které se v republice uskutečnily. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No pokud by to takto dopadlo, tak by to dopadlo asi tak jak v Hradeckém králové kraji, kde vlastně 
všichni udělali proti nám, proti nám vlastně koalici, takže tady je stále ta tendence vlastně nás kritizovat 
a my jsme takový jako hnutí, které ta klasická politická scéna nepřijala a všichni na nás útočí, takže by 
jsme skončili v opozici za takového výsledku. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže je podle vás, je podle vás tedy lepší když sociální demokraté nebudou klesat, protože myslíte si, 
že by jste mohli udělat dvojkoalici nebo ptám co je lepší. Pro vás strategicky. 
 



Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já nechci, já nechci spekulovat o koalici, my chceme, my chceme samozřejmě být, pokud by jsme měli 
šanci být ve vládě, ze slušnými lidma, a takový se vyskytují v každé politické straně a, a já nechci teďka 
hodnotit kdo bude s námi, kdo je proti nám. Většinou ty sněmovní bohužel přijali zákon proti mě, který 
je neústavní, protiústavní lexbabiš a hlasovali všichni, hlasovali všichni pro navýšení nebo proti navýšení 
daně z hazardu nebo v různých dalších věcech, takže v těch krajských volbách to lidi viděli a možná 
proto je taková reakce, a možná takovej výkyv preferencí a uvidíme jestli je to trvalé. Je to asi reakce 
na ty krajské volby, já to tak, já to tak čtu. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ano ty, ta sociologická data Trendů Česka neukazují takové výkyvy jako ostatní agentury, to znamená 
z našeho pohledu, rozumějme, z pohledu České televize se jeví jako velmi důvěryhodné a naznačují to 
co se děje. Když mi odpovíte na tu otázku, které nevěřila ani KSČM, že by hnutí ANO, což ukázaly 
krajské volby, mohlo ubírat voliče KSČM. Kdo je teď programově nejpřirozenější partner hnutí ANO? 
Jsou to levicové strany nebo je to ODS nebo kdo to vlastně je? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Tak ale hnutí ANO vlastně oslovilo, oslovuje všechny občané, já stále mluvím o rodinné firmě a já říkám 
všichni by jsme měli být jedna rodina, že se /nesrozumitelné/ 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy si s tou rodinnou firmou nedáte pokoj. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Nedám, protože samozřejmě rodinná firma je, je skvělá věc, která má jasný cíl. Jasnou odpovědnost, 
která funguje solidárně a my oslovujeme asi, asi všechny a samozřejmě máme kombinaci různých prvků 
i pravice, ale já samozřejmě mám sociální cítění. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Kdo je tedy nejpřirozenější koaliční partner hnutí ANO? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já bych chtěl navyšovat důchody, protože jsou nízké i platy lidí. A takže programově teďka například z 
hlediska rozpočtové odpovědnosti, ČSSD hlasovala proti nám, ale hlasovali s námi pravicové strany, 
takže je to různé a my samozřejmě máme, budeme mít takovou velice dobrý program a budeme mít 
jasnou vizi, budeme lépe připraveni. Budeme mít taky lepší, lepší kandidáty do sněmovny.Takže.. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže mi odpovězte. K které politické straně, z těch, které by se mohli dostat do sněmovny straníte a 
přejete si, aby udělali co nejlepší výsledek, protože jsou nepřirozenějším koaličním partnerem hnutí 
ANO, jasná odpověď. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale ne, není jasná odpověď, protože žádná s námi nechce, nechce spolupracovat. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
To nechte teď stranou. Kdo je pro Andreje Babiše nejpřirozenější koaliční partner? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 



Víte, problém je v tom, že oni mají program a potom ho neplní. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Toto oni říkají o vás. To také říkají oni o vás. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale to není pravda. Tak, tak já myslím, že občané se pamatují, že pravice nám navýšila daně a přece 
to není pravicový program navyšovat daně. Levice zprivatizovala banky, ano takže oni mají nějaký 
program, oni potom ho neplní a já často říkám, že oni mají všichni stejný program. Vliv... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Tak mi teď zkuste odpovědět, kdo, koho vy osobně považujete. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
A občas nějaké kšefty a hlavně aby měli ty koryta, hlavně aby tam seděli v tý vládě, aby byli ministři. A 
my jsme vznikli jako protestní hnutí jako hnutí, které bojuje proti korupci. A takový hnutí i v Americe no 
labels, který má program, selský rozum problem solving and commen sens, takže když si občané 
vzpomenou na politiky. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Pane vicepremiére, zkuste mi odpovědět na tu otázku. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Každý den, když není obchvat a jsou naštvaní, že někdy stojí v zácpě, nebo úředník je tam irituje, takže. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Zkuste mi odpovědět na tu otázku. Komu straníte. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano, kterou? 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
No vidíte už jste ji zapomněl. Komu straníte, kdo je nejpřirozenější koaliční partner? U které politické 
strany by jste si přál, aby udělala dobrý výsledek, protože může být vaším koaličním partnerem za rok. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ne tak já si přeju samozřejmě, my jsme udělali dobrý výsledek, ještě lepší než jsme ho viděli a já jsem 
si původně myslel, že , že ty Starostové jsou takový nový a že v tom jsem viděl protože vidím, jak fungují 
Starostové v těch menších městech a to je takový jako model, protože když porovnáme města, která je 
stát, tak vlastně ty Starostové fungují nejlépe, tak tam jsem viděl. Nějaké.. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže Starostové a nezávislí Petra Gazdíka? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No ale on nás nechce, on nás kritizuje, říká jsme nějaké marketingové a že jsme nějaký divný, on mluví 
teďka pan Gazdík mě šokoval, že vlastně mluví jak pan Kalousek, tak já jsem s tím velice, velice jako 



zklamán, takže dneska na nás útočí pan Gazdík, sociální demokracie neuvěřitelné, ten dopis je 
neskutečnej. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Teď mluvíte o dopisu premiéra. My se ostatně můžeme podívat, protože premiér Bohuslav Sobotka v 
pátek naznačil v dopise spolustraníkům, že chystá rekonstrukci vlády, rozebíral, analyzoval výsledky 
krajských voleb. Vláda přes všechny ony koaliční tahanice, které jsou. Tak si udržuje stabilní důvěru. 
Podívejme se opět na výsledky Trendu Česka 2016. Ukazuje se, že vláda vedená premiérem 
Bohuslavem Sobotkou si v rámci vlád, které se dostaly do druhé půlky svého funkčního období udržuje 
zatím nejstabilš.., nejstabilnější důvěru veřejnosti. Zatímco sociální demokraté ve stranických 
preferencích a volebním modelu ztrácejí asi 5,5% podíl občanů důvěřujících vládě, kabinetu premiéra 
Sobotky, zůstává po celou dobu v podstatě stabilní. Teď rozhodně nebo spíše důvěřuje vládě 39% lidí. 
Premiér Sobotka v pátečním dopise spolustraníkům přiznává, že hnutí ANO umí svojím voličům lépe 
prodávat výsledky práce koaličního kabinetu. Vy by jste ten Sobotkův dopis měl brát jako pochvalu a 
místo toho se durdíte,  proč? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já se nedurdím, tak mě to překvapilo. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
No říkáte, že to byla reakce, kterou by jste nečekal. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Tak určitě tam jsou formulace, které nejsou pravdivé a my, my určitě tam mluví jaký máme vliv na média 
a, a.. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
No protože vlastníte, vlastníte Mafru. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale pane redaktore, a kdo otvíral 3. října v pondělí čtyři dni před volbami vaše studio v Brně jo. Pan, pan 
premiér, dyť pan premiér je v České televizi od rána do večera. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Stejně jako vy. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já ne, já ne, takže to je těžká téma média, tady vzniklo plno médií, které jsou čistě jako proti mě a, ale 
ten dopis mě překvapil, protože pokud jsme ve vládě, tak samozřejmě tý atmosféře to nepřidává, mě to 
mrzí, já jsem si myslel, že ta situace po volbách se zklidní a samozřejmě. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Berete, berete ten dopis premiéra jako faul, který bude mít vliv na to jak budete rok do konce. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale ten, ten, ten dopis je nepravdivý, protože pan premiér vlastně říká, že ten neúspěch ČSSD v 
krajských volbách za to může, hnusný oligarcha Babiš a vlastně hnutí ANO. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 



Politická konkurence nám dává lekce z neslušnosti, libuje si v silovém způsobu nekorektního boje, píše 
premiér Sobotka. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale, v čem, v čem my jsme jako neslušní. My jsme nevedli nějakou agresivní kampaň. My jsme neříkali, 
my jsme nelhali, že my chceme něco privatizovat na krajích. My jsme nic nechtěli privatizovat. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
No on vás ale premiér chválí, protože pokud budu číst dál, politická konkurence a především miliardář 
Andrej Babiš čím dál agresivněji vykrádá a přivlastňuje si naše témata. Své neúspěchy připisuje nám 
a úspěchy. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
To není pravda. Já kritizuju velice adresně. I taky ten slogan, že všichni kradou, to jsem nikdy neřekl. 
No možná jsem to řekl na nějakém mítinku, ale všichni to, já jsem velice adresně kritizoval hejtmany, 
který kolem nich šla ta korupce. Moravskoslezský kraj, pan Hašek Jihomoravský kraj, Středočeský kraj, 
ale chválil jsem pan Zimolu, protože skutečně ty jihočeské nemocnice fungují. Kritizoval jsem nemocnici 
ve Zlíně, chválil nemocnici v Uherském Hradišti. A tak dále byl jsme velice konkrétní, 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Bude mít ten dopis, Sobotkův dopis. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Chválil jsem dokonce pana hejtmana Bubeníčka, takže to není pravda, že jsem. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Bude mít ten Sobotkův dopis podle vás vliv na zbytek fungování koaličního kabinetu? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ne tak já nechci na to vůbec nějak to probírat. Já jsem to, to četl, je to pro mě šok. Je to problém ČSSD 
a já myslím, že lidi jsou unaveni, aby jsme se zase hádali i ten náš největší svátek byl ve znamení hádek 
a já jsem, já se nechci hádat. Já. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy radši odjedete do Francie? S rodinou? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ne no tak já jsem vždycky byl s dětmi, protože pro mě samozřejmě, já myslím, že vyjadřuju vztah naší 
zemi tím, že pro ni pracuji a dělám pro to maximum a, a ne jestli jsem někde na náměstí a něco, něco 
říkám a, takže taky člověk může oslavit svátek jiným způsobem než nějakými hádkami mezi politiky. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
On pan premiér vám dal po.. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Takže my, my určitě. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 



Ano, ano pane vicepremiére. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Prosím. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Pan premiér vám dal poslední šanci k výměně kabinetu, protože. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Poslední šanci, a proč mi dává poslední šanci? 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Protože říká, teď budou sociální demokraté výrazně měnit personální obsazení vlády. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale to, to je jejich problém jako. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy nevidíte žádný nejslabší článek za hnutí ANO ve vládě. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale proč sociální demo, mění ministři, možno některý ministři tam nikdy ani neměli být, ale to je jejich 
problém, jako, já přece neměním, a my nemáme ani, my nemáme nominace ministrů podle krajů jak 
sociální demokracie, že pan premiér musí nakrmit ty kraje, takže Moravskoslezský má zdravotnictví, 
Jihočeský má průmysl, Středočeský měl ministerstvo školství, Praha má tohle. Já to nedělám, protože 
já nepotřebuju nějak nakrmit tu členskou základnu, a my máme. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Protože vy si rozhodnete o svých ministrech sám. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano. Ano, to je pravda. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ano, to je rozdíl mezi těmi standardními.. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No ano, ale my máme dva ministry, který nejsou čle.., členy hnutí. My, my je hodnotíme podle práce a 
ne podle toho, jak proběhly volby a jestli je to nějaký vliv jejich práce na na volební výsledek, já to nevím. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Kdo je teď nejslabším článkem za hnutí ANO ve vládě? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale, nejslabší článek jako, já to, jsme samozřejmě náročný člověk. Jsme náročný sám na sebe, každý 
máme jako rezervy, já s našimi ministry mluvím. Mluvím s nimi za stolem a neoznamuji jim, já jsem se 
dozvěděl, že dva ministři z vlády a nebo několik vůbec nevědělo, že pan, pan premiér chce měnit 



ministry, takže určitě to s nimi řeším za stolem a já myslím, že naši ministři mají výsledky, mají 
konkrétně. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Kdo je teď nejslabším článkem ve vládě za hnutí ANO. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale my máme šest ministrů, včetně mě, a já jsem v této chvíli spokojenej. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže i když vám Bohuslav Sobotka dává poslední šanci, tak ji nevyužijete? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale proč, proč mi dává poslední šanci. My máme koaliční smlouvu kde je napsané. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Protože pak už nechce, pak už nechce měnit vládu, protože říká, že by to po roce. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale měnit vládu 11 měsíců před sněmovními volbami je samozřejmě podle mého názoru nesmysl, ale 
to je jeho rozhodnutí. My ve vládě jako naši ministři mají hlavní problém z legislativní radou vlády, která 
samozřejmě je zpolitizovaná a neměla by být zpolitizovaná. A pan ministr Dientsbier se stal 
pravděpodobně ministrem, protože podpořil pana premiéra v rámci lánského puču, a. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Když tedy jedním z těch lidí, který podle informací Otázek bude z vlády odvolán, to znamená Jiří 
Dientsbier, končí jako šéf legislativní rady vlády, tak pro vás je to dobrá zpráva. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No tak já doufám, že tam přijde někdo, který nám nebude brzdit přijímání zákonů a který to nebude 
politizovat a který naopak s námi bude jako spolupracovat. Je pravda, že, že ta rada. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Kdybych vám řekl, že jedním, jedním z těch žhavých favoritů má být Jan Chvojka, poslanec z České 
strany sociálně demokratické. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Tak to určitě není odborník na legislativu teda. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Počkejte, dyť je v poslanecké sněmovně a tvoří zákony. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
On tvoří, ano tvořil ten pozměňovací návrh proti mě, ten lexbabiš, to si rozumí s panem Plíškem z 
TOPky. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 



Takže myslíte, že to nebude dobrá změna? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale tam by neměl být žádný politik. To je přece legislativní rada vlády, má být výsostně odborná 
záležitost. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Když jsem se ptal, ať neodběhneme od vašich ministrů. Vy říkáte, že ať vám premiér dává či nedává 
poslední šanci. Vy tým už měnit do konce funkčního období Sobotkova kabinetu neb.. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já to nemůžu říct, pokud nějaký náš ministra udělá něco špatně, udělá nějaký průšvih, tak 
samozřejmě, že ho vyměníme. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Odbory v příštím týdnu, rozumějme odbory na železnici, chtějí upozornit na možné chyby vašeho 
ministra dopravy Dana Ťoka.  Jindřich Berounský ze Svazu odborářů služeb a dopravy napsal v tomto 
týdnu, že se dějí na ministerstvu dopravy zásadní skandály a cituji. Naráží totiž na to, že skupina 
RegioJet Radima Jančury dostala přidělené vlaky, časy na vlaky mezi Brnem a Prahou, ve stejných 
časech co je chtěly České dráhy. Navíc a teď cituji z onoho prohlášení. Vedle toho státní tajemník, první 
náměstek ministra dopravy a předseda řídícího výboru Českých drah Tomáš Čoček, to znamená první 
člověk státu v rámci národního dopravce Českých drah lobuje na Slovensku pro pokračování 
konkurenčních tras soukromého dopravce RegioJet po slovenském území, kde jeho služby v úseku 
Kúty-Bratislava nadšení nebudili, konce citátu. Železniční odbory zvažují možná až vyhlášení stávkové 
pohotovosti, protože kritizují vedení rezortu dopravy. Není todle důvod na odvolání Dana Ťoka. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Určitě není, za prvé to není pravda, ano, za druhé my jsme. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Že by ministerstvo dopravy stranilo RegioJet. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano, není to pravda a neznám žádného podnikatele od momentu, kdy jsem vstoupil do politiky, který 
nám tolik nadává, jak je pan Jančura, jo. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Počkejte, Radim Jančura pomáhal možná sesadit Michala Haška. Michal Hašek říkal, podívejte jak ANO 
a Radim Jančura budou společně postupovat. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Pane Moravče, vy jste zapomněl na to, že nejdřív nás pan Jančura podporoval a teďka nedávno 
prohlásil, že nás nepodporuje, protože držíme České dráhy, protože České dráhy jsou státní firma, 
kterou jsme převzali jako prodl.., předluženou, kterou vlastně tunelovali některý dodavatelé, jsou tam 
divné kontrakty, které jsme zdědili, a my samozřejmě v rámci Evropské unie musíme otvírat ty tratě. A 
tady se bavíme o trati Praha - Brno, kde jezdí 18 vlaků Českých drah a teďka budou jezdit dva vlaky 
pana Jančury a my podle zákona pokud ta trať není dotovaná, tak my mu podle zákona mu musíme 
umožnit, aby ty vlaky vypravil. Takže to co říkaj odboráři a to nejsou ti hlavní odboráři, není pravda. Není 
pravda, že pan Čoček loboval za pana Jančuru na Slovensku, naopak pan Jančura na Slovensku má 
velké problémy, takže my určitě pana. 
 



Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Není to na výměnu prvního. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale to je vymyslené, to není vůbec pravda. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže, takže myslíte si, že si železniční odboráři, protože nejde jenom o ten jeden konkrétní svaz o 
kterém. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Je to, je to část odboru, která by samozřejmě chtěla. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ale budou, budou jednat zítra i s odborovým sdružením železničářů? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano, ale, ale tahle, tahle část odborářů o ni by samozřejmě chtěli, aby jezdili jenom vlaky Českých drah, 
aby nebyla konkurence, aby samozřejmě České dráhy měly ještě víc zaměstnanců a tak dále, ale my 
jsme v tržním prostředí a my jsme v rámci Evropské unie, a my musíme respektovat zákony. A pokud 
přijde nějaký přepravce a řekne, chci tady jezdit bez dotace, tak my podle zákona mu to musíme 
umožnit. Jedná se o dva vlaky, dva vlaky. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže sílící kritika, sílící kritika Svazu odborářů služeb a dopravy ke které se mají na začátku týdne 
připojit podle našich informací další železniční centrály. A pokud by došlo k vyhlášení stávkové 
pohotovosti, tak to pro vás není na odvolání Dana Ťoka z funkce? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Prosím vás já se rád s těmi odboráři potká i za účasti pana Ťoka. Já odboráře potkávám pravidelně. 
Nemám, s tím problém. A určitě si to vysvětlíme, a my jim vysvětlíme co děláme, určitě nepodporujeme 
pana Jančuru, ten nám neustále nadává, že my podporujeme České dráhy, za to jsme placeni. A taky 
jsme jich zdědili v zoufalém stavu. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Když se, ano. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
A taky ještě jsem zapomněl, že samozřejmě když pan Jančura a další soukromý přepravci budou jezdit, 
a budou dělat konkurenci Českým drahám, no tak budou levnější vlastně jízdenky a je to dobře pro lidi, 
že bude, že bude levnější. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
I když to může vést k oslabení národního dopravce, protože jde o ty nejlukrativnější časy podle 
železničních odborů. V 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale, ale nám, ale nám to nevadí jako, nám to nevadí a my podle. 



 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Oslabení národního dopravce vám nevadí? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale my musíme otvírat ten trh, tak jsme se zavázali u Evropské unii. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A myslíte, že ten způsob otevírání je správný. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Je to podle zákona, ano je to správný a je to podle zákona a je tam konkurence, a samozřejmě pan 
Jančura to bude provozovat asi bude mít ztrátu, ale to je obchodní strategie a já mu do toho jako mluvit 
nebudu. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ono i když se vláda těší po celou dobu své existence stabilní důvěře veřejnosti atmosféra v ní je občas 
poměrně hustá, jak se lidově říká. Stačí si připomenout některé výroky. 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, předseda strany /KDU-ČSL/, vicepremiér / KDU-ČSL/ 
-------------------- 
A co se týká atmosféry, tak on teda nebyl přítomen pan vicepremiér Babiš a já bych řekl, že ta 
atmosféra byla velmi dělná a řekl bych až pohodová. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ono to platilo nejenom dneska, kdykoliv není přítomen pan vicepremiér, tak to všechno tak nějak jde 
harmoničtěji. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Říkají například vaši koaliční partneři. Nemyslíte si, že si za tu konfrontační atmosféru, respektive že, 
máte téměř nulový koaliční potenciál na té celostátní úrovni můžete sám, protože ostatní vás vnímají 
jako člověka, který je konfrontační a uráží je? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No to není pravda, já nikoho jako neurážím. Toto byl ten začátek od pana Mládka. Potom byl jeho 
rozhovor DVTV, kde on sprostě mě urážel a potom naši v rámci podpory našich kandidátů do Senátu 
napsali, že je parazit, takže my jsme reagovali, jo, a já jsme to vlastně neřekl, já jsme to jenom potom 
jako opakoval, a takže já se vždy bráním. Pokud si pamatujete moje začátky v politice i ve sněmovně, 
tak jsem reagoval na každou urážku, tam mě ponižují i v rámci vyšetřovací komise například a tak dále, 
takže. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
V jaké, v jaké vyšetřovací komisi vás ponižují? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No ty policejní reformy a tak dále, ale já jsem si na to zvyknul, já to už nějak jako nevnímám a, a není 
pravda, já na vládě samozřejmě bojuju za peníze daňových poplatníků, takže kritizuju když například 
ČSSD a KDU-ČSL hlasují pro příspěvek pro horníky pana Fikače, který vydělává miliardy a už je 
nepotřebuje aby horníci ještě, nechť se o ně postará on sám. 
 



Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy jste se teď dotknul. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Takže, takže, takže atmosféra no to byla jako velice nekorektní. Toto já nekomentuju. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A teď mi řekněte. Vy totiž, vy totiž ve vládě zastáváte post ministra financí, když se podívám do historie 
polistopadových vlád tak premiér byl z jiné strany, ministr financí z jiné strany. Kdyby vy jste sestavoval 
vládu považujete za klíčové, aby ministr financí a premiér byli z jedné strany? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano, ale hlavně. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže by jste nepřenechal při koaličních vyjednáváních post. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale hlavně, ne, ale pane Moravče prosím vás, ten premiér by měl být premiér všech ministrů, nejenom 
ministrů za ČSSD. On by měl měřit stejně, a když, když jsem se hádal s panem Němečkem na vládě, 
jak na marakeském bazaru o příspěvku za státní pojištěnce a říkal jsem pane Němeček, vy dostanete 
o 50 miliard do českého zdravotnictví navíc za čtyři roky, tak kde jsou ty peníze? Proč chcete ještě z 
rozpočtu na úkor ostatních ministrů, tak začínal jsem na nule, on na 5. Potom týden jsme se dohadovali, 
potom já jsem řekl dobře tak 3, a on říkal 3,6. No tak jsem čekal, že řekne pan premiér, hele pane 
ministře Němečku, tak už Babiš ti chtěl dát 0 máš 3, no tak co tady ještě zkoušíš 600. A nechali mě 
přehlasovat, a hlasovali 2x proti mě. Co je absolutně. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
No protože, ano, no ale premiér, premiér asi v duchu koaličního pro, programového prohlášení, které 
by jste měl respektovat, tak v koaličním programu je, že budete zvyšovat výrazně platby za státní 
pojištěnce. A ještě navíc, že prosadíte automatickou valorizaci, aby žádné hádání na marakéšském trhu 
už nikdy nebylo. A vy se bráníte i automatické valorizaci plateb ze státního pojištěnce. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale to jsme, to jsme ale. Ano my jsme říkali, že budeme valorizovat, ale my budeme valorizovat podle 
vývoje naší ekonomiky a nám se daří skvěle. Máme přebytkový rozpočet, snižuje dluh, máme peníze 
na investice, ušetřil jsem v rámci obsluhu státního dluhu 11 miliard. To jsme dali učitelům jako. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A proč jste tedy proti té automatické valorizaci, která je v koaliční smlouvě? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No protože já nechci mandatorní, to je rozpočtově neodpovědné. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ale, ale proč jste to nevyškrtl z koaliční smlouvy, je to tam, přece dohody a programové prohlášení vlády 
se má dodržovat. Je to tam. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 



-------------------- 
Ne, ne, já nechci mandatorní výdaje a já rozumím ano, bavme se o tom, že pokud se nám nebude dařit 
a vlastně jenom za 10 měsíců tohoto roku je meziročně o 7 miliard nateklo do zdravotních pojišťoven 
víc než minulý rok. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Pane vicepremiére chápu tedy správně.. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
A proč, proč já mám dotovat ze státního rozpočtu, teďka když do českého zdravotnictví přijde 50 miliard 
ze zdravotního pojištění. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
To znamená, vy jste špatně vyjednali programové prohlášení? Když je tam to že prosadíte automatickou 
valorizaci. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Je tam, pane, ano pane Moravče, my jsme v červenci 2013 měli jedno procento, to nevěděl, že budou 
předčasné volby, takže v září jsem sháněl nějaké lidi, který budou za nás, ano šli jsme nepřipravení, asi 
jsme to špatně vyjednali i ty poplatky, ano já to přiznávám. My jsme, my jsme byli politický amatéři. My 
se stále učíme, ale my se učíme z našich chyb a samozřejmě proč je teda ČSSD neni rozpočtově 
odpovědná, když máme přebytek, to musíme hned utratit? Vždyť my přece, já se, mě,mě. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Jinými slovy, jinými slovy, abychom, promiňte abychom ukončili tuto část debatu, tak jinými slovy, vy by 
jste jako premiér nepřepouštěl žádnému koaličnímu partnerovi post ministra financí. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já bych hlavně pokud bych byl někdy premiér, tak bych řídil ministři stejnou, stejným přístupem. Hlavně 
bych je řídil. Hlavně bych je řídil, dával bych jim úkoly jako. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ano, a myslíte, že, že. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Protože je nikde jako neřídí a v rámci koalice je obtížné, ale ještě, ještě. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Myslí.., myslíte, že je k ku škodě, když je premiér a ministr financí z jiné strany? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No tak pokud jsou jeden tým, tak to není ku škodě, ale pan premiér mě nepodpořil. Oni jednoduše udělali 
obchod ČSSD, KDU-ČSL, že mě přehlasovali a věda výzkum dostala navýšení o 12,7% a to bylo těch 
100 korun pro důchodce. To je 3,7 miliardy. Já jsem chtěl, já jsem měl odložené ty peníze a oni mi je 
vzali na vědu a výzkum a potom jsme je musel znovu hledat. Takže oni mě přehlasovali a potom mě 
přehlasovali státní pojištěnců. A je normální, že když máme v koaliční smlouvě napsáno, že o 
rozpočtových věcech se, se hlasuje většinou ministrů každé strany. A je to porušení, ale oni mě 
přehlasovali a tváří se, že neporušují koaliční smlouvu, a není to normální, takže mě, mě premiér 
rozpočtově nepodporuje a ČSSD hlasovala proti rozpočtové odpovědnosti proti dluhové brzdy. A já když 
odejdu z úřadu, pokud tam zůstanu až do října 2017, pan Moravče, a to si dobře zapamatujte, tak budu 



mít stejnej nebo menší dluh, než jsem poprvně vstoupil do dveří ministerstva financí. A pan premiér 
Sobotka když byl ministr a měl větší růst než já, nasekal 400 miliard dluhů a Kalousek měl taky větší 
růst než já, nasekal 670 miliard dluhu, takže já to řídím jako rodinné finance daňových poplatníků, naší 
velké rodinné firmy všech lidí. Já jsem vůči nim odpovědný, já jsem rozpočtově odpovědný, protože já 
jsme si celý život. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže valorizace, valorizace plateb za státní pojištěnce jen přes vaši mrtvolu? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale když tam teče tolik peněz, my potřebujem ty peníze ještě jinde. I na ty důchody, i na ty investice, na 
kul.., na obnovu kulturních památek. My by jsme potřebovali rekonstruovat 2,5 tisíce kulturních památek, 
aby ještě přišlo více turistů. Potřebujeme navýšit sport, máme málo peněz v sportu 6 miliard já potřebuju 
dostat 12 miliard. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže jasná odpověď, že do konce mandátu a přiznáváte, že jste špatně vyjednal programové 
prohlášení, že dnes už by jste tam automatickou valorizaci plateb za státní pojištěnce nedával. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
A když začne. Ale my to dáme státnímu pojištěnci, když se nebude ekonomice dařit. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ale ne automatickou valorizaci, jasná odpověď.v 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Jasný. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vzrušená atmosféra panovala i na posledním jednání vlády, které se týkalo schůzky m inistra kultury 
Daniela Hermana s dalajlamou. Ministři chtěli zveřejnit záznam starý víc než dva roky, který měl údajně 
dokazovat tu variantu ministra zahraničí Lubomíra Zaorálka, že všichni ministři slíbili, že se na oficiální 
půdě státních úřadů nebudou potkávat s dalajlamou. Podívejme se na to, co Daniel Herman jako ministr 
kultury říkal před středečním jednáním vlády a pak po něm. 
 
Daniel HERMAN, ministr kultury /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
Žádná dohoda nebyla, to znamená, že to jaksi vím s naprostou jistotou, ale budu velmi rád, pokud se 
podaří ty materiály dohledat, aby se ukázalo jak ty věci byly samozřejmě. Já bych se neodvážil říkat 
něco, co není pravda. My jsme žádný záznam na vládě teď neměli k dispozici. Je otázka jestli záznam 
existuje nebo ne. Nevím jestli je to úplně podstatné 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Slova ministra kultury Daniela Hermana. Vy jste se Daniela Hermana zastal v tom, v tom sporu. Proč 
jste se Daniela Hermana zastával? Protože část lidovců říká, Daniel Herman má blízko k Andreji 
Babišovi, to bude naše spojka až se bude vyjednávat o vládě ANO. Byl to ten důvod pragmatický? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ne, ne, já jsem se, ne, ne, já jsem, já jsem skutečně neřešil dalajlamu, ale mě přišlo v té chvíli, když 
vlastně všichni se distancovali od pana Hermana a vzpomněl jsem si, že on mě podržel v tý 
pseudokauze Lety, stejně jak mě podržel pan prezident v Čapím hnízdě, a všichni byli proti mě, tak jsem 



to vnímal jako nespravedlivé a vlastně jsem řekl ano pan Herman, a to je samozřejmě člen vlády, který 
se mnou normálně mluví, jo , a já teďka jsem nehodnotil jako dalajlamu. Pro nás je to nějaká zkušenost 
ano, a  samozřejmě máme zkušenost jak  Čína se chová v rámci toho jestli někdo přijme dalajlamu. Na, 
na úřadě. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A na tu, a na tu, na tu čínskou zkušenost, protože vy jste se ve středu shodli de facto na tom, že když 
si to Číňané nepřají, a Čína je náš strategický partner, tak na oficiální půdě by dalajlama neměl být 
přijímán. Přijde vám to morálně správné? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Janě, ale já žiju v nějakém světě a pan Herman, jako on má to duchovno, my se o tom bavíme, a můj 
dalajlama je Michael Bloomberg.  Já jsem v byznysu a já jsem potkal Michaela Bloomberga a pro mě to 
byl zážitek, tak jak pro pana Hermana je pan dalajlama. Teda dalajlama jako. A proto máme zkušenost 
a pokud dalajlama chodí do Bílého domu zadním vchodem a kdyby šel tím předním vchodem, tak je to 
problém. A pokud norská vláda dala Nobelovu cenu míru dalajlamovi a potom odmítla se s ním potkat, 
když tam byl, no tak je to nějaké chování. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vám přijde správné? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Čína. No ne tak. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Já se ptám na váš osobní, na lidský noro.., názor Andreje Babiše. Je to správné? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ne, proč jsme řešili, no správný to není, ale, ale ta Čína jednoduše si to nějak ve světě takhle vybudovala 
ano, a já jsem  to nestudoval, já teďka jsem si to četl, jak teda se chovali jednotlivé státy, a samozřejmě 
dneska byla chyba,že ten pan Zaorálek teďka řešíme vlastně dva roky starou debatu z vlády. A já už si 
to nepamatuju jak to bylo, já vím, že pan Herman vždy říkal, že se s dalajlamou potká. Ale já si 
nepamatuju, že by jsme řešili kde. No a. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Tedy jinými slovy myslíte, že to podcenil Lubomír Zaorálek? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ne,ne, podcenil, já nechci nikoho kritizovat, je nešťastné, že se zase tam hádají dva členové vlády, ale 
kdyby to pan, pan Zaorálek vlastně teďka řekl čerstvě před tou návštěvou a výslovně na vládě, my jsme 
a propo na vládě nikdy vlastně ty čínské vztahy ani neřešili. Já jsem dodatečně zjistil, že to všechno 
běhalo v rámci nějakejch informacích a jako, že bez. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Počkejte, to je ale zásadní informace, když říkáte, že jste nikdy na vládě. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Teďka myslím, myslím to hospodářské a tyhle, tyhle vztahy, ale, ale co se týká. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 



-------------------- 
Dovolte pane vicepremiére, ale u toho se tedy zastavme, protože to je, to je klíčové. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já bych dokončil toho dalajlamu. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ano. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Že je škoda, že pan Zaorálek teďka vlastně na vládě to neotevřel a nezdůraznil. Protože my máme s 
Čínou úplně jiné teďka proběhla tady návštěva čínského prezidenta, takže jsme v jiný situaci než, než 
předtím. Dalajlama chodil na to Forum 2000 nebo jak se to jmenuje, no a teďka je jiná situace byl tady 
čínský prezident a teďka došlo k tomu setkání s panem Hermanem v úřadě, no. Takže já jsem to 
pochopil, že pan Herman to akceptuje, a že příště teda se sním potká někde jinde a tím pádem. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Top považujete za vyřešené? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Tím pádem to považuju za vyřešené. Je to nějaká zkušenost samozřejmě to prohlášení, které, ke 
kterému se teďka ani nikdo nehlásí, každý říká, já no nevím kdo to napsal. Ono to ani nebylo podepsané, 
to podle mého názoru bylo, bylo jako zbytečné. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Teď mluvíte o prohlášení čtyř iniciované prezidentem Zemanem. Vy, vy kritizujete ty čínské investice, 
říkáte, že pro stát nejsou přínosné, neboť Číňané investují zejména do soukromých společností a to 
právě vám vadí a společnost CFI není příliš transparentní. Miloš Zeman na margo vašeho odporu zatím 
nebo kritice těch čínských investic. Na dotaz České televize v pátek pronesl i tato slova. 
 
Miloš ZEMAN, prezident republiky 
-------------------- 
Pan Babiš kdysi prohlásil, cituji ho doslova ,, v Číně se mnou vyjebali " konec citátu. Doufám, že nebudu 
označen za nositele vulgarismu. Pokud pan Babiš neměl úspěch na čínském trhu je klidně možné, že 
má vůči Číně určitou averzi. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Trefil se v pátek prezident republiky Miloš Zeman do hlavního důvodu, proč kritizujete čínské investice 
v Česku? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ne, jako to si určitě nepamatuju. Já jsem byl poprvé v Číně v roce 1982, kdy jsem tam prodával naše 
plasty a moje firma tam měla 20 let kancelář, takže mám zkušenosti. Ale to nemá. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Prezident se tedy mýlí, že to není hlavní důvod, že s vámi a nebudu to slovo opakovat. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 



Já hodnotím čínské investice z pozice ministra financí České republiky a z pozice přínosu do státního 
rozpočtu našich daňových poplatníků. Takže tady je investičná skupina, která se chová zvláštně, která 
se spíše chová vlivově, protože si kupuje média nebo fotbalový klub nebo reality, tak normálně každej. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ano, oni jdou ve vašich šlépějích. Vy jste si také koupil média. Není to tak, že kritizujete, že jsou vaším 
konkurentem na českém trhu? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale pane, pane, ne,ne. Pane redaktore já jsem nejdřív vybudoval nějakou firmu, která vydělává peníze 
a až potom jsem začal investovat do takzvaných investic, které jsou ztrátové jako Centrum pohybové 
medicíny nebo Sokolovna nebo, nebo Čapí hnízdo například. To jsou všechno ztrátové investice, takže 
když někdo začíná podnikat v nějakém teritoriu, tak se většinou chová jinak a ty peníze oni akvírují. Oni 
kupují podíly ve firmách od českých podnikatelů, který dostávají ty peníze a my jako stát z toho 
nemáme nic. Pokud by, pokud by. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
To znamená, zatím se neukázalo, že by ty investice byli dobré. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ne, ne, no, já kdyby ty Číňani v tuše, že nám chtěli pomoct, tak já říkám, kupte si OKD vy máte blízko 
ČSSD, oni zpackali tu privatizaci, tak teďka od nás kupte OKD. Já by jsem si to rád, a zachraňte 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A řekl jste tohle prezidentu, a řekl jste tohle prezidentu Miloši Zemanovi před 14 dny v Lánech, protože 
byl to Miloš Zeman a Václav Klaus, kdo připravili stát o většinu v OKD, a proto, protože Bohuslav 
Sobotka pak privatizoval až menšinový podíl v OKD. Tak řekl jste. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já jako, já myslím že, že ten menšinový podíl byl privatizován akorát tam zadarmo dostal pan Bakala 
43 tisíc bytů a miliardové, miliardové nehnutelnosti. To nechci jako řešit. Pokud přijde. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Trváte tedy na svých slovech, že CFI je netransparentní a že to je investor, který má blízko k ČSSD, 
tedy i k Miloši Zemanovi, protože co má Miloš Zeman společného s ČSSD, když tak tlačí. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Když čínská. Ale já nechci, nechci jako řešit pana prezidenta. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Já bych chtěl řešit i pana prezidenta. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Toho, toho investora jsem přivezl pan Tvrdík, to je samozřejmě bývalý volební manažer například 
kampaně pana Paroubka. Zastupuje je blízký přítel pana premiéra advokát pan Pokorný, takže ano oni 
mají blízko k ČSSD, ale možná přijde nějaká jiná investiční skupina z Číny, která postaví u nás nějaké 
fabriky a zaměstná lidi a to by jsme si přáli. Hlavně v Moravskoslezském kraji nebo Ústeckém kraji. A já 
jsem jenom kritizoval, že já bych přivítal, kdyby přišel nějaký investor, který postaví fabriku, který bude 
něco vyrábět ano a z kterého český rozpočet bude mít aspoň odvody za ty zaměstnance, které oni 
zaměstnají. Takže toto je skupina, která akvíruje, která tady podniká a já bych čekal, že ještě přijdou 



další a hlavně já, my potřebujeme vlastně, aby naše firmy mohli prodávat v Číně. Ta obchodní bilance 
je velice negativní a teďka jsem viděl, že ještě je to horší, že se propadla. A 10x. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže trváte si na těch kritických. Stručně řečeno trvám si na těch kritických slovech. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Kritických, já si přeju, aby sem přišli nějaký investoři, který budou stavět fabriky a zaměstnají naši lidi a 
z toho bude mít prospěch český státní rozpočet. A aby naše firmy mohly více vyvážet, a ta bilance 
jednami 10x víc dovážíme, než vyvážíme do Číny a to je špatně. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Máte už jasno, jako lídr hnutí ANO, jestli v této situaci, kdy je řekněme Miloš Zeman silným prezidentem 
podporovaným veřejností, že nebude stavět vlastního kandidáta na prezidenta republiky? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
My to fakt neřešíme, u nás jsou hlasy, že by jsme měli udělat nějaké referendum, že by se měli k tomu 
vyjádřit všichni členové a samozřejmě všechny naše orgány, předsednictvo, výbor. My budeme mít 
volební sněm, myslím 26. února nebo koncem února 2017. Takže pro nás to není, není téma a já chci 
aby to hnutí, hnutí se k tomu jasně postavilo, transparentně a demokraticky. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy osobně přikláníte se teď k tomu, aby hnutí ANO stavělo vlastního kandidáta? Jasná odpověď. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Uvidíme, těch kandidátů na prezidenta je strašně moc. Pan Horáček, pan Škromach, pan Pospíšil, 
budeme mít strašně moc kandidátů a. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
No vy asi víte nač narážím, proč se ptám? Protože pro vás bude podpora Miloše Zemana klíčová. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale pan, pan prezident ještě neohlásil svoji kandidaturu. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
No počketje ale, no právě, ale klíčové je, jak se prezident republiky bude chovat k vítězi voleb v roce 
2017. Je to jeden z důvodů, proč vy tíhnete k Hradu, protože víte, že Miloš Zeman to může jakémukoli 
budoucímu premiérovi osladit v rámci povolebního vyjednávání a proto si ho nechcete nahněvat? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Pane redaktore, my jsme měli tady volby prezidenta předtím sněmovnou a senátem. A pokud si 
pamatujete taky tam byla i korupce. Teďka poprvé máme prezidenta, kterej byl zvolen občany, dostal 
2,6 miliona hlasů, demokraticky, v demokratických volbách, tak pokud jsme viděli tady po čas výročí 
nějaké, nějaké tendence revoluce nebo nevím co, tak, tak přece byl demokraticky zvolen. Lidi ho 
podporují, pan prezident samozřejmě má svoje bonmoty. Já jsem panu prezidentovi doporučoval v 
Lánech, aby dal to vyznamenání panu Bradymu. Mohl si ušetřit samozřejmě pravděpodobně jeho okolí 
jako pochybylo. Pan prezident má velice dobré názory na, na migraci, pan prezident má stejné názory 
stejně jako já na investice. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 



-------------------- 
Promiňte, vy mi nemůžete odpovědět, vy my nemůžete odpovědět jednoznačně na otázku, je to logické, 
že pro vaši politickou strategii v příštím roce je klíčové, aby nebyl vaším soupeřem Miloš Zeman, ale 
aby byl proti, vaším spojencem. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Jak může být soupeřem pan prezident. Pan prezident, já nikdy na prezidenta kandidovat nebudu. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
V povolební, v povolebním, v povolebním vyjednávání, vždyť to je klíčové přece. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Dobře ale máme, mámě nějaké pravidla. Samozřejmě je to důležité ale já jako dneska nemůžu říct jestli 
to hnutí postaví on nebo nepostaví a možná to hnutí podpoří pana prezidenta, já to nevím jako. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Já se vás jenom ptám...k čemu vy se dnes kloníte? Vy jste mluvil o fungování týmu Miloše Zemana. My 
jsme byli v těch uplynulých týdnech svědky neprofesionálního fungování kanceláře prezidenta republiky. 
Milan Chovanec ministr vnitra před týdnem v tomto pořadu řekl, že k té napjaté atmosféře a k 
poškozování Miloše Zemana přispívá právě i kancelář prezidenta republiky a lidé v ní, připomeňme si 
Chovancova slova. A hlavně si připomeňme to, co řekl Jiří Ovčáček, protože jde o onu kauzu pozdního 
příletu na pohřeb slovenského prezidenta, kdy mluvčí prezidenta zatáhl do té hry piloty, aby si pak, 
respektive letecké dispečery, aby se jim pak omlouval. A tady jsou slova prezidentova mluvčího Jiřího 
Ovčáčka a slovenské kanceláře prezidenta republiky. 
 
Jiří OVČÁČEK, mluvčí prezidenta 
-------------------- 
Zahraniční delegace měly začít kondolovat v 11:30. Dohoda se slovenskou stranou byla, že v 11:35 pan 
prezident přijede na Bratislavský hrad. 
 
Roman KRPELAN, mluvčí prezidenta 
-------------------- 
Česká strana nás informovala, že přijede nejdřív ve čtvrt na 12, že ten příchod se zpozdil. V čase, když 
česká delegace vyrazila z letiště na Bratislavský hrad, přišla informace do kolony aut aby nesměřovala 
na Bratislavský hrad, ale do prezidentského paláce. Informace z kolony vozidel byla taková, že už je 
příliš blízko Hradu na to, aby se otáčela. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Proč při vší té kritičnosti, kterou máte k ostatním politickým konkurentům necháváte stranou právě to 
neprofesionální fungování okolí prezidenta republiky, když jste považován v současnosti za jeho 
spojence. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já jsem kritizoval okolí pana prezidenta, já si myslím, že jsou tam lidi, který vlastně mu nedělaj 
popularitu a já bych s takovými lidmi nedělal, ale není to. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Koho teď máte na mysli? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No tak mám na mysli pana, pana Nejedlého a pana Mynáře, ale to je, já do toho nechci mluvit, to je 
rozhodnutí pana, pana prezidenta. 



 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ale považujete za správné pro prezidentský úřad, že jsme svědky neprofesionálních chování protokolu 
stejně jako mluvčího prezidenta a toho, že je poškozován okolím prezidenta obraz naší hlavy státu v 
zahraničí. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano ale tady, tady do toho.. Ano tady to jeho okolí nezvládlo, protože pokud já vím, tak vlastně letěl pan 
prezident ze staré Ruzyně a ne z Kbel, a ta vlastně jeho okolí neodhadlo, že tam to letadlo roluje asi 4,5 
kilometru, a tím se ztratil čas a samozřejmě na letišti jsou jasné pravidla, tam nemá, tam nemá letadlo 
s panem prezidentem přednost. Pokud tam přistává letadlo nějaké jiné, tak má přednost a jsou jasné 
pravidla a tam to jeho okolí nezvládlo. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ale nikdo za to nebyl potrestán? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
A špatně to asi zkomunikovali no a samozřejmě asi to nebylo správné, no tak měli přiznat chybu. Všichni 
děláme chyby, já taky dělám chyby a přiznaju chybu a nestydím se za to. Nidko není nadčlověk. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Andrej Babiš, muž který přiznává chyby. Děkuju, že jste byl hostem Otázek a těším se na další 
rozhovory a diskuze v tomto pořadu. Díky na sledanou. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/, vicepremiér /ANO/, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Děkuju za pozvání, na shedanou. 
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Sobotkovi žlučí! 
 
PRAHA – Že mu vzteky pění krev, bylo na premiérovi Bohuslavu Sobotkovi (45) vidět ještě včera ve 
studiu Blesku. Ministr financí Andrej Babiš ho přitom naštval už ve středu. Na jednom papíru a až ke 
konci schůze koaliční rady oznámil: Chci výjimku z EET pro e-shopy a nejmenší živnostníky. Jen týden 
před spuštěním systému! 
 
„Na poslední chvíli se navrhují změny, způsobuje to chaos!“ durdil se včera ve studiu Blesku evidentně 
stále naštvaný premiér. Ministr financí totiž »otočil«. Podle nejnovějších Babišových plánů by se 
elektronická evidence tržeb neměla týkat e-shopů, ve kterých je zboží placeno kartou přes internet. 
Vyjmuti z EET by měli být také nejmenší podnikatelé, kteří se přihlásí k daňovému paušálu a ročně 
utrží do 250 tisíc korun. Sobotka Babiše obvinil, že nahrává opozici, protože EET je vizitka celé vlády. 
 
Komunistické metody? 
 
Podle Sobotky byla situace na koaliční radě natolik vyhrocená, že se prý Babiš sbalil a beze slova 
odešel. K Babišovým návrhům Sobotka ještě řekl: „Jsem zvědav, s čím ještě přijde. Vrátíme se k tomu 
v pondělí na vládě.“ Babišovy návrhy nevítá ani šéf Asociace podnikatelů a manažerů Radim Bábek. 
„Je to vrážení klínu mezi podnikatele. Typicky komunistická metoda a pan Babiš s tím má své 
zkušenosti,“ řekl Blesku Bábek. Ten burcuje živnostníky, aby kvůli startu EET příští čtvrtek na protest 
zavřeli své obchody. 
 
Dopisu se vysmál 
 
Na dotaz moderátorky Blesku, zda nyní stále platí termín 1. prosince, premiér odpověděl: „Včerejšek 
(středa, pozn. red.) mě nahlodal. Ještě do včerejška nás pan Babiš ujišťoval, že je vše připravené.“ 
Protože se s Babišem zřejmě nebaví, poslal mu psaní, ať dopady výjimek vysvětlí ministrům. „Nad tím 
se můžu pouze zasmát,“ mával Babiš před novináři dopisem. Slova o chaosu odmítl, na první fázi EET 
se nic nemění. 
 „Pan premiér tomu nerozumí. Děláme to proto, že příští týden je poslední možnost změn v 
daňovém balíčku,“ vysvětloval Blesku. 
 
*** 
 
Podle průzkumu Unie malých a středních podniků se 67 % živnostníků obává se začátkem EET 
komplikací, 20 % zvažuje zavřít »krám«. Podle ankety ČTK také pivovary hlásí, že vědí o stovkách 
především venkovských hospod, které od prosince skončí. protesty? „Protestují jen ti, co nás podvádějí,“ 
uzavřel Babiš. 
 
Co říkáte na změny na poslední chvíli? ?? Ivo Kosina (47), sportovní trenér, Olomouc: „Týden před 
spuštěním EET se zavádějí věci, které jsou nesystémové. Určité skupiny zvýhodňuje, a jiné naopak a 
je v tom takový guláš, že se v něm nikdo nevyzná.“ ?? Jakub Kutiš (22), živnostník-prodej příslušenství 
k mobilům, Ostrava: „Já jsem na systém EET připraven, už jsem to řešil. Nápad ministra je určitě dobrý 
pro ty, kdo dosahují menších obratů. Myslím, že těch změn přijde ještě více.“ ?? Libor Purš, podnikatel, 
50 let, Brno: „Je to diskriminace hlavně středních podnikatelů. A udělování výjimek na poslední chvíli, 
to už nemá cenu komentovat. Jsem otrávený a spousta známých taky.“ ?? Pavel Karlíček (47), 
provozovatel hospody, Hradec Králové: „Je to určitě vstřícný krok, ale nevím, jestli to řeší situaci. Podle 
mě měl tu hranici dát výš. Pro malé hospody, bufety či stánky to je pořád velké zatížení.“ 
 
O čem také mluvil premiér ve studiu Blesku: 
 
O svém údajném zhroucení po volbách 
„Žádný takový moment, že bych se zhroucení po volbách zhroutil, že bych nebyl schopen fungovat jako 
předseda strany nebo jako premiér, nenastal. Výsledek krajských voleb mě samozřejmě nepotěšil, ale 
jsem člověk, který je schopen unést tíhu odpovědnosti. Proto jsem se také rozhodl pro změny ve vládě, 
což vůbec nebylo jednoduché. A budu kandidovat znovu na předsedu, byť to bude vyžadovat velké 



nasazení. Taky jsem se rozhodl, že chci udělat maximum, aby ČSSD vyhrála volby do Sněmovny. V 
takové situaci si žádné zhroucení nemůžete dovolit.“ 
 
O výměně ministrů „Chtěl jsem, aby tým ČSSD, který do voleb má šanci ještě něco prosadit, byl 
soudržnější, srozumitelnější a abychom zvýšili dynamiku. Ve zdravotnictví se musíme vrátit k orientaci 
na pacienta. Systém zdravotní péče se k němu chová chladně, anonymně. Tomu by se měl ministr 
věnovat. Ministr Dienstbier byl dobrý v legislativní agendě, ale agendu lidských práv představoval ve 
velmi úzkém pojetí.“ 
 
O tom, co změní na sobě „Určitě větší účast v médiích, aktivní komunikace s voliči a občany.“ 
 
O případné další koalici s ANO „Tři roky koalici máme a nejsilnější ČSSD garantuje, že se bude 
realizovat program pro lidi se středními a nízkými příjmy, pro rodiny s dětmi, pro seniory. Pokud bychom 
v příští koalici měli hrát roli nějakého menšího partnera, to by nebyla dobrá pozice pro ČSSD. Nechci 
předjímat výsledek voleb, my máme ambici být první na pásce a sestavit příští vládu. Nedávám teď 
žádné personální podmínky.“ 
 
O vztazích s Čínou Vláda jako celek se dohodla, že změníme politiku vůči Číně. V minulých letech jsme 
se prakticky izolovali, vztahy zlepšovat nechtěli, ačkoliv kolem se tak dělo – Polsko, Německo, 
Maďarsko, nebavím se vůbec o Británii. Naše vláda to změnila a součástí těch změn je i určitý respekt. 
Čína musí respektovat naše pravidla a hodnoty a my bychom měli respektovat, že Čínu nelze dělit. 
Dalajláma je dnes duchovní představitel, ale ještě před pěti lety byl předsedou exilové vlády Tibetu a v 
tom je ten politický problém.“ Názor analytika: „Ministerstvo fin a n c í se evidentně zaleklo dopadů, které 
může v hlavním roce evidence tržeb způsobit, a nastavilo taktiku, aby se vlk nažral a koza zůstala celá. 
Nicméně pakliže chtělo výjimku pro drobné živnostníky, mělo to udělat mnohem dříve,“ říká Lukáš 
Kovanda, ekonom společnosti Roklen. 
 
Jak komentovali Babišovy plány ??Petr Fiala, šéf ODS „Andrej Babiš umí chodit v podnikání, ale 
neumí řídit stát. Příběh EET skvěle ukazuje, jak by dopadly reformy, do kterých by se Andrej Babiš 
pustil.“ ??Miroslav Kalousek, TOP 09 „Středeční návrh nesvědčí o ničem jiném než o tom, že se 
potvrzují naše slova, že ministerstvo financí až do poslední chvíle nemá vůbec jasno, koho by se to 
týkat mělo a koho by se to týkat nemělo. Jediný rozumný krok je celý ten cirkus zrušit.“ ??Petr Gazdík, 
STAN „V našem návrhu je uvedená částka milion korun, tedy by se to týkalo všech, kteří nejsou měsíční 
plátci, ale ti čtvrtletní. Kdyby pan ministr na naše návrhy slyšel, tak by k tomu nemuselo dojít tak pozdě.“ 
??Václav Votava, poslanec ČSSD „Chaos a panika na ministerstvu financí. Týden před zavedením dělá 
Babiš z EET trhací kalendář.“ 
 
O svých hlasitých kriticích „Jsou lidé, kteří mě kritizovali i v médiích, což myslím, že není dobře. Jeroným 
Tejc, Jiří Zimola – já jsem čekal, že zvednou prapor a budou kandidovat na předsedu strany. Ale už v 
sobotu začínají konference strany a měli by tam přijet kandidáti na předsedu, a do této chvíle nikdo z 
nich neřekl: Ano, mám tolik odvahy a odpovědnosti, že budu na předsedu kandidovat. To je velmi 
zvláštní situace.“ 
 
O možném vedení strany Tejc – Sobotka „Spolupracuji s Milanem Chovancem jak ve vládě, tak ve 
straně a spolupráci považuji za dobrou, nevidím důvod to měnit. Budu ho na sjezdu volit. A doufám, že 
to bude většinový názor. Mezi předsedou a statutárním zástupcem musí existovat elementární 
porozumění a shoda ohledně směřování politické strany. To s Tejcem nemáme a ukázalo se to i ve 
způsobu jeho komunikace v posledních dnech, kdy to byla veřejná komunikace, která ČSSD spíš 
poškodila než pomohla.“ 
 
O naštvání kvůli koalicím v krajích „Hrozně mě naštvalo, lže prvním rozhodnutím t krajské rady 
Středočeského č kraje, kde ANO spolupracuje s ODS, s bylo, že zruší úhradu žákovského b jízdného, 
které řadu let financoval kraj. Je to silně negativní signál vůči občanům, že začínají zrovna takovou věcí. 
Přitom to kraj nestálo tolik peněz a zasahuje to ty nejchudší rodiny.“ 
 
O Babišovi, který mluví o povolebních naschválech „Já se nesnažím z ČSSD dělat nějakou ublíženou 
oběť a mám trochu pocit, že je to komunikační strategie pana Babiše a hnutí ANO. Udělat ze sebe 
někoho, komu se ubližuje.“ 
 



Foto popis| Jméno Babiš působilo na premiéra jako sůl do otevřené rány. Moderátorka Klára 
Brunclíková ale svému hostu nic neodpustila... 
Foto popis| Po volbách jsem se nezhroutil, tvrdil Sobotka ve studiu Blesku. 
Foto autor| Foto: Zbyněk Pecák 
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        Andrej Babiš     
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Elektronická evidence tržeb měla podle tvůrců narovnávat podnikatelské a daňové prostředí. Teď to 
ale vypadá, že rozhazuje je samotné, tedy českou vládu. Co se nelíbí sociální demokracii na návrzích 
ministerstva financí a za co je zodpovědná ona sama. Bude i EET jako další záminka pro politické 
vymezování? Nejen o tom budu dnes mluvit s ministrem průmyslu a obchodu Janem Mládkem. Dobrý 
podvečer. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vy jste jedno z těch jednání vlády o EET označil kdysi za živé, dokonce jste prohlásil, že to byla hořká 
debata. Hádáte se kvůli elektronické evidenci tržeb často, jaké to bylo dnes? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Dneska to nebylo nejhorší, ale byla to taková hořká výměna názorů na toto téma, protože platí jedna 
věc, koalice stále v politické rovině podporuje projekt EET, ovšem za detaily konkrétního provedení je 
zodpovědno ministerstvo financí, ministr financí a je zcela přirozené, že ostatní členové vlády chtějí 
vědět technické detaily, pokud za něco nesou politickou odpovědnost. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Koneckonců slova ministra financí Andreje Babiše si můžeme teď poslechnout. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ /16. 3. 2016/ 
-------------------- 
Případná výjimka pro malé podnikatele by se okamžitě stala útočištěm těch, kteří se za malé póza 
vydávají v účetních výkazech a daňovém přiznání. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ /27. 7. 2016/ 
-------------------- 
Tak já vůbec nechápou, proč pan Jurečka dává ten návrh. My jsme se jasně domluvili, my jsme dlouho 
jednali o EET, vlastně jsem to četl 260 dní, četlo se 45 hodin a samozřejmě ten návrh je nesystémový. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ /22. 3. 2016/ 
-------------------- 
Bude se to týkat jenom restauračních služeb a hotelů a maloobchodů. To je všechno. Samozřejmě 
pokud není stálá provozovna, tak určitě ne. Bude to velice podrobná specifikace, kterou připravuje 
ministerstvo financí. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Skutečně na Staromáku v prosinci po zavedení elektronické evidence tržeb, když si budete kupovat 
svařák nebo trdelník, tak ten prodejce neeviduje. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ /Události, 23. 11. 2016/ 
-------------------- 
Pokud mi píše 89letá důchodkyně z Kladna, která má malý obchůdek, která nemá vlastně ani internet, 
má malinký, malinké tržby, no tak taková paní, která prodává vyloženě to ovoce, zeleninu pro důchodce, 
tak může požádat finanční správu o paušální daň a domluví se s finanční správou, zaplatí, nevím, 600 
korun ročně a potom nemusí evidovat. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 



-------------------- 
Z těch dnešních závěrů vyplynulo, alespoň na tiskové konferenci, že premiér a ministr financí si nebudou 
v otázce toho dalšího průběhu příliš rozumět. Tady jsme slyšeli různé proměny. Co vlastně vyčítáte 
ministerstvu financí? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale vy jste to tady ukázali velmi, velmi pěkně, protože ministr financí neustále vykládal, že nemůže být 
žádná výjimka, najednou teďko prozřel a výjimky navrhuje. Což nás samozřejmě znervózňuje. Navíc já 
bych tam dodal jednu věc, která znervózňuje mě. Pan ministr financí to všechno vysvětluje paušální 
daní. A paušální daň existuje i dneska, používá jí 50 podnikatelů. Slovy padesát OSVČ. Tak jsem chtěl 
vědět, jako kolika se to bude týkat budoucnost, jestli to bude 500, 5 tisíc nebo 50 tisíc, protože podle 
toho buď to vyrobí nějakou mezeru v tom systému a hrozí, že ten systém nebude fungovat, anebo je to 
marginální záležitost. A pan ministr nijak nám nechtěl dát žádné číslo, ani metodiku, podle které budou 
posuzovat finanční úřady, jestli můžete platit paušální daň nebo ne. A přičem ta jeho výjimka je 
postavená na paušální dani. Takže to je jeden z velmi znepokojujících faktorů z dnešního jednání vlády. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
On zároveň ale dodává, že to je pouze možnost, že se to bude týkat samozřejmě také lidí a podnikatelů 
s určitým tím ročním limitem a asi těžko říci, kdo se do toho zapojí, takže otázka je, jestli vám ta čísla  
může dát dopředu. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
To je, ale, ale to je přece legitimní, to se dělá před přípravou každého zákona, a tohle tady více než kde 
jinde platí, že ďábel je skrytý v detailu, a my a pan ministr nám bohužel ten detail nějak nedodal, takže 
my nevíme, co z toho vypadne. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A teď mi řekněte, vy jste z principu proti těm výjimkám jako takovým, protože on hovoří například o e-
shopech, mluvíme taky o podnikatelích s tím ročním limitem 250 tisíc korun ročně. To vám vadí? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale podívejte, já z principu nikoli, protože já to cítím jako velký problém. On pan ministr, a to vítám, už 
připustil, že by ty dva návrhy mohl oddělit. Ty pro ty e-shopy a ty, pro ty malé podnikatele. A v případě 
e-shopů, pokud samozřejmě se podaří zajistit, že ta, ty jiné platby například kartou nebo přes, přes 
internet, internetovým bankovnictvím mají prostě jinou elektronickou stopu než EET, tak si dovedu 
představit, že už nebudou potřebovat elektronickou evidenci tržeb, protože ona vlastně bude udělána 
nějakým jiným způsobem, ale to je také technická záležitost, kterou by mělo ministerstvo financí vysvětlit 
poslancům na nějakém semináři, aby byla jistota, že to skutečně bude fungovat, ale znova opakuji, platí 
jedna věc. Vláda podporuje politicky tento projekt, ale za detaily je zodpovědný pan ministr. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Je tady ale také citace předsedy vlády, předsedy sociální demokracie, který dnes řekl, že ty navrhované 
změny nepodpoří. Jak to máme chápat, jak to chápete vy? Na čem jste se domluvili? Že už nepodpoříte 
žádný návrh, se kterým Andrej Babiš přijde? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Podívejte, těch změn tam bude nepochybně celá, celá řada, o té záležitosti bude, bude jednat 
poslanecký klub ČSSD, jak se, jak se k čemu, k čemu postaví. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Dobře, promiňte, ale slyšel jste pana Sobotku, tak jak si to máme vykládat, jak si to mají samozřejmě 
vykládat i vaši koaliční partneři? 



 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
To v tuto chvíli to vypadá, že klub sociální demokracie nepodpoří návrhy pana Babiše, protože jsou 
chaotické a protože jsou na poslední chvíli. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
To znamená, nejde o to, že byste žádné výjimky nechtěli? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale ... 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ale že s tím přichází ministr Babiš pozdě? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
To je jeden z nejdůležitějších důvodů opatrnosti. Kromě toho je to nepřímá novela. On to chce dát jako 
takzvaný, takzvaný přílepek do daňového zákona, který bude řešit úplně jiné problémy. Například slevy 
na děti z daně příjmu fyzických osob. A další, další věci a v rámci toho proběhne diskuse. 
Pravděpodobně tam budou desítky, stovky pozměňovacích návrhů a je tam problém, pokud projdou 
některé pozměňovací návrhy, potom hlasovat pro zákon jako celek, takže já předpokládám, že ještě o 
tomto zákonu bude poměrně dramatická debata v rámci Poslanecké sněmovny. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Takže si myslíte, že ta slova předsedy vlády jsou nebo nejsou definitivní o té nepodpoře? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ne, jsou, jsou velmi významná a vypadá to, že sociální demokracie ... 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Nebo je to jistý politický tlak? Tak by totiž také mohlo vypadat. Vy říkáte ještě se povede diskuse, tak se 
to tím trošku zmírňuje. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Musíte, musí se, musí se vést diskuse, protože ta se vede, ta se vede vždycky, protože předseda strany 
přijde na poslanecký klub s nějakým, s nějakým názorem, který většinou poslanecký klub akceptuje, ale 
ne vždycky. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ministr financí také říká, že chtěl ulevit těm, kdo se ozývali, možná na poslední chvíli, možná to tak 
nebylo, živnostníci, podnikatelé, ti drobnější. Na vás se také někdo kvůli EET obracel jako na ministra 
průmyslu? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Samozřejmě, že se na mě obraceli lidé na venkově, protože já tam cítím jednu věc, která je v malých 
vesnicích velmi problematická, protože v okamžiku, kdy na vesnici přijde, přestane fungovat hospoda 
jako podnikatelský subjekt, tak v těch malých vesnicích si to vezme buď skupina fyzických osob nebo 
nějaké sdružení hasičů, kteří fungují tak, že některé víkendy v roce sedí společně a čepují si tam pivo 
a samozřejmě oni mají taky nějaké povinnosti a pro takovéhle sdružení to může být problém a ty, protože 
to není klasická podnikatelská činnost. 



 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vy jste v letošních Událostech v červnu právě k tomuto řekl, že v řadě malých vesnic bankrotují hospody 
provozované sdružením hasičů nebo zahrádkářů, že pro ně to je ta vedlejší činnost a tam ty úvahy o 
výjimkách tedy byly. Takže jak si to máme vykládat teď? Vy jste se snažil nějakým způsobem ty výjimky 
prosadit, protože to byl návrh také KDU-ČSL. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale ano, já jsem, já jsem se snažil to vysvětlit panu ministrovi financí zhruba před měsícem na jednání 
vlády. On to tehdy naprosto odmítl a teď najednou přišel s něčím, co je obtížně uchopitelné. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A nebude to tak, že vás teď politicky přehraje, protože řekne já teď ty výjimky bych rád prosadil, ale 
sociální demokracie to nechce? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Předpokládám, že má takový nějaký plán, ale sociální demokracie ho to nenechá hrát takhle? 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A co s tím bude sociální demokracie dělat? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
To se nechte překvapit. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
V jakém slova smyslu překvapit, protože to bude asi důležité pro ty lidi, kteří se snaží ten systém 
využívat, anebo ho nechtějí, tak otázka, jak moc budou překvapeni potom provozovat hospod? Tak co 
jim sociální demokracie nabízí? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Mimochodem pan ministr financí tvrdí, že provozovatele hospod to není. On to vidí tak, že to je pro tu 
třetí, čtvrtou vlnu. To znamená pro ty živnostníky, které se zabývají úplně jinou činností. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Dobře, ale o čem jste třeba hovořili, proto se ptám, co jim sociální demokracie nabídne jako alternativu, 
to víte? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
No, budeme se snažit najít nějaké, nějaké řešení, které tenhle ten problém bude adresovat bez 
takovéhle ho chaotického nápadu na poslední chvíli. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Jak si myslíte, že to může ale jaksi ohrozit podporu a důvěru v ten projekt jako takový, protože vy jste 
to sám řekl a není to možné jaksi popřít, sociální demokracie je za to spoluzodpovědná. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ano, ale o tom právě byla ta hořká debata na jednání vlády, protože to načasování je velmi nešťastné. 
Jsme pár dní před ostrým, ostrým startem EET alespoň v restauracích. 1. prosince by to mělo se 



rozběhnout naostro a v zásadě 2 dny, 2 dny předem se bude diskutovat tento nápad ve sněmovně 
pravděpodobně. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A uvědomujete si ale, že ty nepovedené manévry s EET mohou padat jaksi na vrub celé vlády a zejména 
předsedy vlády, což je předseda sociální demokracie, který tu vládu řídí. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale vždyť, vždyť o tom, o tom mluvím, proto byla tak rozhořčená debata na té vládě, protože znovu 
opakuji. Platí, že za technické detaily a za provedení je zodpovědný ministr financí, ale za celý projekt 
politický je zodpovědná vláda. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Co teď může předseda vlády dělat i v případě, že by se ten projekt například nepovedlo rozjet, protože 
jaksi odvolat ministra financí bez jeho souhlasu jakožto předsedy hnutí asi úplně nemůže. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ano, já nevím, pokud, pokud by se ten projekt rozsypal, tak si dovedu představit nejrůznější varianty, 
ale to bych nechal na předsedovi strany a vlády. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A jaké si představujete vy, jaké existují? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Já si myslím, že pokud by se to panu Babišovi opravdu sesypalo, tak jsou otevřené všechny možnosti 
a skoro si nedovedu představit, že po takovém selhání by ta vládní koalice pokračovala, ale podotýkám, 
to není na mně. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vy jste sám po volbách nabídl k dispozici svoji funkci ministra. Vy jste cítil nějaké selhání, nebo proč 
jste to udělal? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ne, já jsem to, já jsem to udělal, protože na začátku to bylo spojováno s tím, s mojí kandidaturou do 
Senátu. A tak jsem jaksi považoval, když už jsem se do toho Senátu nedostal, to za nutné to udělat. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Jak si myslíte, že by se teď měla sociální demokracie snažit vyvázat z té ztráty, i když podle dnešního 
průzkumu CVVM to vypadá, že jaksi sociální demokracie nabírá na síle, ale tu ztrátu utrpěla, předseda 
strany psal dopis spolustraníkům, co může sociální demokracie dělat? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
No, já si upřímně řečeno myslím, že teď je to o tom, že my jsme jako vláda v zásadě velmi úspěšní, 
protože roste, roste ekonomika, rostou mzdy, jsou levné hypotéky, a teď je o tom, kdo, kdo si vezme 
palmu toho úspěchu. A my jsme si to nechali ukrást panem ministrem Babišem v jednu chvíli a je 
zapotřebí, aby si to sociální demokracie vzala jako svojí zásluhu, protože koneckonců my jsme ta hlavní 
strana této vlády a je to především náš úspěch a potom sekundárně hnutí ANO. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 



Takže tlak na hnutí ANO bude z vaší strany, myslím tím sociální demokracii jako takovou muset zesílit? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Já nevím, jaksi čemu říkáte tlak na hnutí, hnutí ANO. Ale sociální demokracie bude muset daleko lépe 
propagovat úspěchů, kterých jsme dosáhli objektivně. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Předseda sociální demokracie psal o neúspěších těch ostatních. Jakým předsedou je podle vás on 
sám? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Já si myslím, že je předsedou, který vede sociální demokracii v dobách obtížných, kdy se, kdy se mění 
politické, politické paradigma. Do politiky stále kromě klasických stran vstupují podnikatelské projekty. 
Asi je to nezvratný trend, protože v minulosti vždy mezi sebou soutěžily politické strany a nikoli politické 
divize velkých firem. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A má na to, aby tomu konkuroval, tomu, co přichází do české politické scény a nejenom samozřejmě 
české? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Pevně, pevně doufám, že ano, a protože je to v zájmu, v zájmu nás všech. Já to nevidím jako šťastný, 
šťastný nový svět, kde velké firmy budou řídit i politiku. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Myslíte si, že by bylo zdravé, aby při možné příležitosti čelil konkurenci v boji o předsednický post i 
Bohuslav Sobotka? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
To nechci předjímat, ale v tuto chvíli to vůbec nevypadá, protože žádný z potencionálních vyzyvatelů se 
nepřihlásil o funkci předsedy. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Já si myslím, jestli by to bylo politicky zdravé pro jakoukoli takto velkou politickou stranu. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Podívejte, ty posuny v těch politických stranách nutně nemusí být hned, hned v tom, že se vymění 
předseda, ale to, co naznačují všechny předsjezdové signály, že proběhne poměrně asi dramatický a 
tvrdý boj o funkci 1. místopředsedy. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
O které voliče by sociální demokracie neměla podle vás přicházet? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Já myslím, že poučení i ze Spojených států z prohry paní, paní Clinton je v tom, že sociální demokracie 
a podobné strany by se měly vrátit ke svým tradičním, tradičním voličů. To, že paní Clinton prohrála, 
bylo mimo jiné v tom, že dělníci z linek na výrobu osobních aut přeběhli k panu Trumpovi a u nás máme 
podobný problém. 
 



Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Teď se třeba pan premiér snaží zastávat zaměstnanců s nízkou mzdou, dejme tomu i vyjednáváním s 
některými představiteli zahraničních firem. K čemu tenhle tlak povede a bude to právě součástí toho 
získávání tradičních voličů? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Já osobně toto velmi, velmi vítám, protože si myslím, že sociální demokracie by neměla honit, honit 
nějaké marginální skupiny, ale měla by se starat o sví, o své hlavní voliče, což jsou především ... 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A co si myslíte, že jsou ty marginální skupiny? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
No, to jsou všechny ty nejrůznější módní směry, ale ten, ta hlavní skupina, která vždy volila sociální 
demokracii, jsou lidé práce. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vy jste ministr průmyslu a obchodu, jednáte s podnikateli, s velkými firmami. Jak může politik podle 
vás ovlivnit rozhodnutí firmy, jestli zaměstnancům přidá nebo ne? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Podívejte, překvapivě, překvapivě může a někteří nám to vyčítají. Pokud se nám podaří, že do regionu 
seženeme významného zahraničního investora, tak on zvýší mzdy a v některých oblastech si 
podnikatelé stěžují, že jim lidé, lidé odcházejí k té firmě, která nabízí vyšší mzdy. Což samozřejmě 
nesmíme ... 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Jaké prostředky, promiňte, k tomu má politik využívat, používat, aby ty firmy přesvědčil? Vy říkáte, že 
někdy to jde. Asi všem to slíbit nemůžete, že to vyjde. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale počkejte, jako to není o slibech. My, když máme systém investičních pobídek, seženeme, seženeme 
firmu, která v České republice do té doby nebyla, ona zaměstná, řekněme, 200 lidí, tak a nastaví nějakou 
mzdou hladinu, tak ti lidé, kteří jsou v jiné firmě, kde berou méně, tak mají dvě možnosti chování. Buď 
přejdou do té nové firmy a dostanou vyšší plat, anebo samotná možnost jim dá větší odvahu a řeknou 
si o vyšší plat v té firmě, kde pracují. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A teď mám na mysli právě ty sliby o tom, že se pokusí jak navýšit mzdy třeba už ve stávajících firmách, 
které na tom trhu fungují a působí. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale, ale podívejte, v tržní ekonomice platí, že lidé dostanou ne to, co si zaslouží, ale co si vyjednají a 
tak samozřejmě i politická podpora kolektivnímu vyjednávání má svůj smysl a zejména v okamžiku, kdy 
je nízká, nízká nezaměstnanost, vysoká zaměstnanost, tak když jindy než teď je čas na zvyšování mezd. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Firmy by možná ocenily také snížení daňového zatížení, to je něco, na co mohou slyšet, to v době růstu 
je podle vás možné? 



 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Já si myslím, že my teďko dosáhneme přebytku rozpočtu. Já si myslím, že to tady v minulosti různé 
strany dramatizovaly, že veřejný dluh je příliš velkou, příliš velkým rizikem. Takže já jsem rád, že dojde 
k vytvoření přebytku, snížení dluhu, dochází k relativnímu snižování dluhu. To, co nás samozřejmě 
netěší, že ten výsledek je dosažen i tím, že se málo staví. A to by mělo být asi největší, největší úsilí, 
aby se zlepšila legislativa na výstavbu. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Když jsem mluvila o tom daňovém zatížení. S něčím takovým sociální demokracie v budoucnosti 
nepočítá. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
No, sociální demokracie s tím, s tím nepočítá, protože si myslíme, že máme docela konkurenční zdanění 
oproti, oproti zahraničí, 19 % daň z příjmu právnických osob není něco, co by vybočovalo. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Máme také novinky ve společnosti OKD, ta ukončí těžbu černého uhlí ve ztrátovém Dole Paskov 31. 
března příštího roku. Je to podle vás správná strategie? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Já jsem tomu velmi rád, že se podařilo dosáhnout dohody, že se, že to v tuto chvíli vypadá, že nebude 
poptávka po žádných veřejných penězích, protože samozřejmě toto je velmi obtížná, obtížná věc. My 
se snažíme myslet na lidi, já se snažím myslet na lidi a na jedné straně vidím ty horníky, kteří jsou ve 
složité situaci, na straně druhé je pro mě docela těžké vysvětlit občanům v jiných oborech, proč zrovna 
tato oblast dostává nějaká privilegia. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A jak jim to vysvětlujete? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Vysvětluju jim to tak, že je to podnik v insolvenci, že černouhelné hornictví v České republice končí a že 
to není rozhodně udržování nějaké neproduktivní výroby na delší dobu. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Stát už půjčil OKD 700 milionů korun. V posledním vyjádření společnosti jsme mohli zaznamenat, že 
firma chce poslat požadavky na spolufinancování některým ministerstvům, to je to, na co narážíte, že 
doufáte, že to nepřijde, ale počítáte s tím, že to přijít může? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Pokud to udělají, tak to musím říci, bude to vedení firmy velmi zbabělé, protože já jsem navštívil Ostravu 
a zeptal jsem se pana hejtmana a rady kraje, jestli se postaví za veřejnou pomoc horníkům, oni řekli, že 
chtějí studovat, analyzovat, čili se nepostaví, není tam vůle. Zeptal jsem se vedení firmy, jestli si požádá 
o veřejné peníze a oni řekli nic. Žádné peníze mi neřekli. A pak najednou tiskový mluvčí vykládá nějaké 
věci. Pokud něco chtějí, tak by to měli sdělit, měli by přesvědčit především své krajské zastupitele, že 
toto je vůle nejenom vedení firmy, ale že je to potřebné pro kraj. A pokud to neudělají, tak já samozřejmě 
nic takového navrhovat nebudu. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A dovedete s i představit, že by za nějakých okolností mohly do OKD další peníze od státu připlout? 



 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Podívejte, já si dovedu představit, že stát bude dotlačen k tomu, že poté, co zavřou všechny šachty, 
takže nezbudou peníze na útlum, jako se to stalo v mnoha jiných případech a že stát bude muset zaplatit 
uzavření těch šachet, protože ta věc je nebezpečná. Tam může vybuchovat metan, může se to propadat 
a musí se ty šachty zavřít organizovaným způsobem. Takovouhle, takovouhle, takovýhle výdaj státní 
ten vyloučit nemohu, ale ... 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Jak by mohl být vysoký? To máte už jaksi dopředu odhadnuto? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
To je v nejhorší variantě kolem 3 miliard. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Když jsme u toho, tak proč to nakonec nedopadlo tak, jak sliboval ministr financí, jak si přál ministr 
životního prostředí, když se hovořilo o navyšování odvodů těžařů. Nakonec to navýšení nebylo takové, 
jak o něm hovořili tito dva ministři. Jaké v tomhle bylo angažmá ministerstva průmyslu a obchodu? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
No, my jsme se snažili dojednat nějaký kompromis. Podotýkám, že co se týče OKD, tak tam, tam bylo 
pozdě, protože ta firma již v tom období před rokem v zásadě už ty peníze neměla a nebylo z čeho brát 
a kdybysme jim navýšili odvody, tak ještě urychlíme ten pád té, té firmy. Tam ta debata je samozřejmě 
o povrchových dolech v severních Čechách, kde nakonec sněmovna dospěla k nějakému kompromisu. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Jaké budou ty výnosy v budoucnosti? Uvádělo se až dvojnásobné. Tam skutečně nebyla žádná rezerva, 
bude to stačit? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ty výnosy budou, ano, zhruba dvojnásobné. Co se týče, mohlo to být i vyšší. Samozřejmě bude-li 
politická vůle, je tam možnost zvýšení nařízením, nařízením vlády, ale opět, opět je to o tom, že to ta 
vláda skutečně protlačí. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Server Hlídací pes právě napsal, že v důvodové zprávě z dílny ministerstva průmyslu zaznělo, že toto 
zvýšení se ukázalo, to, o kterém jsem hovořila, to poměrně vysoké, jako neakceptovatelné a ohrožující 
ekonomickou stabilitu a konkurenceschopnost těžebního sektoru. Když jsme spolu o tom hovořili 
poprvé, tak jste říkal, že i ten tlak z těchto kruhů těžařských bývá velký. Neznamená to tedy, že zvítězily? 
Jaké racionální argumenty vám představily? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Zvítězily. Podívejte, každý zákon, který ministr, ministr předkládá, musí projít sněmovnou. Nám se 
podařilo protlačit to, co se podařilo, že to mohlo být víc, mohlo, ale ten odpor byl poměrně houževnatý 
proti tomu většímu navýšení. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Mění se i ten podíl, jaký získá stát, jaký získá obec. Jak bude stát nakládat s těmito prostředky? Budou 
směřovat, dejme tomu, někam konkrétně do rozvoje toho regionu nebo je spolkne státní rozpočet? 
 



Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Tam je pouze část peněz predeterminována a na ty, na ty útlumy, ale část jde normálně do státního, 
státního rozpočtu. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Takže nepočítáte s tím, že by tyto finance jaksi byly směřovány jiných alternativ regionu. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Víte, tam probíhalo, probíhalo poměrně komplikované jednání. My jsme jednu dobu navrhovali, že by 
část těch peněz mohla jít do krajů. Týkalo se především Ústeckého a Karlovarského kraje. Nakonec se 
ukázalo, že samotné kraje to nechtějí. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Jak vám to vysvětlili, protože neustále se mluví o alternativách a rozvoji. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
No, oni, oni to vysvětlovali tak, že prostě ty firmy poskytují na dobrovolné bázi příspěvky různým 
krajským organizacím a že mají obavy, že by, pokud by měli větší příspěvek ze zákona, tak by přišli o 
tyto peníze, které jim firmy dávají dobrovolně. Samozřejmě potíž těch dobrovolných příspěvků je v tom, 
že firmy je mohou, ale nemusí taky dát. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Evropská komise schválila režim podpory energie z obnovitelných zdrojů v Česku. Co to pro českou 
energetiku znamená, pane ministře? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
No, to akorát znamená to, že ten systém, který už je dlouhodobě nastavený, bude pokračovat dál a 
skončí to nesmyslné zpochybňování celého systému ze strany paní předsedkyně Vitáskové, která 
vyrobila poněkud umělý problém. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
V čem to spočívá, že podle vás vyrobila umělý problém? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
No, protože ona tu podporu vypsala na létě 2013, 2014, 2015, najednou řekla, že na rok 2016 to 
nevypíše. Podepsal to první náměstek, kterého následně vyhodila a teď řekla, že to nepodepíše, dokud 
nebude notifikace. Což nebylo nikdy podmínkou, protože Evropská komise podmiňuje výplatu notifikací 
exempté, to znamená předem teprve od 1. ledna 2016. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vaši podporu mají obnovitelné zdroje jakou? Protože strategická Státní energetická koncepce s nimi 
samozřejmě počítá. Je to racionální vzhledem k vývoji na trhu, vzhledem k trendům? 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale, ale podívejte, nebudeme si také nalhávat to, co se v minulosti bylo špatně, ta, ta výše, výše podpory 
v letech 2009, 2010 byla neúměrná, Topolánkova a Fischerova vláda nereagovala včas, nepodali návrh 
do parlamentu, aby omezil příspěvky na fotovoltaické elektrárny a my s tím trpíme jako spotřebitelé 
elektřiny, jako daňoví poplatníci. Bude to v příštím roce stát zhruba 45 miliard korun. To jsou neuvěřitelné 



peníze, které podle mého názoru by mohly být použity daleko lépe na jiné účely než na obnovitelné, 
než na obnovitelné zdroje. Zároveň ... 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ale přesto, jakou hrají úlohu i v budoucnosti. Na to jsem se ptala spíše z hlediska toho energetického 
rozložení. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Úloha obnovitelných zdrojů se bude mírně zvyšovat, protože chceme podporovat, a to už je i v platných 
zákonech, ty fotovoltaické elektrárny na střechách do 30 kilowatt, ty do 10 kilowatt nemusíte mít ani 
živnostenský list, to už je všechno, co už je v platnosti a těch předpokládáme, že bude, že bude i více. 
Ale byl bych rád, aby už nebyl žádný, žádný velký program, protože to poučení tadyhle z toho 
obrovského výdaje, že nedovolit zase nějaké nápady, které se občas objevují. Teď ještě zase přišel 
podobný nápad od Hnutí DUHA, že máme stavět spoustu nových větrných elektráren, ale nějak se nám 
zapomněli omluvit za morální podporu tadyhle toho plýtvání veřejných prostředkl, protože to jsou, to 
jsou strašlivé peníze, které zaplatí každý občan České republiky. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Říká ministr průmyslu a obchodu Jan Mládek, který přišel do dnešního Interview. Děkuju vám za to a 
na shledanou. 
 
Jan MLÁDEK, ministr průmyslu a obchodu /ČSSD/ 
-------------------- 
Na shledanou. 
 
Zuzana TVARŮŽKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
V 19 hodin začínají Události, tak se na ně podívejte a hezký večer. 
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Gabriela LAŠKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Dnešním dne začala fungovat elektronická evidence tržeb. Ministr financí Andrej Babiš se osobně 
vydal zkontrolovat několik pohostinství, aby viděl, zda je vše tak, jak má. Jak se ale na vlastní kůži 
přesvědčil, ne všude mají pro EET pochopení. 
 
Karel RYCHLÝ, redaktor 
-------------------- 
Každý hospodský je od dnešního dne povinen vydat účtenku. Ve spodní části je unikátní kód, který 
restaurace odesílají na Finanční správu. Tak tak získává přehled o tom, jakou má tržbu a má zaplatit 
daně. Do 17 hodin na Finanční správu dorazilo 2 200 000 účtenek z celé republiky. Začala platit 
elektronická evidence tržeb. Její autor, ministr financí Andrej Babiš, navštívil několik podniků a přitom 
diskutoval s jejich majiteli. Dlužno říct, že někteří z nich si přitom nebrali servítky. 
 
Ondřej KOBZA, majitel kavárny 
-------------------- 
EET poškodí českou společnost, protože zmizí spousta hospod, zdraží a chce, a že on říká, že největší 
problém tohohle státu jsou malí podnikatelé, který sami nejsou na pracáku, i když by mohli bejt, ale 
sami zkoušej rozjet nějakej typ podnikání a on říká tohle to, vy jste problém, vy neplatíte daně. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
My samozřejmě honíme všechny a není to, není to určitě projekt proti, proti malým, malým 
živnostníkům. Je to pro všechny. 
 
Karel RYCHLÝ, redaktor 
-------------------- 
Podle samotných podnikatelů řada hostinských nepřiznává všechno, co by měla. 
 
Ondřej KOBZA, majitel kavárny 
-------------------- 
Myslím si, že když to pivo stojí 18 korun, tak to ani nejde, jo, protože oni nakoupěj za 13,50 a myslím si, 
že dost často to je jako služba. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Stát dělá službu v tom, že vlastně platí učitele, které učí naše děti, a doktory, který nás ošetřují, a 
sestřičky, a stát tu službu taky musí nějak financovat a všechno financujeme jako z daní. 
 
Karel RYCHLÝ, redaktor 
-------------------- 
Někteří podnikatelé se při přechodu na elektronickou tržbu pořádně plácli přes kapsu. Jak se zdá, 
pořídit systém pro větší podnik není žádná legrace. 
 
Richard HRÁDEK, majitel kavárny 
-------------------- 
Řádově na 160 tisíc bez dé..., bez daně. 
 
Karel RYCHLÝ, redaktor 
-------------------- 
V tuto chvíli je k elektronické evidenci tržeb přihlášeno asi 37 tisíc podnikatelů, kteří posílají svoje 
účtenky na Finanční správu. Karel Rychlý, Prima FTV. 
 
Roman ŠEBRLE, moderátor 
-------------------- 



Zřejmě desítky, možná stovky hospodských a kavárníků dnes symbolicky třeba na jednu hodinu zavřely 
své podniky. 
 
Gabriela LAŠKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Chtěli tak dát najevo nesouhlas se zavedením EET. Kritizují hlavně náklady navíc, komplikace a 
zdražení. Vydali se za nimi naši reportéři. 
 
Patrik KAIZR, redaktor 
-------------------- 
Jedním z těch, kteří dnes na několik hodin zavřeli svou hospodu, je i Marcel Huml z Chomutova. 
Souhlasí s tím, aby hospodští platili daně, ale forma a způsob kontroly nesmí být podle něj takové, aby 
likvidovaly činnost, která je kontrolována, tedy aby to zničilo hospodské. 
 
Marcel HUML, majitel restaurace 
-------------------- 
Finanční úřad dostává veškerý informace o našich příjmech, což není problém, ale dostává je už jakoby 
druhotně. Dostává je v daňovým přiznání, dostává je v hlášení o DPH a teďkom vlastně je dostává už i 
podrobně. 
 
Patrik KAIZR, redaktor 
-------------------- 
On ještě hospodu odpoledne otevřel, ale jiné restaurace dnes kvůli EET definitivně zavřely. Pivovary 
hlásí, že se ozvaly stovky odběratelů, kteří se kvůli elektronické evidenci tržeb rozhodli od prosince 
ukončit činnost. Jsou to hlavně menší a venkovské restaurace. Podle mnohých je to škoda. Utrpí tím 
totiž kulturní život v obci. Na protest proti evidenci tržeb dnes na celý den zavřel i majitel této pizzerie v 
Olomouci. Novinku kritizuje. Uráží ho, že ho stát považuje za podvodníka. A musel i zdražit, aby se mu 
vrátily náklady na chod EET. 
 
Jiří ŠIMČÍK, majitel pizzerie 
-------------------- 
EET má narovnávat nějaké podnikatelské prostředí, což si myslím, že se nestane. Nehledě k tomu, že 
si nemyslím, že by se vybralo 18 miliard, na které dokonce je udělaná reklama. 
 
Patrik KAIZR, redaktor 
-------------------- 
A i další hospodský ze Zábřehu na Moravě je naštvaný kvůli EET. Pro ministra financí má jen nelichotivé 
výrazy. 
 
 Rudolf, výčepní 
-------------------- 
Zabírá to čas, zeptejte se ostatních tady. Kdyby bylo po mým, tak ho pověsím za kule. 
 
Patrik KAIZR, redaktor 
-------------------- 
Ale zavedení EET se nelíbí i některým daňovým poradcům. 
 
Martin KOPECKÝ, daňový poradce 
-------------------- 
Když máte stánek a nemáte tam židličky, tak tam nepodlíháte. Když máte stánek a máte židličku, tak 
tam spadnete už od 1. prosince, vždyť to je přece nesmysl. 
 
Patrik KAIZR, redaktor 
-------------------- 
Podnikatelé sice protestují, nicméně EET je povinná. Za porušení zákona o evidenci tržeb musí tak 
počítat se sankcemi. Pokud závažným způsobem úmyslně ztíží nebo zmaří evidenci tržeb, dopustí se 
přestupku, za který mohou být potrestáni pokutou až půl milionu korun nebo dokonce pozastavením 
výkonu činnosti. Krajské štáby a Patrik Kaizr, Prima FTV. 
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Renáta CZADERNOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Každý účet za pivo nebo jídlo, které si dáte v restauraci ode dneška eviduje stát. 
 
Petr SUCHOŇ, moderátor 
-------------------- 
Ano, začala fungovat elektronická evidence tržeb a je to historicky poprvé, kdy v Česku začala povinnost 
hlásit všechny tržby v hotovosti státu. Ale neobešlo se to bez problémů. 
 
Renáta CZADERNOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Spousta restaurací skončila nebo zvýšila ceny. 
 
František BŮŽEK, redaktor 
-------------------- 
Více než 37 tisíc restaurací, hotelů a hospod se dnes naostro zapojilo do elektronické evidence tržeb. 
A z pokladen začaly vyjíždět účtenky. Například panu Pravdovi, který provozuje hospodu v centru Prahy, 
EET přidělalo starosti. 
 
Miroslav PRAVDA, provozovatel 
-------------------- 
Pro mě je to úkon cca na 15 až 20 vteřin. Otočit se, nacvakat, převíst, přihlásit se na úřad, odezva, 
utrhnout účtenku, podat zákazníkovi. Za 20 vteřin stačím natočit 3 piva a obsloužit x dalších zákazníků. 
 
František BŮŽEK, redaktor 
-------------------- 
A do jeho hospody zavítal i muž, který nese za elektronickou evidenci tržeb politickou zodpovědnost. 
Ministr financí Andrej Babiš. Místní štamgasti z toho měli poměrně radost. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Účtenku, no. Ale já je pozvu na panáka, takže já, já budu platit až ke konci. 
 
osoba 
-------------------- 
Kolik je to panáků teda? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
200. Tak dejte 200 panáků, říkají. Kolik je to panáků? 
 
František BŮŽEK, redaktor 
-------------------- 
Náklady na nový pokladní systém si hospodský sice odepíše z daní, ale jsou tu nové výdaje za internet 
nebo účtenky, které si jeho zákazníci ani neberou. 
 
Miroslav PRAVDA, provozovatel 
-------------------- 
Tyhle ty papírky, 4 ruličky denně jsem odhadnul, za rok to máme cca 20 tisíc. A za 20 tisíc jsem mohl 
bejt na dovolený, že? 
 
František BŮŽEK, redaktor 
-------------------- 
S fungováním evidence, která by podle autorů měla narovnat podnikatelské prostředí a také přinést 
desítky miliard korun do státní pokladny, je zatím ministr financí spokojený. 
 



Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ten systém funguje, takže je dobré, že jsme přišli s tím pilotním projektem. 
 
František BŮŽEK, redaktor 
-------------------- 
Některé restaurace zdražily i přesto, že jim kleslo DPH z 21 na 15 procent. 
 
Michal KUBÍČEK, majitel restaurace 
-------------------- 
Zdražovali jsme pivo především, nealko, alkohol o korunu až o 4 koruny. Navýšení cen tady není o tom, 
že bychom nepřiznávali daně. Navýšení ceny je tady kvůli tomu, že se celkově navyšujou náklady. 
Provoz EET v našem případě stojí 3,5 tisíc měsíčně, což je nějakých 500 piv. To se tady vypije za 5 dní. 
 
Tomáš KRČMÁŘ, zástupce provozovatele 
-------------------- 
My ty kasy máme, nakonec je za mnou ta kasa, my jsme se pouze připojili. Ale říkám znova, malí to 
neutáhnou, vesnice, vesnické hospody se zavřou, to je mi líto, protože to je poslední kulturní život, který 
na těch vesnicích je. 
 
František BŮŽEK, redaktor 
-------------------- 
Andrej Babiš chce, aby z EET mohli dostat výjimku živnostníci s obratem do 250 tisíc korun ročně. 
Nemá ale podporu v koalici. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér /ČSSD/ 
-------------------- 
Protože ono to samozřejmě hodně nahlodalo důvěru v to, jestli ministerstvo financí má ty věci 
dostatečně promyšleny, proto mně to tak rozčílilo. 
 
František BŮŽEK, redaktor 
-------------------- 
Jaké vy máte zkušenosti s EET, můžete napsat na web TN.cz. František Bůžek a redakce, televize 
Nova. 
 
Renáta CZADERNOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Jak vlastně probíhá celé zpracování účtenek v EET systému? Kde stojí servery, které musí zpracovat 
tisíce transakcí za vteřinu? A jak jsou zabezpečené? V reportáži uvidíte i to, jak si systém poradí s 
případným výpadkem připojení. 
 
Michal ČOUDEK, redaktor 
-------------------- 
Hned poté, co v restauraci zaplatíte útratu, odešle pokladna zapojená do systému přes internet údaje 
na servery finanční správy. Ty jsou v zabezpečené budově datového úložiště Státní pokladny centra 
sdílených služeb. To vypadá jako běžná kancelářská budova a najdete ho na pražském Žižkově 
nedaleko tramvajového depa na Vápence. Celý areál je střežený kamerami a přístup do něj má jen 
několik lidí s prověrkou. Nedostane se tam ani náš štáb. 
 
Petra PETLACHOVÁ, mluvčí finanční správy 
-------------------- 
Zde je účtence přidělen unikátní kód, který je potom zpět poslán na pokladní zařízení podnikatele. 
Podnikatel následně vytiskne účtenku i s tímto unikátním kódem a předá zákazníkovi. 
 
Michal ČOUDEK, redaktor 
-------------------- 
Většina zákazníků si ale účtenky nebere a nechává je rovnou u pokladny. Data, která systém uchovává 
pro finanční úřad, se prý týkají pouze výše tržeb a DPH. 
 
Petra PETLACHOVÁ, mluvčí finanční správy 



-------------------- 
Nejsou tam rozhodně data o druhu prodávaného zboží nebo o poskytované službě. 
 
Michal ČOUDEK, redaktor 
-------------------- 
Tím, že by mohl mít provozovatel nějaký problém s připojením, se prý počítá. 
 
Petra PETLACHOVÁ, mluvčí finanční správy 
-------------------- 
Pokud není odezva do dvou vteřin, tak ta účtenka je vytištěna v takzvaném offline režimu a ten unikátní 
kód se tam nezobrazí, ale zobrazí se takzvaný podpisový kód. 
 
Michal ČOUDEK, redaktor 
-------------------- 
Že je vaše tržba zaevidovaná, si také můžete ověřit na webových stránkách finanční správy. Michal 
Čoudek, televize Nova. 
 
Petr SUCHOŇ, moderátor 
-------------------- 
A u tématu ještě zůstaneme. Našim hostem je totiž ministr financí Andrej Babiš. Pane ministře, dobrý 
večer. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Petr SUCHOŇ, moderátor 
-------------------- 
Řada restaurací a podniků skončila. Je to až 2 tisíce živnostníků. Nevím, možná máte aktuálnější čísla. 
Čekal jste to a co je to podle vás za signál? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já bych hlavně chtěl poděkovat všem majitelům hospod, restaurací, ubytovacích zařízení a číšníkům a 
dalšímu personálu, že s námi participují na tomto revolučním projektu. Je to velký den pro všechny 
daňové poplatníky. A černý den pro ty, který neplatí daně, pro černé pasažéry, který teďka musí buď 
vystoupit z vlaku nebo si koupit jízdenku. Takže já bych chtěl jenom říct, že v roce 2013 za vlády ODS 
a pana Kalouska skončilo 9 683 podnikatelů v této branži a minulý rok to bylo 4 850. Takže ten projekt 
je zpolitizovaný a samozřejmě v tý branži někteří začínají, některý končí. A my určitě se tomu budeme 
věnovat. Já jsem na Facebooku vyzval všechny, který skončili údajně kvůli EET, že bych rád s nimi 
mluvil a rád bych jejich problémy řešil. 
 
Petr SUCHOŇ, moderátor 
-------------------- 
Důležitá je také bezpečnost EET. Po síti se posílá velké množství údajů i citlivých. Sbíhají se v jednom 
bodě, pro hackery je to hodně zajímavý cíl útoku. Na to jste připraveni na nějaký kyberútok? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Určitě. Ten útok se uskutečnil už 30. listopadu, dnes v podvečer taky na servery ministerstva financí, 
ale EET je úplně zabezpečeno jiným systémem. A všichni uživatelé můžou být úplně v klidu, protože je 
to úplně stejné jak internetové bankovnictví. Takže jejich data nikdo nemůže zneužít a taky hlavně my 
dostáváme jenom sumu tržby v korunách a DPH v korunách. Takže my neznáme obsah nákupu a tyto 
data těch uživatelů jsou absolutně v bezpečí. 
 
Petr SUCHOŇ, moderátor 
-------------------- 
Pane ministře, ještě jedna otázka, ve sněmovně už jsou návrhy na změny v EET. Vy ještě nějaké 
plánujete, jsou podle vás potřeba? 
 



Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Žádné změny nejsou, prosím vás. Skutečně ten projekt je unikátní, že jsme začali pilotem už 1. 
listopadu. Takže běží to podle zákona. A my jsme jenom přišli s možností, že pokud by si někdo chtěl 
požádat o paušální daň a má tržby 250 tisíc ročně a my bysme je prověřili důkladně, jestli teda nemá 
větší a potom by finanční správa uznala a domluvila se na paušální dani, tak potom v takovém případě 
by nemusel evidovat, protože nám samozřejmě jde o to, abysme všichni platili daně, nejenom 
zaměstnanci a nejenom ty poctiví, ale ty černý pasažéry. 
 
Petr SUCHOŇ, moderátor 
-------------------- 
Pane ministře, děkujeme, hezký večer. Díky. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Hezký večer, na shledanou. 
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1. den nových pravidel s elektronickou evidencí tržeb * Majitelé hospod jsou nespokojení 
 
PRAHA – Někde to funguje, někde to drhne, někde hodně hlasitě nadávají, a někde dokonce zavírají 
hospodu! Za elektronickou evidenci tržeb (EET) a související systém ministr financí Andrej Babiš (62, 
ANO) sklízí občas pochvalu, ale většinou mu nemůžou přijít na jméno. Podívejte se, jak to vypadalo v 
Česku v první den zavedení úvodní fáze puntičkářského monitorování toho, jak naši hospodští a hoteliéři 
odvádí daně. 
 
** 
 
Prapořišťská restaurace Pod Lípou 
VESKO PEKOVIČ: BABIŠI, ZNIČIL SI MI ŽIVNOST! 
 
PRAPOŘIŠTĚ (zb) – Poslední kapkou bylo zavedení registračních pokladen pro hospodského Veska 
Pekoviče (55). Svou restauraci Pod Lípou v Prapořišti na Domažlicku kvůli tomu zavřel. 
 
„V hospodě jsem byl od rána do pozdního večera. Ve všední den, ve svátek, prostě pořád, ale dělal 
jsem to rád,“ 
vzpomíná Pekovič. S chodem lokálu, se zásobováním a kuchaři měl hodně práce. „Pak přišel pan Babiš 
s elektronickou evidencí tržeb,“ říká Pekovič. „Musel bych si pořídit technologii, platit za její pronájem, 
servis a připojení k internetu. To není malá částka. Zvláště teď v zimě, když tržby nejsou. Musel bych 
ještě zaškolit personál, a na to jsem při vší úctě už neměl,“ líčí Pekovič. 
 Svoji restauraci proto zavřel. „Pan Babiš mi tak zničil živnost. Na takovou buzeraci jsem už 
neměl nervy,“ tvrdí Pekovič. A co bude dělat? „Věřím, že se po novém roce EET zruší a zase budu moci 
podnikat,“ dodal. 
 
Bohumínská restaurace Military Max 
ROSTISLAV ONKEL: BUDU MUSET SKONČIT, HROZÍ NÁM POKUTY 
 
BOHUMÍN (kaj) – Proti zavedení systému EET je striktně Rostislav Onkel (48) provozující restauraci 
Military Max v Bohumíně. V systému vidí pouze populismus ministra Andreje Babiše. 
Na čtvrtek 1. prosince připravil v podniku protestní akci. „Otevíráme o šest hodin později z důvodu akce 
EET. Děkujeme za pochopení,“ zveřejnil na sociální síti provozovatel. Jak říká, systém je bičem 
především na obsluhu a hosty. 
„Zkracuje se doba, po kterou obsluhujeme hosty už proto, že se musí posílat každá účtenka hned, ne 
až třeba na konci šichty. Hosté navíc byli zvyklí na své lísky u stolu, nyní se začínají hádat o piva, když 
své účtenky mají na baru,“ popisuje situaci. 
Systém EET zvýšil náklady jeho provozovny. „A za měsíc, co ho máme, je značná poruchovost. Ze 160 
účtenek jich neprojde 114. Na to zákon nepamatuje, na technické problémy, a nám hrozí pokuty,“ kýve 
provozovatel. 
Zavedení EET, vzrůstající ceny sudového piva a snižující se kupní síla místních pivařů mohou jeho 
podnik i položit. „Bojím se, že budu muset zavřít. Je to tu malý podnik, založený vlastně jen na 
štamgastech,“ dodává Onkel. 
 
Olomoucká restaurace Zlatá koule 
MAREK ALBRECH: VĚTŠÍ NÁKLADY A NESPOKOJENÍ HOSTÉ 
 
OLOMOUC (rys) – „Jediná dobrá věc, kterou to přineslo, je, že se číšník při počítání nesplete,“ míní po 
včerejším ostrém startu EET Marek Albrech (46), provozovatel jedné z nejstarších olomouckých 
restaurací Zlatá koule. Jinak pro novinku nemá pěkných slov. 
 Elektronická evidence tržeb byla včera v restauraci tématem hovoru i hostů. „Strašně to zdržuje. 
Při placení v době obědové špičky se tvoří fronta. Lidi nadávají, že musejí čekat, když se chtějí rychle 
najíst a spěchají do práce,“ konstatoval Albrecht a popisoval, proč se prodlužuje doba obsluhy. „Číšník 
musí xkrát chodit k jednomu stolu, protože každá položka se účtuje jinak,“ popisoval. 
 Navíc i pro něj znamenalo zavedení EET další náklady na provoz. „A nejde jen o peníze na 
pořízení pokladny a systému. Abychom to zvládli, musel jsem přijmout brigádníky. Takže tu budou 



pracovat dva až čtyři lidé navíc. A těm samozřejmě musím platit. Obrat se přitom nijak nezvýší,“ uvedl 
s tím, že se obává, že tržby budou spíše klesat. „Jestliže lidé budou muset čekat, tak začnou chodit 
jinam, nebo prostě budou řešit obědy jinak,“ odhadoval Albrecht. 
 
Rokycanská Borecká hospoda 
IVETA ROSÁLIE ZELENÁ: ZAVŘELI JSME! 
 
PLZEŇ (uá) – Samá negativa způsobila EET v hospodě Ivety Rosálie Zelené (32) v Rokycanech-Borku. 
„Máme hospodu na vsi, nájem je vysoký, i s energiemi se měsíčně dostaneme skoro na 11 500 korun. 
EET je pro nás opravdu likvidační, neboť výpověď z nájmu může přijít kdykoliv. Navíc jsme v místě, kde 
internetové připojení selhává každou chvíli. Kvůli panu Babišovi jsme přišli o to málo, co jsme měli, a 
celá ves o jediné místo, kde bylo možné se sejít,“ uvedla Zelená důvody zavření. 
 
Pražská kavárna Ztohoven 
EVA SAMŠUKOVÁ: NA PRAVIDLA NEPŘISTOUPÍME! 
 
PRAHA (red) – Hlavně nejít v hlavním proudu a provokovat. Tohoto hesla se drží recesistická skupina 
Ztohoven. V kavárně v pražském centru Paralelní Polis, které založila, elektronickou evidenci tržeb 
bojkotuje. „Paralelní Polis neakceptuje a nikdy nepřistoupí na pravidla EET,“ sdělila mluvčí Eva 
Samšuková. Centrálně ukládané informace o každém uskutečněném obchodu mohou podle ní být v 
budoucnu plošně zneužívány. „Souhrnná data o zákaznických preferencích představují drastický zásah 
do soukromí všech občanů,“ doplnila.  Finanční správa již dříve oznámila, že nebude tolerovat 
ignorování EET, za které hrozí i uzavření provozovny. Skupina Ztohoven se naposledy zviditelnila 
vyvěšením rudých trenek místo prezidentské standarty na Hradě. 
 
Ministru financí Andreji Babišovi v kavárně vyčítali: 
NĚKDO SKONČÍ, MY ZDRAŽÍME! 
 
PRAHA (simao) – Hned v prvních hodinách, kdy začala povinně fungovat elektronická evidence tržeb, 
se ministr financí a vicepremiér Andrej Babiš (62, ANO) vydal prozkoumat terén. Vybral si několik 
podniků v centru Prahy. V kavárně Neustadt musel čelit výtkám kavárníka. „Co říkáte tomu, že mnozí 
budou muset zavřít? Nám v centru to sice nehrozí, ale taky asi budeme muset zdražit,“ pustil se do 
vicepremiéra kavárník. Babiš se ale rozčílil. „Není žádný důvod zdražovat, vždyť ode dneška platí nižší 
daň na jídlo... Já tomu nerozumím... Zdražovat musí asi jen ti, kteří dosud nevykazovali všechny 
náklady,“ vrátil Babiš úder. Zrovna tak prý nikdo nemusí zavírat v proto, že si zrovna moc nerozumí s 
počítačem. „Já také když mám nějaký takový problém, také žádám děti, aby mi pomohly. Jsem také z 
té generace, která moc těm počítačům nehoví,“ přiznal ministr Aha!. Z tour po pražských podnicích se 
ale Babiš vracel pražsk spokojený. Všechno fungovalo a účtenky měly téměř okamžitou odezvu. 
 
Útok na systém! 
Babiš prozradil, že servery, které spravují EET, čelily pokusu o útok. 
 
JAK MUSÍ VYPADAT ÚČTENKA 
Datum a čas 
 
Datum a čas označují, kdy od vás podnikatel přijal peníze. Bez těchto údajů je účtenka neplatná. 
 
Označení provozovny 
 
Každá účtenka musí obsahovat, kdo ji vystavil. Je to rovněž ten, komu platíte a kdo z tržby odvádí daně 
státu. Většinou jde o název firmy, obchodní jméno, adresu a identifikační číslo (IČ, DIČ). Dobrovolně 
pak podnikatelé uvádějí i kontakt včetně webu. 
 
Obsluha 
 
V restauracích na účtence často najdete dokonce i údaj o obsluze. Informace je dobrovolná, ale pomůže 
vám dopátrat se například číšníka, který vás okradl. 
 
Co jste si objednali 
 



Služby, které platíte, jsou popsány konkrétně. Nad nimi se nacházejí kódy, pod nimiž je v tomto případě 
restaurace vede. Číšník totiž na digitální pokladně ťuká jen na kódy, nevypisuje se ručně s tím, co jste 
si objednali. 
 
Id pokladny 
 
Údaj na účtence vyžadovaný zákonem o evidenci tržeb jako „označení pokladního zařízení, na kterém 
je tržba evidována“. Každé pokladní zařízení v rámci jedné provozovny musí mít v souladu se zákonem 
své unikátní označení, které mu přiřadí poplatník. 
 
Cena 
 
Kromě celkové ceny, která je povinným údajem, provozovatel restaurace rozepsal, kolik přesně 
jednotlivé položky útraty stály. Tato částka je uvedena včetně 21 procent DPH, jež míří do státní 
pokladny. 
 
Pořadové číslo 
 
Udává, kolikátou účtenku provozovatel vydal za zdaňovací období. V tomto případě se jedná s největší 
pravděpodobností o jedno pořadové číslo s velkou mezerou, které přiděluje pokladní zařízení 
poplatníka. 
 
Bezpečnostní kód poplatníka 
 
Kód jednoznačně identifikuje příslušnou tržbu poplatníka a je vždy v datové zprávě obsažen. Zároveň 
je vždy součástí údajů uváděných na účtence. Způsob tvorby kódu je stanoven vyhláškou a generuje 
ho pokladní zařízení. 
 
Fiskální identifikační kód 
 
Zda je tržba evidována v běžném režimu, poznáte podle toho, že je na účtence uveden fiskální 
identifikační kód (FIK). Pokud by byla tržba evidována ve zjednodušeném režimu, což je tam, kde není 
přístup k internetu (například v letadle), obsahovala by účtenka místo FIK tzv. podpisový kód poplatníka. 
 
Foto popis| Rostislav Onkel vidí budoucnost černě. 
Foto popis| Iveta Rosálie Zelená je zklamaná. 
Foto popis| Vesko Petkovič ztratil nervy a zavřel. 
Foto popis| Marek Albrecht se bojí o tržby. 
Foto popis| V pražské kavárně Neustadt musel ministr Andrej Babiš čelit výtkám rozezleného 
kavárníka. 
Foto popis| Babiš navštívil i pražskou restauraci Magická zahrada, kde si prohlédl provoz po spuštění 
systému. 
Foto popis| Pražská kavárna Paralelní Polis. 
Foto autor| Foto Aha! – Zbyněk Schnapka, Karel Janeček, Pavel Ryšlink, Jakub Poláček, ČTK, ara 
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    KATEŘINA PERKNEROVÁ    Andrej Babiš     

Ministr financí a předseda hnutí ANO ANDREJ BABIŠ řekl Deníku: 
 
Spuštění první fáze EET i snahy o zavedení různých výjimek udaly tón veřejné debatě končícího týdne. 
Kromě toho byl přijat zákon o střetu zájmů, který bude mít pro Andreje Babiše dalekosáhlé důsledky. 
Není divu, že během rozhovoru občas křičel, odbíhal pro různé materiály a maily od občanů, kroutil 
hlavou, ale také se srdečně smál. I když tvrdí, že je naštvaný, hlavně na Bohuslava Sobotku, evidentně 
je odhodlaný poprat se o vítězství ve volbách a další čtyři roky vést zemi. 
 
* Start elektronické evidence tržeb (EET) nebyl zrovna snadný. Všude zní spousta kritiky a ve sněmovně 
se objevilo tolik návrhů na její dodatečnou úpravu, včetně vašich, že je tudíž skoro namístě otázka, zda 
nejde o mrtvý projekt? 
 
 Určitě ne. Moje návrhy, které se ovšem týkají hlavně dalších etap EET, byly jen dva. Deset let 
tu máme zákon o dani z příjmu, díky němuž může živnostník finanční správu požádat o sjednání 
paušální daně. Když se s ní na základě předloženého výkaznictví domluví, zaplatí jednu částku a 
nemusí vést účetnictví. Využívalo se to málo, a tak chceme tento institut rozšířit a nabídnout ho lidem, 
kteří i jako zaměstnanci občas podnikají a jejich příjmy nepřesahují 250 tisíc korun ročně. 
 
* Neptám se ani tak na techniku návrhu, i když mi připadá úsměvné, že jste na to přišel až po kontaktu 
s 89letou babičkou z Kladna... 
 
 To jsem uvedl jako příklad. Moje dodatečné návrhy nemají nic společného s první vlnou. Jde o 
to, že teď je ve sněmovně druhé čtení zákona o dani z příjmu. 
 
* A o tom je řeč. Vy jste při něm načetl úpravy týkající se paušální daně a osvobození e-shopů od EET, 
v nichž se platí kartou. Jenže lidovci navrhli další změny, podle nich by se z EET měli vyjmout paušalisté 
s ročním hrubým příjmem do pěti milionů, živnostníci s obratem do 414 tisíc korun a farmářské trhy. 
 
 Lidovecké návrhy jsou všeobecné výjimky, které my nechceme, a proto je nemůžeme podpořit. 
Můj podnět je ale rozumný, protože živnostníci mnoho let volají po zjednodušení daňových pravidel. 
Budou přesně vědět, jakou daň zaplatí, nemusí vést složitou evidenci, oni ani správce daně nebudou 
ztrácet čas kontrolou a navíc stát aspoň malou daň vybere. 
 
* Jak to, že jste to odhalili až teď, týden před spuštěním EET? 
 
 Vzniklo to spontánně. Celý život jsem měl nějaké myšlenky. Něco vás napadne, takový mžik, 
náhle to vidíte. Třeba že založím hnutí. V rámci debaty o EET jsme prostě přišli na možnost oživit institut 
paušální daně. A e-shopy? To jejich majitelé se probudili na poslední chvíli, netušili, jak je to 
technologicky složité, když existuje osmnáct druhů plateb. Teď to všichni začali řešit. 
 
* Skoro se nedivím, když vám premiér vyčítá, že věc nemáte pod kontrolou, neboť za pět minut dvanáct 
přicházíte se stále novými úpravami a vnášíte do EET chaos. 
 
 Jasně. A když tu on dělal ministra, tak neměl žádné nápady, akorát nasekal 400 miliard dluhů, 
prodal kamarádům OKD nebo Škodu Plzeň, které poslal 11 miliard na ekologické zátěže. To je všechno, 
co na financích dokázal. S kolegy na ministerstvu financí jsme udělali víc práce než všichni ministři před 
námi, zavedli jsme daňovou KOBRU, zákon o hazardu, registr účtů, kontrolní hlášení DPH, zákon o 
prokazování původu majetku a desítky dalších. S paní náměstkyní Schillerovou pracujeme na EET 18 
hodin denně. Uvědomte si, jaký je to gigantický projekt, museli jsme to stihnout za sedm měsíců od 
přijetí zákona, předtím jsme nemohli nic připravit, každý do toho házel vidle, dávali na nás trestní 
oznámení. 
 
* Nebojíte se, že se záměr narovnat podnikatelské prostředí zhroutí kvůli výjimkám, které navrhujete? 
 
 Nejsou to výjimky, je to jen možnost požádat o paušální daň. A nic se nezhroutí. Od 1. listopadu 
běží zcela bez problémů pilotní provoz. To je přece unikátní, že jsme vše vyzkoušeli, ne jako registr 



vozidel nebo sociální dávky, kdy jim to pak padalo při ostrém spuštění. Všechno funguje. Pozměňovací 
návrhy s tím nemají nic společného. Ty vznikly, protože lidem naslouchám, učí nás život. Paušál se 
může týkat babičky z Kladna, studenta z Olomouce, jenž provozuje malé Café, nebo paní, která ušije a 
prodá deset podprsenek ročně. Ale mluvíme až o druhé a třetí nebo čtvrté fázi, ne o první. 
 
* Proč nepodpoříte návrhy lidovců, kteří asi také lidem naslouchají? 
 
 Obávám se, že oni to stále nepochopili, nejdřív vůbec nechtěli třetí a čtvrtou vlnu, pak chtěli 
vyjmout farmářské trhy a teď volají po paušální výjimce. My s tím nesouhlasíme. Výjimky nechceme. A 
hysterickou reakci ČSSD vůbec nechápu, sociální demokraté s námi odmítají mluvit o čemkoli, pan 
premiér se po krajských volbách úplně proměnil, od rána do večera na mě a na ANO útočí. Nechápu, 
proč si to nenechá vysvětlit. 
 
* A můžete vysvětlit mně a hlavně tisícům živnostníků s příjmem do milionu korun ročně, proč pro ně 
nezavedete paušální daň kolem 25 tisíc, aby jim ubylo papírování, stát z toho měl jistý příjem a všichni 
byli spokojeni, aniž by se museli zapojit do EET? 
 
 Nebylo by to jednodušší a už vůbec ne spravedlivé vůči všem ostatním, hlavně zaměstnancům. 
Daně musejí platit všichni. Hranicí 250 tisíc jen reagujeme na ty nejmenší, jejichž daně pro rozpočet 
nikdy nebudou zajímavé. Pokud bychom jim nenabídli paušál, mohli by skutečně skončit, a to by byla 
škoda. 
 
* I tak spousta hospodských skončí, třeba proto, že jim EET připadá moc složitá. 
 
 Taky dostávám plno mailů. Třeba tady, vidíte, Michal Baron mi napsal, že hospodu zavřel, neboť 
v minulosti nepriznával všechno, aby nespadl do DPH. Tak to raději pustil a nechal se zaměstnat. 
Většinou tedy končí ti, kteří daně neplatili. Všichni se musejí rozhodnout, jestli chtějí podnikat férově, 
nebo vůbec. Všem těm poctivým chci ale poděkovat, že s námi do toho šli. 
 
* Když se všechno povede, v roce 2018 má být v systému EET kolem 600 tisíc lidí a veřejné rozpočty 
si díky tomu mají polepšit o 18 miliard korun. Za těmito čísly si stojíte? 
 
 Určitě. To je realistický odhad. Já po těch hospodách chodím. 
 
* A oni vám tam nadávají do zlodějů, jak jste se svěřil... 
 
 Ale to bylo na začátku, pak jsme spolu popili a skámošili se. To totiž byli číšníci, kteří berou 
jedenáct tisíc a zbytek dostávají bokem. Vysvětlil jsem jim, že teď budou mít plnou výplatu, lepší odvody 
na důchod, zdravotní pojištění, všechno. A důležité je přece i to, že od 1. prosince se v restauracích 
snižuje DPH na jídlo a nealko. Hospody by na tom měly vydělat a nemají důvod zvyšovat ceny, úspora 
na DPH jim časem náklady s EET pokryje. Mimochodem, když jsem chtěl snížit DPH na točené pivo, 
tak jsme spočítali, že na něm vybereme 260 milionů daní, ale podle spotřeby hektolitrů jsme měli dostat 
2,6 miliardy! Každý tedy ví, jak to u nás chodí. 
 
* Proč v době, kdy se ekonomice daří, neuvažujete o plošném snížení DPH na předkrizové sazby 10 a 
20 procent, jak navrhuje Miroslav Kalousek? 
 
 Ekonomice se daří, protože jsme to tady na ministerstvu odpracovali a řídím to jako rodinnou 
firmu, i když se mi kvůli tomu smějí. Zavedli jsme věci, které tu nikdy nebyly. 
 
* To už jsem slyšela, ptám se na DPH. 
 
 Když jsme dali DPH u léků 10 procent místo 15, nijak se to nepromítlo do jejich ceny a pacienti 
z toho nic neměli. U jídla, nealka a točeného piva je to jiné, protože pokles DPH se dostane ke správným 
adresátům jak teď od 1. prosince, tak výhledově, kdy bychom měli snížit DPH u těchto komodit na 10 
procent. Avšak celkově lepší cesta je snižovat odvody nebo přímé daně. Hlavní prioritou přitom zůstává 
zvyšování důchodů a platů. A zásadní je, aby daně platili všichni. Kalousek zvýšil daně o 26 miliard a 
za naší vlády jsme lidem 19 miliard vrátili. On chce teď rušit to, co sám zavedl. 
 



* A má pro to argumenty. První zvýšení nižší sazby DPH z 10 na 14 šlo na vrub důchodové reformy, 
kterou vy jste zrušili. Druhé na 15 a 21 bylo kvůli finanční krizi. 
 
 Neříká pravdu, ty věci vůbec nesouvisejí. 
 
* Když ale šéf TOP 09 navrhl, abyste se vrátil k jeho návrhu zrušit zdanění dividend, přivítal jste to. 
 
 To byla jen úvaha. Pan premiér na mě samozřejmě útočí, že to dělám kvůli sobě, což je 
nesmysl. My tady máme problém, že velcí čeští podnikatelé odešli z ČR, za deset let do zahraničí 
odplulo 1950 miliard na dividendách. Ti lidé přitom zbohatli tady a měli by tudíž platit daně v Česku. 
Přemýšlel jsem tedy o tom, jestli by je tahle daňová změna nemotivovala k návratu zpět. Důležitá je 
ovšem také právní jistota a likvidace insolvenční mafie. A hned jsem byl napadnut, že... 
 
* ...že Agrofert má 30miliardový zisk a v případě nedanění dividend byste si vyplatil 4,5 miliardy. 
 
 Paní redaktorko, já ten Agrofert musím i tak dát pryč, takže se mě to fakt vůbec netýká. Já totiž 
tady nemám žádná práva. Mluví se o lidských právech a mně se upírá to hlavní, totiž něco vlastnit a 
zároveň jít do politiky. 
 
* Právě to se řeší v zákonu střetu zájmů, který byl schválen ústavní většinou poslanců. 
 
 Myslíte zákon o střetu mezi advokátem Pokorným a panem premiérem, nebo jaký? 
 
* Nic podobného se nedá prokázat, žádné takové propojení ve smyslu střetu zájmů neexistuje. 
 
 Dá se prokázat, jaké kauzy pan Pokorný zastupuje proti našemu státu. 
 
* Je advokát, může zastupovat, koho chce. Ovšem váš střet zájmů je zcela zřetelný. Jste majitelem 
prosperujícího holdingu Agrofert. 
 
 Akcionářem. 
 
* Jediným akcionářem. 
 
 Agrofert letos prosperuje méně než v minulém roce, tak doufám, že příští rok budou všichni 
slavit a budou spokojeni. Na druhé straně prosperuje stát, protože jeho finance řídím jako finance 
rodinné firmy. 
 
* Do holdingu Agrofert patří velký mediální dům. Proč se vystavujete zbytečné kritice a dostal jste se do 
střetu zájmů? 
 
 Protože jsem nechtěl žít v zemi, kde kmotr přes premiérovu milenku řídí ekonomiku, o všem 
rozhoduje a podnikatelé mu musejí líbat prsten. Já jsem nevěděl, do čeho jdu, a považuji za absurdní, 
že člověk s mojí historií mohl takhle uspět. 
 
* To je zvláštní, máte pravdu. 
 
 No a vidíte. Svět se mění. Všichni teď mluví o hnutí, třeba pan Trump. Francouzský exministr 
hospodářství Macron založil hnutí Vpřed a chce kandidovat na prezidenta. V Itálii je to Hnutí pěti hvězd 
Bepeho Grilla. Ale jenom hnutí ANO se stalo stabilní součástí politického systému a třikrát za sebou 
vyhrálo volby. 
 
* Tak zpátky k zákonu o střetu zájmů. I extravagantní populista Donald Trump po svém zvolení 
prezidentem USA řekl, že převede svůj majetek na děti, neboť se chce plně věnovat svěřené funkci. 
Takže co uděláte vy, když norma bude od příštího září platit? 
 
 Ne ne. V tom je právě ten podvod. Pan premiér a pan Chvojka říkali, že se bude týkat až členů 
příští vlády, ale to není pravda. Bude to platit už patnáctý den od vyhlášení, čili velmi brzy. 
 
* Ale jen u investičních pobídek, veřejných zakázek a dotací. 



 
 Samozřejmě, to ale moje firmy ohrožuje. Každý mluví o dotacích, tak fajn. Moje firmy mají 
dotace jako každý jiný zemědělec. 
 
* Těch se to netýká, zákon se vztahuje na nenárokové dotace. 
 
 Není to jisté. Agrofert má 110 tisíc hektarů pozemků v nájmu a každý rok platíme majitelům 340 
milionů, což je víc než půlka naší dotace. Svoji pozici jsem nikdy nezneužil, naopak vstup do politiky 
moje firmy ohrožuje. 
 
* Nikdo vám nebrání z politiky odejít a pečovat výhradně o vlastní majetek. 
 
 Samozřejmě, to by se každému líbilo, to by všichni slavili, celý establishment, ten matrix. 
 
* Jestli chcete v politice zůstat a pomýšlíte na vítězství ve sněmovních volbách, tak se svým majetkem 
něco udělat musíte, třeba ho převést do svěřeneckého fondu. 
 
 Já to nepochybně vyřeším, nebojte se. Korektní by ale bylo, kdyby se neměnila pravidla za 
pochodu. Mohlo se počkat s účinností na leden 2018. Možná pak už ve vládě nebudu, tak jsem si 
všechno mohl nechat a nic nemusel převádět. Takhle mi to jen způsobí škodu a náklady. Je to 
protiústavní a já se budu bránit. 
 
* Kdyby zákon platil od 1. ledna 2018, neudělal byste to? 
 
 Nemám problém se zákonem o střetu zájmů, ale s tím, že mě podvedli. Pan Sobotka teď každý 
den předvádí, že stupňování slova nepřítel je úhlavní nepřítel, koaliční partner. 
 
* Přece jste musel předpokládat, že poslední rok vládnutí nebude idylický. 
 
 To jsem nepředpokládal. Začalo to už před krajskými volbami a já přece nemůžu za to, že pan 
Sobotka prohrál troje volby, mají hledat příčinu u sebe. 
 
* Bude vůbec možné za rok vytvořit nějakou funkční vládu, když se vztahy tak vyostřily? 
 
 Ale to neplatí o všech, paradoxně s některými lidmi z ČSSD mám po krajských volbách lepší 
vztahy než předtím. 
 
* Kupříkladu s jihočeským hejtmanem Zimolou. 
 
 Nechci jmenovat, pana Zimolu jsem viděl asi dvakrát v životě. Všechno závisí na tom, jací tam 
budou lidé. Chápu, že navenek politici mohou nějak vystupovat, ale pokud si s nimi nemáte co říct ani 
za zavřenými dveřmi, nemůže to fungovat. 
 
* I vy, nepolitik, už jste asi pochopil, že si partnery nebudete vybírat podle sympatií, nýbrž na základě 
výsledku voleb. 
 
 Jo, to jsem pochopil. Velice dobře. Na rozdíl od nich ale já v případě neúspěchu neskončím v 
advokátské kanceláři jako pan Hašek a možná pan premiér. Vrátím se do firmy a k rodině. 
 
* Momentálně jste ve fázi... 
 
 Jsem nas..nej, v takové jsem fázi. Tak v jaké? 
 
* Že jste se rozhodl volby vyhrát. 
 
 Chci v nich uspět, protože mám lidem co nabídnout. Vždy jsem se uměl postarat o rodinu, o 
přátele, o zaměstnance a taky o sebe. A myslím, že bych se o naši rodinnou firmu, Českou republiku s 
deseti miliony členů, taky byl schopen postarat. Něco jsem v životě dokázal, ale měli by mě soudit podle 
toho, co jsem udělal za poslední tři roky v politice, ne v minulosti. I když já jsem vždy podnikal podle 
zákonů, a pokud měl stát blbé zákony, je to jeho problém. Dnes se snažím dělat pro stát dobré zákony. 



 
* Opozice vám vyčítá, že ANO nemá pevný program, protože vy měníte názory podle toho, co je zrovna 
žádáno. 
 
 Ale já vnímám lidi, vytvářím si názory na základě debat s nimi, chodím mezi ně. Proč bych 
nemohl měnit názory pod tíhou argumentů? Přečtu vám názor jednoho velmi moudrého muže: „Nejde 
o to na základě mandátu z voleb vládnout, ale řídit vývoj společnosti ve spolupráci s veřejností, jíž budou 
nabízena řešení prostřednictvím odborně fundovaných lidí, kteří se sdružili v hnutí." Proto říkám, že já 
jsem manažer obyvatel této země. 
 
* Jenže někdy mohou mít lidé i hodně hloupé nebo nedemokratické nápady. Ne vždy se vyplácí jim 
chodit bezhlavě vstříc. 
 
 Ale já o všech přemýšlím a nesním všechno i s navijákem. Je to pro mě inspirace, přece nemohu 
všechno vědět a netvrdím, že mám vždy pravdu. Snažím se lidem naslouchat, nikdy jsem se 
nepovažoval za supermana. 
 
* A předložíte jim nějaký volební program? 
 
 Samozřejmě, předložím dlouhodobou vizi i volební program. 
 
* Ten se budete snažit plnit, nebo ho jako eventuální premiér budete měnit podle nálad ve společnosti? 
 
 Neklaďte mi provokativní otázky. Nejsem odkázaný na to, abych byl v politice. Neživím se tím. 
Neberu plat, ten posílám samoživitelkám. Lítám do Bruselu ekonomickou třídou, platím daně, 
zaměstnávám lidi, moje firmy investují, stát nestojím ani korunu. Ano, je to nepochopitelné. Pochopit, 
že peníze pro mě nic neznamenají, může jen někdo v mém věku a v mé situaci. 
 
* Co s tím programem, budete se jím řídit? 
 
 Jistě, bude totiž dobrý. Chceme nízké daně, vyrovnaný rozpočet, stát, který lidi nebude 
otravovat, stabilizovaný nízký dluh, maximálně možný objem investic. A také mi je líto sociálně slabších 
lidí, důchodců, takže proto se náš program jeví jako částečně pravicový a částečně levicový. Teď už si 
s tím vím rady. Když jsem šel do politiky, tak jsem na to čučel jak péro z divanu, vždyť byly předčasné 
volby a já lidi sbíral na chodníku. Myslel jsem si, že budeme mít šest ministrů, lidovci tři, takže budou 
hlasovat s námi jako středopravicová strana. Ale samozřejmě hlasují s ČSSD. Byl jsem naivní hlupák. 
 
* Tak s kým ten úžasný program budete naplňovat? 
 
 Je důležité, aby ho eventuální partneři ANO vzali za svůj. Jenže to je složité, protože zatím ho 
přijalo velmi málo špičkových politiků. A víte proč? Podstatou mého programu totiž je, že nelžu, nekradu 
a pracuju pro lidi. Ale někteří lžou, kšeftují pro sebe a svoje strany a hlavně dělají všechno pro to, aby 
se tam udrželi. 
 
*** 
 
„Většinou tedy končí ti, kteří daně neplatili. Všichni se musejí rozhodnout, jestli chtějí podnikat férově, 
nebo vůbec." 
 
„Ekonomice se daří, protože jsme to tady na ministerstvu odpracovali a řídím to jako rodinnou firmu, i 
když se mi kvůli tomu smějí. Zavedli jsme věci, které tu nikdy nebyly." 
 
Foto popis| PODVEDLI ME. AndrejBabiš je znechucený chováním koaličních partnerů. Podle něj ho 
oklamali, když účinnost zákona o střetu zájmů vztáhli už na současné ministry. 
Foto autor| Foto: 4x Deník/Martin Divíšek 
Region| Střední Čechy 
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Obce vystavily ministrovi financí účet za EET: 
 
PRAHA – Prvního prosince, kdy začala platit první fáze elektronické evidence tržeb, zavřelo nejméně 
700 hospod, restaurací a penzionů. Tvrdí to Sdružení místních samospráv (SMS) na základě ankety 
mezi starosty, jehož dílčí výsledky poskytlo Blesku. Ministr financí Andrej Babiš (62, ANO) cifře nevěří. 
 
Jak Blesku sdělil europoslanec a předseda SMS Stanislav Polčák (36, STAN), jde o číslo získané od 
tisícovky z celkem 6250 starostů v Česku. Očekává proto, že až bude průzkum kompletní – tedy v 
horizontu několika dní – cifra 700 bude několikanásobně vyšší. Zavírají především malé hospody v 
obcích, které mají méně než 3000 obyvatel. Nejčastějším důvodem prý bývá, že je provozují starší lidé, 
kteří se nechtějí učit zacházet s technikou potřebnou pro evidenci tržeb. Případně fakt, že už před EET, 
které podle Babiše zajistí správný výběr daní, byli takřka bez výnosů a nový systém už jim provoz 
znechucuje. Polčák míní, že hodně z nich může zamířit na úřad práce pro dávky. 
 
Konec vesnické zábavy 
 
Starostové, které oslovil Blesk, navíc upozorňují na další věc: likvidaci společenského života v malých 
obcích, kde je právě hospoda místem setkávání. 
 
„Měli jsme tu dvě hospody, jedna – ta soukromá – zavřela. Ale tam stejně moc zákazníků nikdy neměli. 
Druhý provozovatel, ten je v budově, která patří obci. Přispěli jsme mu na registrační pokladnu a nájem 
neplatí, aby to utáhl,“ tvrdí Josef Johánek (bezp.), starosta Mnichova v Plzeňském kraji o 252 
obyvatelích. František Veselý (KDU-ČSL), starosta Ludíkova v Jihomoravském kraji, zase v průzkumu 
pro SMS uvedl, že jim kvůli reformě v obci třech stovkách obyvatel zavřela jediná hospoda. „A nedivil 
bych se, kdyby to samé potkalo na jaře 2017 také malou provozovnu potravin, mlékárnu a další 
obchůdek,“ tvrdí o další fázi EET. 
 
Politická agitka? 
 
Babiš ale číslo zpochybňuje, i proto, že je šéf SMS Polčák v hnutí Starostové a nezávislí – to EET 
systematicky kritizuje. „Připadá mi to celé jako politická agitka,“ řekl ministr Blesku. Polčák se brání, že 
je jeho sdružení apolitické a mezi více než tisíci členy jsou prý i starostové patřící do Babišova hnutí 
ANO. „Politická propaganda by to byla, kdybychom řekli, že hospod zavře pět tisíc, a nic nedoložili,“ 
tvrdí. Své údaje chce ministrovi dokázat mapou, v níž budou vyznačeny obce, kde se zavíralo. 
 
*** 
 
Bude se hrát o auto 
 
Ministerstvo financí plánuje spustit účtenkovou loterii k elektronické evidenci tržeb (EET) v polovině 
příštího roku. Lidé budou moci libovolnou účtenku zaslat jako los, má je to motivovat k tomu, aby výkazy 
od obchodníků vyžadovali. Ročně plánuje Babiš rozdělit výhry až za 65 milionů korun. Hodnota prvních 
pěti výher bude v rozmezí od 100 000 korun do jednoho milionu, včetně věcné výhry automobilu. Na 
zajištění loterie už ministerstvo vypsalo otevřené výběrové řízení. (ČTK, vr) 
 
Babiš: Zavírat kvůli EET je nesmysl 
 
* Co říkáte na údaj 700 zavřených hospod? 
 
 „Já tomu číslu nevěřím. A nevěřím, že by k tomu docházelo. Každý rok v pohostinství nebo 
ubytování začíná a končí několik tisíc podnikatelů. Například v roce 2013 ukončilo podnikání asi 6900, 
v roce 2015 to bylo 4850 a nikdo o o tom nepsal. Pokud kud je někde obec a tam je t j jedna hospoda a 
měla by končit, tak je samozřejmě normální, aby ji ten starosta převzal a provozoval, val, protože obce 
nemusí evidovat.“ evi 
 
* Ti lidé, co h hospody zavírají, si ale prý stěžují, že jsou ty podmínky nepříznivé, že už nevydělají. 



 
 „Snížili jsme DPH na jídlo a nealko nápoje jí z 21 % na 15 % a máme j tu jednorázovou slevu 
na dani 5000 Kč. Sám jsem si ověřil, že náklady na zavedení EET se dají ze slevy pokrýt. Nerozumím 
tomu, proč by poctivě podnikající hospoda, která správně odvádí daně, měla zavřít.“ 
 
* Bez ohledu na to, jestli je to číslo produktem nějakého politického tlaku na vaši osobu, je obecně 
vysoké? 
 
 „Já znovu opakuji, že není důvod kvůli EET zavírat.“ 
 
* Ale lidé mohou mít jiný názor... 
 
 „Můžou mít jiný názor, ale já říkám, že bych to rád navštívil. Někteří zavřeli demonstrativně na 
jeden den. Zpolitizovalo se to. Hlavním důvodem zavedení EET je narovnání podnikatelského prostředí, 
které je mimo jiné pokřiveno tím, že se někteří podnikatelé chtějí vyhnout povinné registraci k DPH. Ale 
ti poctiví po evidenci volali už dávno. Ať mi SMS předloží seznam těch hospod. Budu to klidně řešit.“ 
 
Polčák: Provozoven může skončit 2000 
 
* Jak moc vypovídající vyo je to číslo 700 zavřených provozů? 
 
 „Pokud tisíc starostů něco zodpoví, tak řekněme, že už je to dostatečný statistický ticelpodn 
vzorek. Z celkem 6250 obcí je to vlastně jedna šestina. Reálný dopad podle mého názoru dvoj- až 
trojnásobek, takže klidně nějaké dva tisíce. Já jsem se spojil i s Asociací pivovarů a sladoven, kde mi 
sdělili podobné odhady. Podle jejich znalostí a z jejich nahlášených dat od největších producentů piva 
to vypadá na nějakých 2000 provozů.“ 
 
* Snažili jste se vy za vaše sdružení seznámit ministerstvo financí s tímto konkrétním číslem? 
 
 „Ještě ne, protože průzkum probíhá. Poté ho ale chceme prezentovat a vyzvat ministerstvo 
financí a politickou reprezentaci, aby osvobodila od evidence malé podniky s obratem na úrovni jednoho 
milionu ročně h při zaplacení minimální daně 10 až 20 tisíc ročně.“ t 
 
* Tedy ten limit 250 tisíc, lim který se snaží pro malé živnosti prosadit Babiš, nestačí? 
 
 „Musí být vyšší, protože to nám neřeší klasickou venkovskou hospodu. Pokud je obrat té 
hospody postaven na tom, že nakupují alespoň 10, 15 sudů měsíčně, musí to být o něco víc.“ 
 
* Podle Babiše je to celé hloupost a nikdo kvůli EET nezavírá. Jak ho chcete přesvědčit? 
 
 „To je proto, že oni (na ministerstvu, pozn. red.) nečekali, že tolik provozů skončí – pro ně to 
bude šokující informace. My zveřejníme seznam všech obcí a měst, kde je hlášení konce 
provozu, a ať si je pan ministr Babiš objede, ale ať z toho nedělá předvolební kampaň.“ Komentář: 
 
Jdou jen po malých rybách 
 
Nezastírejme, že celá řada hospod a restaurací opravdu podnikala či ještě podniká do značné míry v 
šedé zóně. Ptejme se ale, zda je opravdu účelné je zadusit evidencí tržeb. 
Hospody hlavně v malých obcích a vískách plní svůj sociální účel, neboť přispívají k utužování přispívají 
vztahů v sousedstvích. 
I když si tam občas dají když tam občas dají lidé »přes pusu« a konzumuje se tam často nadměrné 
množství alkoholu, množství jsou zdrojem člověčí vzájemnosti, která tolik chybí tolik třeba v satelitních 
v obcích obcích za Prahou. 
Zatím někteří bohatnou zhusta v rámci svých dotačních byznysů, díky působení v offshorových 
strukturách a korporacích, k nimž ministerstvo financí zachovává mnohem shovívavější postoj než k 
živnostníkům či vesnickým hospodským. 
Tyto »malé ryby« chce evidencí tržeb ždímat, zatímco ždímat, »vel ké ryby« si dále velké celkem 
nerušeně plavou v kalných vodách, kalných kde se státu ztrácí řádově více miliard než u živnoníků a ve 
vesnickýc vesnických h hospodách. 
 Zbývá se tedy ptát, proč? 



 
Foto popis| Babišovi vystavily obce účtenku, bez které by po zavedení EET neměl odejít jediný tomu, 
zákazník. On ale co nevěří… se na ní píše, 
Foto popis| Do naší hospůdky vedou jen tři schůdky … ale jeli na malém městě, je možné, že už je 
zavřená. Jako třeba Šrotárna v Čejeticích na Strakonicku, na niž majitel po 16 letech nalepil parte a šel 
hledat živobytí jinam. 
Foto popis| Lukáš Kovanda, hlavní ekonom Roklenu 
Foto autor| Foto: J. Poláček, V. Hradská, ČTK 
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Jiří VÁCLAVEK, moderátor 
-------------------- 
Ministr financí Andrej Babiš chce zpřísnit kontroly elektronické evidence tržeb. Podle něj novou 
povinnost řada podnikatelů nebere vážně. Tržby restauratérů vykazované po zavedení EET údajně 
vzrostly o 100 procent. Úředníci dosud provedli 1842 kontrol. Chyby zjistili na 160 místech, zahájili 
správní řízení. 
 
Zuzana SMIEŠKOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Centrum hlavního města. Je poledne a kontroloři a vyrážejí na oběd. Tentokrát bude pracovní. Do této 
restaurace nejdou náhodou. Mají tip od kolegů, kteří sem chodí běžně a nedostávají účtenky. 
 
osoba 
-------------------- 
Já si dám bezinkovou limonádu. 
 
Zuzana SMIEŠKOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Vypadají jako běžní zákazníci. Úředníci si předem dokonce volí téma konverzace a ti, kteří se neznají 
si tykají. 
 
osoba 
-------------------- 
Zaplatíme. 
 
osoba 
-------------------- 
Dohromady? 
 
osoba 
-------------------- 
Ne, různě. 
 
Zuzana SMIEŠKOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
V restauraci se chodí platit na bar. Ke kase s tiskárnou, kterou si tady právě kvůli EET nedávno pořídili. 
Úředníci účtenku ale nedostanou. Náš štáb až když si o ní řekne. Podle finanční správy ale není v 
pořádku. 
 
Petra PETLACHOVÁ, mluvčí, Generální finanční ředitelství 
-------------------- 
Především tam chybí fiskalizační kód a není tam ani žádný z dalších kódů. 
 
Zuzana SMIEŠKOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
To může znamenat, že účtenka ani platba není zaevidovaná. Prohřešek za který hrozí až půl milionová 
pokuta. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Určitě přitvrdíme u EET, protože jsme zjistili, že nás neberou vážně, ty podnikatelé. Máme signály, že 
se podvádí dál a že se vydávají účtenky, když je tam cizinec, tak se nedá ta EET účtenka. Že mají dvě 
kasy a různé formy. 
 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany /TOP 09/ 
-------------------- 



Ti, kteří předtím podváděli, budou samozřejmě podvádět dál. A ta drtivá většina poctivých je šikanována 
a platí zbytečné náklady. 
 
Zuzana SMIEŠKOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Druhá dnešní kontrola. Následujeme jiný tým úředníků. Postup zůstává stejný. 
 
osoba 
-------------------- 
Já bych si dal tady tu polévku. 
 
Zuzana SMIEŠKOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
I tady vše vypadá jako běžný oběd kolegů z práce a i tady při placení nedostává účtenku nikdo. 
 
Martin JANEČEK, ředitel Generálního finančního ředitelství 
-------------------- 
Přitvrdit, zintenzivnit v podstatě tohle to je směr, který, ke kterému směřujeme od prvopočátku. Budeme 
se čím dál více zaměřovat na ty problémy, kde budeme detekovat rizika. 
 
Václav VOTAVA, předseda sněmovního rozpočtového výboru /ČSSD/ 
-------------------- 
Samozřejmě pokud se zjišťuje, že je zákon obcházen, tak je logické, že ty kontroly budou důslednější. 
 
Jiří DOLEJŠ, místopředseda strany /KSČM/ 
-------------------- 
Příliš mnoho regulace někdy usnadňuje cestu těm, kteří to chtějí obcházet. Systém asi bude muset být 
znovu vyhodnocen a možná zkorigován. 
 
Zuzana SMIEŠKOVÁ, redaktorka 
-------------------- 
Podle finanční správy restauratéři a hoteliéři se nejčastěji proviňují tím, že právě nevydávají účtenky a 
nebo vůbec data do systému neposílají. Martin Šnajdr a Zuzana Smiešková, Česká televize. 
 
Jiří VÁCLAVEK, moderátor 
-------------------- 
Jan Skopeček, ekonomický expert ODS, je u telefonu. Dobrý večer. 
 
Jan SKOPEČEK, ekonomický expert strany /ODS/ 
-------------------- 
Hezký večer vám i divákům. 
 
Jiří VÁCLAVEK, moderátor 
-------------------- 
Ministerstvo financí chce více kontrol v praxi elektronické evidence tržeb. Do jaké míry tady hoteliéři, 
restauratéři dodržují to, co mají? Je to na míst? Je to správně? 
 
Jan SKOPEČEK, ekonomický expert strany /ODS/ 
-------------------- 
Tak já si myslím, že to je logická konsekvence, která musela následovat a je zřejmý, že prostě mezi 
námi jsou slušní podnikatelé i ti méně slušní. Já jsem stále přesvědčen, že těch méně slušných je drtivě 
méně, než těch slušných a ti budou obcházet daňové povinnosti ať už s EET, nebo bez EET. Proto i 
moje část kritiky mířila při schvalování EET právě v tomto smyslu, že tento systém dodatečnými náklady 
poškodí zejména tu drtivou skupinu slušných podnikatelů, pro které to bude znamenat náklady navíc, 
administrativní zátěž a na druhé straně tu bude stále ta menší skupina lidí, která si vždycky najde cestu, 
jak ten systém obejít. Čili podle mýho názoru jenom dospíváme k tomu, co my jsme říkali už při tom 
schvalování, že to je prostě zbytečný systém, že daňovým únikům od těch neslušných nezabrání a že 
poškodí pouze ty slušné. 
 
Jiří VÁCLAVEK, moderátor 



-------------------- 
Ta menší část těch neslušných, to je přibližně těch 10 procent? To odpovídá tomu dosavadnímu zjištění 
nebo to je větší penzum? 
 
Jan SKOPEČEK, ekonomický expert strany /ODS/ 
-------------------- 
Já toto nedokážu, nedokážu toto odhadovat, nevím, nevím, jestli zde z těch prvních týdnů a z prvních 
dat z těch kontrol usuzovat na nějakou nebo zobecnit to na nějaké číslo, které by bylo vypovídající. Já 
myslím, že musíme ještě počkat. Jde o to, jaký systém finanční správa při kontrolách zvolila, jestli rovnou 
chodí už k dříve i problémovým podnikatelům, kteří měli dříve potíže s placením daní nebo je to 
náhodný výběr. To skutečně nevím tu metodiku, jakou při těch kontrolách finanční správa volí, a proto 
nejde podle mýho názoru zodpovědně zobecnit a říci, že těch 10 procent je neslušných, já si myslím, 
že to je menší číslo. 
 
Jiří VÁCLAVEK, moderátor 
-------------------- 
Proč jste skeptický, co se týče výkonů finanční správy při kontrolování plnění těch povinností, které 
vyplývají z elektronické evidence tržeb? Teď jenom připomínám, co už víme. Používání nejrůznějších 
sofistikovaných algoritmů, aby ty kontroly byly dobře zacílené. To je kupříkladu jeden způsob, který 
využívá finanční správa. Proč to podle vás nemůže efektivně fungovat? 
 
Jan SKOPEČEK, ekonomický expert strany /ODS/ 
-------------------- 
Já vůbec nezpochybňuju to, že úředníci kontrolují odpovědně a že se snaží skutečně kontrolovat 
pečlivě. To v tomto smyslu kritika na finanční správu z mé strany nemíří. Moje kritika míří, míří na to, že 
zkrátka ten systém, který tu je nastaven, nezaručí to, že ti neslušní podnikatelé budou platit. Zkrátka 
vždycky, když budou mít pocit, že před nimi nestojí úředník finanční správy a přiznejme si, že třeba u 
těch cizinců, teda ve velkých městech, je to docela snadné zjistit, tak zkrátka bude podvádět s EET, 
jako podváděl před tím, než ten systém byl povinný a než byl zaveden. Já pouze říkám, že ti slušní, 
kteří platili, vydávali účtenky standardně i před EET, jsou tímto poškozeny a že to tomu státu stejně 
dramaticky nepomůže. Druhá věc je, já to říkám stále dokola, že daňové úniky a konstatovalo to i NKÚ, 
se realizují úplně někde jinde, než u těch nejmenších živnostníků a restauratérů. Jediné čím jsme 
dosáhli, co jsme dosáhli po zavedení EET, je, že se zdražily služby restauratérů a že si občané České 
republiky zaplatí více za jakoukoliv službu a za jakýkoliv oběd. To, co se nepovedlo České národní 
bance prostřednictvím devizových intervencí, se povedlo Andrejovi Babišovi a elektronické evidenci 
velmi rychle, to znamená zdražit služby pro naše konečné spotřebitele. 
 
Jiří VÁCLAVEK, moderátor 
-------------------- 
Ještě k té kontrole. Ve světle té vaší skepse, nebyla chyba rušit ten takzvaný udavačský web finanční 
správy, kde bylo možné anonymně oznamovat, že někdo kupříkladu nevydal účtenku? 
 
Jan SKOPEČEK, ekonomický expert strany /ODS/ 
-------------------- 
Víte, já jsem byl z toho čísla těch udání zaskočen, já jsem netušil, že mezi námi žije tolik závistivců, 
kteří od prvního dne začali udávat podnikatele, kteří si na systém EET začali, začali zvykat. Já mám 
mezi svými známými spoustu malých živnostníků i majitelů restaurací a ti byli skutečně zaskočeni, že 
i na ně, přestože dávali účtenky standardně a v pořádku přicházely okamžité, okamžité, okamžité 
kontroly, okamžité udání. Mně je to trošku líto a podle mýho názoru bychom si našich živnostníků měli 
vážit a obdivovat to, že v tomhle tom systému plným byrokracie, který na ně naše vláda čím dál tím více 
valí, tak že stále ještě podnikají a divím se těm, kteří v prvních dnech skutečně začali podnikatele a 
živnostníky udávat. To je míra závisti, kterou jsem opravdu nečekal. 
 
Jiří VÁCLAVEK, moderátor 
-------------------- 
Předpokládám, že mluvíte o těch poctivých. 
 
Jan SKOPEČEK, ekonomický expert strany /ODS/ 
-------------------- 



Mluvím samozřejmě o těch poctivých, protože říkám, i ze strany, ze strany mých známých, kteří 
standardně účtenky vydávají, jsem slyšel o tom, že už na ně v prvních dnech mířila udání a následně i 
kontrola. 
 
Jiří VÁCLAVEK, moderátor 
-------------------- 
Ještě vás poprosím o komentář, stručný komentář k jedné věci. Podle ministra financí po zavedení EET 
víc restaurací vzniklo, než zaniklo a zvýšily se tržby. To jde proti těm původním, prvotním tvrzením, že 
restaurace zanikají a končí. 
 
Jan SKOPEČEK, ekonomický expert strany /ODS/ 
-------------------- 
Já taková data, se přiznám, nemám a neviděl jsem. Já jsem viděl data některých našich pivovarů, která 
říkají, že o řadu odběratelů po začátku EET přišly. Viděl jsem data, která naznačovala, že zejména v 
malých obcích řada nebo spousta provozoven, spousta restaurací skončila, čili já skutečně jsem do 
dnešního dne neviděl data, že by snad počet restaurací měl po zavedení elektronické evidence tržeb 
narůst. Naopak viděl jsem data, která mluvila o opačném trendu. A co se týče tržeb, ani tam skutečně 
nemám k dispozici data, která by vypovídala o navýšení tržeb, to, rád se na to podívám. Český statistický 
úřad ostatně tržby maloobchodní a myslím, že i tržby na úrovni restaurací sleduje, takže pokud očistíme 
a budeme mít ty data v budoucnu k dispozici a očistíme od toho standardní ekonomický růst, respektive 
růst tržeb a bude tam nějaký rozdíl, tak teprve poté to budeme moci nějakým způsobem objektivně 
hodnotit. 
 
Jiří VÁCLAVEK, moderátor 
-------------------- 
Zítra má, tuším, pokud se nemýlím, ministr financí k EET brífink, možná se dozvíme něco nového. Nová 
čísla. Děkuju vám, hezký večer. 
 
Jan SKOPEČEK, ekonomický expert strany /ODS/ 
-------------------- 
Děkuju za pozvání. Hezký večer. 
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Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Pojďme, pojďme, pánové, k dalšímu důležitému tématu, které hýbe českou společností, a to je 
elektronická evidence tržeb. Od loňského prosince se do systému EET zapojila skupina podnikatelů v 
pohostinství. Vláda si dělá naděje, že se jí tímto krokem podaří zarazit daňové úniky. Pravicová opozice 
zavedení EET kritizuje. Pane ministře, vy jste na nedávné tiskové konferenci představil úspěchy, vše 
funguje, jak má, tržby rostou, hospodští jsou spokojení, hospod přibývá. To zní až jako pohádkový 
příběh, takže jste, jste spokojený? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Tak to nebylo jako, samozřejmě je to, je to projekt, my jsme jediná země v Evropě, která nemá evidenci 
tržeb vůbec, jako v Evropě jsou buď registrační pokladny nebo my jsme přišli s tou nejmodernější 
technologií a ta nemá nic společného s Chorvatskem. A je to poprvé v historii naší země, že vůbec ti 
účastníci toho, toho projektu ze zákona, který musí mít to EET, měli možnost to vyzkoušet, ano, běží to 
o 1. listopadu, měsíc to běželo zkušebně, od 1. 12. to, to funguje a funguje to a samozřejmě už je vidět 
ty výsledky. Už stouply mzdy, co se týká toho prvního segmentu restaurace, vlastně hotely, ubytovací 
zařízení. A v prosinci v tom, v tom podnikání, samozřejmě každý rok jsou tisíce podnikatelů, kteří 
začínají a končí. Takže v prosinci to bylo 140 zavřelo hospody a 370 vzniklo. Já ty hospody navštěvuju, 
ano, a samozřejmě byl jsem i v hospodě, kde starosta vlastně ukončil nebo ukončil tam někdo podnikání 
a starosta to převzal a podniká tam, takže já to navštěvuju, já to mám na Facebooku, každý se může 
na to podívat. A rozumím tomu, že lidi nebyli na to zvyklí, ale ty moje poznatky jsou takové, že ty 
podnikatelé spíš obtěžují různé kontroly, že tam chodí hygiena, veterina, stále se něco kontroluje, 
bezpečnost práce a plyn, a komín a tohle, že ten stát by neměl obtěžovat ty podnikatele. A EET je 
jednorázová věc. Jednorázové nastavení pokladny na finanční... 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Já bych, pane ministře, protože nejste sám v tom pořadu, tak jenom řeknu, ty, těch více kontrol, TOP 
09 už v minulém období navrhovala jedno kontrolní místo, co jste udělali pro to, aby se sjednotily kontroly 
vůči podnikatelům, proč tento návrh TOP 09, který jsme předložili už dávno, jste nepodpořili. 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Když necháme stranou ty kontroly /souzvuk hlasů/... 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Pan ministr větví, větví témata. Tak my jsme samozřejmě elektronickou evidenci tržeb napadli u 
Ústavního soudu. Podle mého názoru zakládá nerovnost mezi podnikateli, dopadá negativně a ničivě 
na malé a střední podnikatele, ostatně vidíme dosavadní dva základní efekty EET, jednak je to zánik 
a zavření celé řady hospod, hlavně na venkově, což je velmi špatně. 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Jsem slyšel, že hospod přibylo. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
A také, také... 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Máte jiné informace nebo... 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 



-------------------- 
Jsou informace o tom, že skutečně řada hospod zavřela a ty statistiky se liší, ale já bych spíš dal na 
statistiky pivovarů, kteří hovoří skutečně o stovkách, stovkách hospod. A vedle toho hlavně se zvýšily 
ceny pro, pro zákazníky, to znamená, ta zátěž na malé a střední podnikatele, kterou navaluje 
současná vláda, a pan ministr financí, je taková, že skutečně buďto ty hospody zavírají ve velké míře a 
nebo se zvyšují ceny, ceny pro zákazníky, takže toto jsou negativní důsledky elektronické evidence 
tržeb. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Pane redaktore, my... 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Slyšeli jsme tady výčet toho negativních, těch negativních důsledků? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já bych chtěl vysvětlit divákům, že jaký je rozdíl mezi elektronickou evidencí tržeb a registračními 
pokladnami, které mimochodem pan Kalousek chtěl zavést. Pan Kalousek chtěl registrační pokladnu 
pro 600 tisíc uživatelů za 20, 30 tisíc korun, které by on nakoupil, to znamená, takový malý kšeft za 15 
miliard, to by byla určitě hezká provize pro pana Kalouska. No, a on to chtěl nadiktovat těm 
podnikatelům. A to bylo, myslím, v roce 2007, to prosazoval. A my říkáme ne, toto je projekt, kdy si... 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Pane ministře, mohu vás o něco požádat... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Vy si vyberete vašeho dodavatele, vy si vyberete vašeho dodavatele, ano, a my v pondělí máme velkou 
konferenci v Praze v hotelu Clarion, protože od 1. 3. je druhá vlna pro maloobchod, velkoobchod. A tam 
bude zase 20, 30 dodavatelů a tam si můžou ty firma vybrat toho dodavatele svobodně a i software a 
tak dále, takže ono to vyjde na podstatně menší peníze a samozřejmě ty, kteří měl pokladny, tak ty stojí 
jako minimální peníze, ale já uznávám, že je to něco nového, že ti, kteří neměli internet nebo, nebo 
nebyli zvyklí mít jako pokladnu, tak je to nějaká jako komplikace. A já každý, kdo mi napíše, tak se 
snažím to s těmi lidmi řešit jako, my jsme k dispozici, finanční správa a nemám pocit, že by to byla 
nějaká katastrofa. 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Máte informace třeba o tom, říkal jste, že třeba reálně už víte, že rostou mzdy v segmentu pohostinství... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
To Český statistický úřad publikoval. 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Máte přehled, zda společně s těmi tržbami rostou i reálné náklady těch, těch podnikatelů, že třeba 
zaúčtovávají teď výrazně víc... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
To je jednorázový náklad a samozřejmě ten největší problém... 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 



Nemyslím teď na pokladnu EET nebo na systém EET, myslím tím, jako jestli celkově to účetnictví 
pohostinství se nedostalo do, do vyšší, vyšší..., jakoby do jiné úrovně, že říkáte, že rostou mzdy, rostou, 
rostou tržby, tak jestli rostou i náklady? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Tržby vzrostly o 100 procent podle našich statistik v prosinci. A o 100 procent vznikla i většina registrací 
na DPH, protože samozřejmě ty, kteří v minulosti vlastně nevykazovali tržby, tak jim je teďka trapné 
vlastně to vykázat, takže mění formu vlastně podnikání, tak to bylo v Chorvatsku, že končili živnostníci, 
začínaly jako firmy. A ty data, že se navýšily platy v pohostinství, to jsou data Českého statistického 
úřadu, za třetí kvartál to bylo 7 celé jako 8 procenta, takže my to velice pečlivě sledujeme a samozřejmě 
se to projevuje už na, na příjmech státního rozpočtu. 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Takže neočekáváte, že rostou tržby, tak budou růst i náklady. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ne, ne... 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Že vlastně státu... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Tam je problém u těch, kteří samozřejmě dávali číšníkům, kuchařům minimální mzdu 11 tisíc a zbytek 
na ruku, no, tak samozřejmě teď musí přiznat ty, ty platy a potom samozřejmě mají vyšší odvody na 
sociální a na zdravotní, to je ten hlavní problém u těch, které, kteří podnikali nepoctivě, ale těch je 
minimum a většina to vítá, protože se narovná ten trh a ty odezvy jsou pozitivní. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Já si myslím, že stát má z povinnosti vymáhat po všech adresně a ne zatěžovat všechny zbytečnou 
zátěží. A já se ještě skutečně vrátím k tomu, vy jste tady v tomto pořadu snad už 20krát zmínil jméno 
Miroslava Kalouska. On je nepřítomný v tomto pořadu. Vy jste kdysi mě označil, jako že jsem loutka 
Miroslava Kalouska, já se vás ptám, proč chodíte do televizní besedy s loutkou a nejdete se samotným 
loutkářem, proč se bojíte chodit do televizních besed s Miroslavem Kalouskem, jako předsedou politické 
strany. 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Já myslím, že bychom spíš měli zůstat u EET. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Já jenom, abychom, já jsem apeloval na pana ministra, aby tu neustále nehovořil... 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Pan Kalousek tady není, pojďme se tedy bavit o těch konkrétních... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já se určitě nebojím pana Kalouska, ale /souzvuk hlasů/ zbytečné, proto je to notorický lhář a... 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Abychom nemluvili o někom, kdo tady dnes není. 



 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Pojďme tedy dál. Velmi vzrušené diskuse byly i kolem tématu takzvaného, lidově řečeno, udavačského 
webu, lidé tam hlásili podniky, kde nedostali účtenku. V říjnu o tomto webu hovořil v naší Partii i prezident 
Miloš Zeman. Vy jste ten, ty stránky nechal, nechal vypnout. Říkal jste, že o nich vůbec nevěděl. Je 
možné, abyste jako se svým týmem, autoři systému EET nevěděli o nějakých těch doprovodných 
projektech, které, které ho doprovází? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Prosím vás, systém EET je obrovský, obrovský systém, který je revoluční, nikdy tady nebyl. A vy si 
myslíte, že já znám jako každý detail? Já jsem se samozřejmě... 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Tak jste ministrem financí, tak... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale tak nemůžu znát jako obsah každého webu a já skutečně na ten web jsem nechodil, takže já jsem 
se o tom dozvěděl samozřejmě v prosinci a stále víc a víc celý ten projekt EET byl ve světle negativních 
informací o tom webu. Ano. A samozřejmě úředníci byli vstřícní, tak všechny ty účtenky a všechny ty 
udání, které chodily, dopisy a pohledy a nevím jakou formou, no, tak udělali formulář, ale pro mě, když 
někdo udělá formulář, no, tak logicky beru, že se tam podepíše. A nikdy by mě nenapadlo, že formulář 
může být anonymní, to jsem ještě nezažil. Tak když jsem se to dozvěděl, a i moji známí mi vlastně za 
to nadávali, no, tak jsem rozhodl, že je to nesmysl, ale, prosím vás, nic se nezměnilo. 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Takže o webu jste věděl, ale vadilo vám, že je anonymní. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já jsem se to dozvěděl až postupně, já jsem to řešil. Až když jsem viděl, že místo toho o pozitivních 
efektech EET se mluví jenom o udavačském webu, no, tak jsem samozřejmě se tomu začal věnovat a 
jsem ho zrušil, protože to je nesmysl. A jaký je v tom rozdíl, pane redaktore, lidi to udávají dál, chodí to 
jak před tím, ta proporcionalita toho udání s webem, bez webu bylo 60 procent web a 40 procent chodilo 
přímo, no, tak teďka chodí 100 procent přímo. Jaký je v tom rozdíl? 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Chystáte třeba nějaký web, kde by se lidé podepisovali, třeba dávali... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale my už nebudeme dělat žádný web jako, ty účtenky chodí, ty účtenky chodí ze všech stran a my jsme 
nechtěli jako lidem říkat, udávejte, ne, my jsme to nechtěli, ale... 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Tady je nějaká... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Úředník chtěl být vstřícný, no, tak nedomyslel, byla z toho zase aféra, takže web je zrušen, já jsem o 
tom nevěděl jako. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 



Jako. Jako. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ne, nevěděl jsem o tom. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Já musím říct, pane ministře,... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
To je absurdní, abych já organizoval nějaký udavačský web. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Pane ministře, já budu reagovat. Vy tady skutečně říkáte už poněkolikáté dneska, dneska pohádky, 
protože samozřejmě toto byla jedna z věcí, o které se dokonce mluvilo. A byl ve veřejných zdrojích. A 
že jako ministr financí, který máte pod sebou finanční správu... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Máte 5 tisíc zaměstnanců. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
No, ale s vedením, mimochodem, nějak asi komunikujete, že jo, takže vy jste o tom nevěděl, to je 
skutečně úsměvné, ale bohužel je to vážné, protože podporovat ještě z hlediska státu udavačství a 
podobně, které samozřejmě zaměstnává tu finanční a daňovou správu, ona musí prověřovat ty podněty 
a nemůže se pak věnovat často tomu zásadnímu, protože samozřejmě některá ta podání mohu být i 
nepravdivá a podobně, to si myslím, že je velmi špatně. A musím říct, že tedy je úsměvné, že říkáte, 
že jste o tom nevěděl, ale... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Samozřejmě, že jsem o tom nevěděl. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Tak dobře. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
A já za to nemůžu, že lidi udávají jako, naši europoslanci udávají mě v Bruselu a lidi udávají účtenky. 
Já nevím, jak to mám... 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
A neličte to zase, že jsou všichni spiklí proti vám. Já si myslím, že... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já jen konstatuju, že na mě chodí anonymní trestní oznámení, to je taky udávání. A tady lidi udávali 
účtenky, jsem to zrušil. Já nevím, o čem je ta debata. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Zajímavé, že říkáte... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 



-------------------- 
Jako ten web je zrušen a ty účtenky chodí dál. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Mě fascinuje... 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
A nějakým způsobem na ně reagujete? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já to nedělám... 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Nebo ne vy konkrétně, ale, ale vaši lidé. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ke včerejšímu večeru bylo vydáno 145 milionů účtenek, jo, takže ten počet udání takzvaných je 
0,000000 nevím kolik jako. A samozřejmě finanční správa nedělá kontroly podle udání, ale podle 
analytiky, podle tržeb, ano, podle odhadů tržeb a určitě nefunguje podle udání, to je nesmysl. A udání 
chodily i před EET. A to neznamená, že se podle toho řídí finanční správa. 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Takže se na ní reaguje, když lidé poctivě... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale určitě ne jako, já na základě tohoto není nějaký návod, jak by měla fungovat finanční správa. My 
máme celní správu a finanční správu, které dělají kontrolní nákupy, ano, a samozřejmě některý, některé 
hospody a někteří provozovatelé si z toho dělají srandu, neberou to vážně, je to zákon a samozřejmě 
finanční správa bude pokračovat v těch kontrolách. 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Ano, dodávám, že na to, jak se ten zákon dlouho projednával, tak skutečně se podivuji, jak pan ministr 
o řadě věcí neví, jak chtěl ještě měnit ten systém při rozjezdu, jak zakládal státní podnik, centrum 
sdílených služeb, tedy, zdá se, v rozporu se zákonem těch otazníků v té nepřipravenosti a té 
nekompetentnosti ministerstva financí v této věci je celá řada. 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Tak pojďme, pojďme... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Zareagovat jako... 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Ale jenom krátce. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 



Já bych se chtěl zeptat pana poslance, ať mi řekne, od revolucí, který ministr co vlastně zavedl. Já, když 
odejdu z politiky, tak všichni si budou pamatovat na kontrolní hlášení, daňovou Kobru, nejlepší rozpočet 
v historii... 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
No, otázka je... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
...snížení dluhů, prokazování původu majetku, takže já jsem těch věcí udělal podstatně víc, než váš šéf, 
který tam byl... 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Otázka je, který z nich jsou pozitivní... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Který tam... 
 
Martin PLÍŠEK, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
..směřují... 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Pojďme pánové, nechme, nechme výčet úspěchů a neúspěchů... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
/Souzvuk hlasů/ 3 miliard navíc meziročně. 
 
Tomáš HAUPTVOGEL, moderátor 
-------------------- 
Nechme ponechat úspěchy a neúspěchy jednotlivých vlád stranou. 
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        Andrej Babiš     

Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Premiér Bohuslav Sobotka vyzval ministra financí Andreje Babiše, aby vyjasnil své příjmy z minulých 
let. Reagoval tak na pochybnosti o původu Babišova majetku. Pozornost médií vzbudilo financování 
nákupu dluhopisů společnosti Agrofert. Sobotka uvedl, že je zbytečné zatěžovat vládu a zpochybňovat 
autoritu ministerstva financí coby výběrčího daní. Babiš už dřív jakékoliv porušení pravidel odmítl a 
mluvil o politickém boji. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér /ČSSD/ 
-------------------- 
Tohle je věc, kterou on by měl udělat ve vlastním zájmu. Je přece v jeho vlastním zájmu, aby ministr 
financí, který odpovídá za daňovou správu, nebyl vystaven pochybnostem o původu jeho majetku a 
stejně tak je to důležité pro to, aby vláda zbytečně nečelila útokům opozice. Prostě je to věc Andreje 
Babiše. On by měl transparentně co nejdříve veřejnosti všechny tyto věci objasnit a myslím si, že není 
ani potřeba, aby k tomu byl kýmkoliv vyzýván. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já jsem řekl lidem, když jsem nastupoval do politiky, můj majetek, já jsem ho deklaroval, no tak nechť 
to udělají všichni. A já navrhuju, aby všichni předsedové politických stran se dobrovolně přihlásili, včetně 
mě, na finanční správě na prokazování původu majetku. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Andreje Babiše kritizuje i opoziční ODS. Její předseda Petr Fiala odmítá, aby byl ministrem člověk, o 
jehož příjmech panují pochybnosti. 
 
Petr FIALA, předseda strany /ODS/ 
-------------------- 
A jestli es taková kauza na veřejnosti objeví, tak musí být vysvětlena. A je věcí premiéra, aby jednal a 
je věcí premiéra, aby požadoval vysvětlení od svého ministra financí. Není to první kauza, která vyvolává 
nějaké nejasnosti, ale tady je potřeba, aby se pan premiér k tomu nějak postavil a jednal. Kdo jiný má 
jednat než premiér a kdo jiný má být zneklidněn tím, že existují takovéto podezření. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
No a se mnou ve studiu už sedí Andrej Babiš, ministr financí. Dobrý večer. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A proti němu Jiří Štický, ekonomický redaktor magazínu Reportér. Dobrý večer i vám. 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane předsedo, jste ochoten doložit svoje příjmy od roku 2000, od roku 1993? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 



Určitě. Mě mrzí, že média říkají, že jsem nedeklaroval příjmy. Já jsem to řekl v přímým přenosu na naší 
tiskové konferenci a vy jste to vysílali. Tak já nechápu, proč jste to nezveřejnili a proč potom za mnou 
chodí další vaše pořady. Mám to na Facebooku, mám to na Twitteru, dal jsem to na Kavárnu, takže já 
jsem to jako první politik řekl. Když jsem dělal rozhovor pro Hospodářské noviny a zeptali se mě, odkud 
jsem vzal peníze na dluhopisy v hodnotě miliarda 482 milionů, tak jsem volal tý paní, která spravuje 
moje peníze, a pořádal jsem ji, aby mi spočítala všechny příjmy, které jsem měl v Agrofertu jako 
zaměstnanec, a to byla 1 863 801 107. Z toho jsem zaplatil daně 337 500 000 a zůstalo mi 1 526 297 
560, co je víc jak ta hodnota dluhopisu, ano? Následně jedna novinářka spočítala, že jsem vlastně na 
ty peníze neměl dostatek příjmů, tak jsem znovu volal tu paní, která spravuje moje peníze, a ptám se 
měl jsem ještě nějaké příjmy, které nepodléhají dani? Ona říká ano, prodal jste firmy a měl jste ještě 
dluhopisy a ty příjmy činily miliarda 5 milionů 470. Takže celkové moje příjmy jsou 2 531 768 228, které 
samozřejmě bohatě pokrývají potřeby na ty dluhopisy. A já nechápu, proč vaše televize, když jsem to 
řekl na tiskové konferenci, proč jste to nezveřejnili a já ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane předsedo. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Prosím? 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Můžete to doložit? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ano, však to byla tisková konference, všichni tam byli. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ne, ne, tu částku. Můžete doložit například pohyby na účtech nebo něčím podobným? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Určitě, určitě, můžu to doložit. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A uděláte to? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já bych rád vyzval všechny předsedy politických stran, pana Sobotku, pana Kalouska, pana Fialu, my 
všichni ukážeme majetek a všechny příjmy od roku 1993, kolik jsme každý zaplatili daní, ano, a odkud 
jsme měli ty peníze. A můžeme si to vyzkoušet. Máme nový zákon o prokazování původu majetku, takže 
můžeme všichni jít dobrovolně na finanční správu, zprostíme finanční správu mlčenlivosti a můžeme to 
udělat. Já s tím problém nemám. Problém mají oni, protože když pan premiér říká, že dává majetkové 
přiznání, no tak jaké majetkové přiznání se doposud dává až do 8., 9. 2., kdy nastane účinnost nového 
zákona o střetu zájmů? Že ten politik přizná jen ten příjem po čas jeho funkce, ne ten start, ano. Takže 
já s tím problém nemám. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pardon, že vám skáču do řeči, ale nejstem tady obhájce Bohuslava Sobotky, nicméně Bohuslav Sobotka 
zveřejňuje majetková přiznání od roku 96, kdy sedí v Poslanecké sněmovně. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 



Ale on je zveřejnil jenom v tý verzi, která je stávající platná, a to je verze, která neříká, kolik, jaký máte 
majetek a příjmy na startu, ano? 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak. Takže já se vrátím k té otázce. Když říkáte ano, můžu to doložit, znamená to,že zveřejníte doklady, 
to znamená, že zveřejníte pohyby na účtech, abyste doložil tento majetek. Rozumím tomu správně? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Pohyby na účtech není potřeba, protože se daňové přiznání dává a já jsem oslovil ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak jak to doložíte? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já jsem oslovil dva renomované auditory z první čtyřky, s kterými jednám, a požádal jsem je, aby udělali 
nezávislý audit. A já samozřejmě potom ten audit jsem připraven zveřejnit, ale žádám, aby ostatní 
předsedové politických stran, kteří mě kritizují, pan Fiala a pan Sobotka, aby udělali stejnou věc, aby 
lidi věděli, odkud měli příjmy od roku 93 a kolik zaplatili daní. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Je to podmínka? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale tak proč zase já, mně upírá se nějaké právo ... Mně se tu upírá právo vlastnit firmu. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Počkejte. Je to podmínka? Je to podmínka, zadám si audit a zveřejním ho, až to udělá Sobotka? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já to zveřejním i bez nich. Já s tím problém nemám, pane redaktore. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže to není podmínka. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ne, ale já je vyzývám. Oni mě vyzývají. Škoda, že pan premiér mi to neřekl. Včera jsme se viděli na tom 
nesmyslném jednání o OKD, kde pan Mládek chce kupovat znovu OKD, které špatně zprivatizovali, 
vytunelovali. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pojďme neodbíhat od tématu, pane předsedo. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Takže mohl se mě klidně zeptat. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Dobře. 



 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Mě to mrzí, že mi to vzkazuje přes média. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Dobře. Výsledek toho je, že zadáte audit a jeho výsledek zveřejníte. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Dva audity zadám. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Dva audity. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Z renomované čtyřky. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A jejich výsledek zveřejníte bez jakýchkoliv podmínek. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Samozřejmě, zveřejním, ale zároveň říkám, tak proč ostatní, proč zase Babiš je ten, který má nějaký 
speciální režim. Nemůže vlastnit firmy, nemůže tohle jako ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Na druhou stranu, pane předsedo, rozumíte tomu, že vzbuzujete otazníky, když nejdřív řeknete jednu 
částku, čtrnáct dní ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Není, pane redaktore, toto ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Sám jste to zmínil, sám jste to zmínil ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale prosím vás, já jsem v životě ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
... a pak čtrnáct dní nato říkáte druhou částku. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
... moje peníze nepočítal. A pokud pan premiér, který byl ministr financí, nerozumí tomu, že jsou příjmy, 
které se zdaňují, a teďka vám řeknu jednu zajímavou věc, a příjmy, které se nezdaňují. Když držíte 
akcie firmy a prodáte je potom déle než za tři roky, tak nedaníte. A já jsem první ministr financí, který 
prosadil v rámci prokazování původu majetku, že od 1. ledna 2016 tyto příjmy, který se doposud 
neoznamovaly, se budou uvádět, ano. Já jsem to prosadil. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 



-------------------- 
Tak a teď zpátky k té mé otázce. Rozumíte těm pochybnostem, když nejdřív zveřejníte jednu částku a 
za čtrnáct dní řeknete jinou částku, která je o miliardu vyšší? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Pane redaktore, zkusme ještě jednou. Já jsem požádal ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Rozumíte tomu, jak to může veřejnost vnímat? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Není to tak, není to tak. Já jsem požádal o tu částku, kterou jsem zdaňoval, a ta částka byla vyšší než 
ty dluhopisy. A v životě mě nenapadlo, že nějaká paní redaktorka bude počítat, jaké, z čeho jsem žil. 
Ale já jsem žil i před rokem 93, jsem podnikal v zahraničí, pracoval jsem pět let v Maroku, měl jsem 
nějaké nemovitosti, dědil jsem, jo. Takže já jsem reagoval až následně, protože jsem si neuvědomil. 
Mně stačilo, že ta částka po zdanění je větší než ty dluhopisy. Tak jsem řekl ano, tady jsou ty peníze. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže další, jiná částka, ano. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
A potom, když teda řekla kde jsou další příjmy, tak jsem volal znovu a zjistil jsem, že jsem měl příjmy, 
které podle zákona jsem nemusel danit, a které se ani neuvádějí. Až za mě se budou uvádět od 1. ledna 
2016. Já si myslím, že je to srozumitelné. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Další částka už se neobjeví. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Neobjeví se další částka, jako to jsou moje příjmy České republiky. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Já se jenom ptám. To je konečná částka vašich příjmů od roku 93. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já znovu opakuji, že udělám na to dva audity, já je zveřejním, ale nechť to udělají všichni, kteří mě 
kritizujou, hlavně pan Fiala, pan Kalousek a pan Sobotka. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Který nedělají, který nikdy neoznámili svoje příjmy od roku 93, nikdy. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak to tady zaznělo. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 



-------------------- 
Nikdy. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane předsedo, pojďme k té kauze Agrofert. Na co konkrétně potřeboval Agrofert v roce 2012 vydávat 
dluhopisy? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Prosím vás, Agrofert je firma, která jednoducho vydala dluhopisy na deset let, protože potřebovala si 
zabezpečit dlouhodobé peníze, protože Agrofert stále má úvěry, ty úvěry stoupají. Dneska dělá velké ... 
Minulý rok Agrofert investoval asi 19 miliard, ano? Takže samozřejmě si zabezpečil dlouhé peníze a 
vydal ty dluhopisy a představenstvo rozhodlo na základě posudku, posudku, byl na to znalec a je na to 
zase anonymní trestní oznámení, no, tak určitě to všichni prověří, kteří to potřebujou prověřit. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže co to bylo za peníze? To byla peněžní rezerva nebo proč potřeboval Agrofert ty peníze? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
No, protože staví například čpavek na Slovensku za 320 milionů euro, staví největší pekárnu v Evropě 
v Německu za 320 milionů euro, protože investujeme. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže potřeboval cash na investice. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Dlouhé peníze, ano, samozřejmě. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A vy jste byl jediný, který ty akcie koupil, nebo pardon, který ty dluhopisy koupil, ano. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Dluhopisy. Ano, já jsem je koupil.. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Nikdo jiný je nekoupil. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ne. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A koupil jste jenom půlku té částky. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale takových dluhopisů, pane redaktore, bylo vydáno 177 miliard. A víte, kolik ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ne, já se bavím o těch jedněch konkrétních. 



 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale zase jsme v tom ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ne, to mě zajímá. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
... Že počet držitelů takových dluhopisů je v Čechách 73 tisíc. Bylo vydáno ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A v tomto konkrétním případě, v tom roce 2012, jste byl jeden jediný, který koupil polovinu té částky, 
která byla emitovaná. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Za Agrofert? 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
No ano, to určitě. Ale já mluvím o tom, že celkově bylo vydáno 177 miliard dluhopisů. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Já mluvím o tomto konkrétním případu. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale však ano, samozřejmě. A já mluvím o tom, že tyhle dluhopisy byly vydány, stát vydává dluhopisy, 
asi 60 miliard, no a je tady dalších 74 tisíc soukromých osob a firem, které ty dluhopisy vydaly. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano. Pojďme se ale bavit o Agrofertu a o tom konkrétním, o té konkrétní emisi z toho roku 2012. Pokud 
tam byl navíc požadavek na tři miliardy, proč nakonec se koupila jenom polovina a proč jste byl jediný, 
který koupil ty dluhopisy? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
No protože asi jsem byl jediný, který měl na to peníze. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Jako majitel Agrofertu. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Agrofert potřeboval dlouhé peníze, tak vydal dluhopisy na deset let. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A vy jste byl jediný, který v tu chvíli je mohl koupit. 



 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Uvidíme, jaké budou úroky, jaké budou úroky, nevím, za pár let. Já nevidím na tom nic divnýho. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane Štický, vy na tom taky nevidíte nic divného? 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
Důležitý je kontext. Hlavním důvodem, proč ty korunové dluhopisy v té době byly vydávány, byla daňová 
optimalizace. Vlastně to byl první a základní důvod ty emise, který v tý doby byly, tak vlastně skokově 
vyskočily. Já jsem si vyjel tabulku, kolik bylo u těch dluhopisů vydávaných, to znamená běžně v těch 
letech před i po to byly kusy. V tom dané roce to bylo 525 emisí za 164 miliard. Aby diváci měli vlastně 
i trošku kontext o tom, o jaké peníze se jednalo, neznamená to, že všechny ty peníze byly upsané. To 
znamená, že si to někdo koupil, koneckonců pan Babiš také investoval nebo koupil zhruba polovinu 
těch dluhopisů, tak byly vydány za 180 miliard. Vlastně díky této optimalizaci, kdyby měly všechny tyto 
dluhopisy šestiprocentní roční úrok, jako v případě těch dluhopisů vydaných Agrofertem, a byly na deset 
let jako v případě Agrofertu, tak by vlastně k majitelům těch dluhopisů za tu dobu přiteklo víc než 100 
miliard a stát by z tohoto příjmu nevybral zhruba 16 miliard korun. V případě vlastně pana Babiše ta 
daňová úspora za těch deset let, pokud je bude držet celou dobu, bude zhruba 130 milionů korun. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane Babiši, jak vyvrátíte to, že někdo řekne, že to je pouze a jenom čistě daňová optimalizace? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Prosím vás, ty dluhopisy, jinak pan redaktor zapomněl říct, samozřejmě ty dluhopisy byly vydané v roce 
2012 ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano, to jsem tady říkal. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
... takže dávno před tím, než jsem byl v politice. No a bylo to, bylo to z pera pana ministra Kalouska a 
samozřejmě můžeme se podívat, jaké tam byly výnosy, 10 procent, 18,5 procenta a tak dále. Takže 
není to nic neobvyklého. Bylo to vydáno za 177 miliard a já říkám, že Agrofert neustále expadnuje, 
potřeboval ty peníze, no tak upsal ty dluhopisy. Já jsem koupil půlku, ani ne půlku, protože jsem neměl 
tolik peněz a to je vše, co bych k tomu měl říct. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Sám jste zmínil ten šestiprocentní úrok. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Prosím? 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Sám jste zmínil ten šestiprocentní úrok. Řekněte mi ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Nám to udělalo přes ... 
 



Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pardon, nechte mě ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
... posudek ... Ano, prosím. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Rozumím. Ale řekněte mi, opravdu si nemohl Agrofert půjčit ty peníze výhodněji v tu dobu? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Desetileté peníze určitě ne. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Nemohl nějakým způsobem jít pod šest procent? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale znovu opakuji, že je na to posudek a desetileté peníze Agrofert nikdy před tím neměl. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane Štický. 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
Já si myslím, že ta argumentace pana Babiše má logiku v tom smyslu, že vlastně musí říkat to, co říká. 
Posudek si myslím, že je jakoby vhodné řešení pro zvolení nějakého nastavení. Zase důležitý je kontext 
emise tři miliardy. V rámci i toho období byla opravdu velká, extrémní. Vlastně větší emise provedl stát 
na ty tzv. spořící dluhopisy a ze soukromých emitentů tam byly například některé banky. Když jsem si 
seřazoval žebříček podle velikosti emise, tak vlastně ta emise Agrofertu vycházela z těch zhruba 600 
nebo necelých 600 emisí zhruba na osmnáctém místě. Před ní byly právě ty státní dluhopisy. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ten šestiprocentní úrok tady v tom případě? 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
Šestiprocentní úrok. Zase, je otázka. Agrofert je velká společnost. Mluvíme o roce 2012, to znamená to 
už bylo období po krizi. Agrofert je aktivní v takových těch odvětvích, které byly stabilní a prošly krizí 
vlastně velmi dobře, a ten majetek vlastně se zhodnotil v té době a to znamená banky mu ochotně 
půjčovaly a půjčovaly by zase. Když jsem se díval na nějaké srovnání, tak v té době v roce 2012 vlastně 
sazba na mezibankovním trhu průměrná byla 1,5 nebo 1,48 procenta. K tomu si banky přirážejí nějaké 
rizikové přirážky. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
I na deset let, i na desetileté peníze? 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
Desetileté peníze by byly asi dražší, ale řekl bych, že 6 procent pro Agrofert byly dost vysoký úrok. 
Myslím si, že banky by byly schopny nabídnout lepší peníze. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 



-------------------- 
Pane Babiši, měl jste skutečně ty peníze, když říkáte ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Pan kolega je expert na Agrofert, to tak vypadá. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Tak já vám můžu tady přečíst ty dluhopisy, kolik tady, 18,5 procenta, 8,5 procenta, 8, 12. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
To je otázka, o jaké emisi se bavíme, o jak velké emisi? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
No bavíme, já tady mám všechny emise. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Jde o to, jak je velká. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Těch 177 miliard tady mám. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Dobře. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Takže Agrofet je jedna z největších firem České republiky. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže 6 procent je podle vás v pořádku. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Z hlediska zaměstnanců největší. Zaměstnává 35 tisíc zaměstnanců. Takže já nevím ... Je na to 
posudek. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže to nešlo výhodněji než těch 6 procent. Dobře. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
A já vůbec nechápu, proč řešíme jako Agrofert tady. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak protože třeba jste majitel Agrofertu. 
 



Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Vy jste, vlastně Česká televize se podílela na těch dezinformacích v tom pořadu Reportéři. Vy jste 
zpochybňovali moje příjmy. Takže ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane předsedo, máte tady prostor se o tom bavit a celou tu situaci popisujeme. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ano. Určitě. Takže bavme se o mojich příjmech. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano, tak. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já jsem připraven všechno ukázat. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak a když jsme u těch vašich příjmů, ty peníze za ty akcie, respektive za ty dluhopisy, skutečně jste je 
měl na účtě? Můžete dokázat, že to prošlo přes váš účet? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Samozřejmě. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
To můžete dokázat. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Samozřejmě. Já jsem si v životě nepůjčoval peníze na dluhopisy. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ještě tady je jedna věc. Jak může působit na veřejnost, vy jste to sám zmínil, že to bylo nařízení, které 
schválil nebo které začalo fungovat za Miroslava Kalouska, bývalého ministra financí, ale jak může 
působit na veřejnost to, že ty korunové dluhopisy jste vydali tři dny před tím, respektive Agrofert je vydal 
tři dny před tím, než skončila možnost takové ty korunové cenné papíry vůbec vydávat? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale pane redaktore, bavíme se o roku 2012. Agrofert podniká podle zákonů. Takže já nevím, kde je 
problém. My máme v naší zemi ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Otázka zněla ... Ano. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
V naší zemi my lákáme investory na různé daňové pobídky. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 



Rozumím. Otázka zněla ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Teďka si stěžujeme, že zainvestovali a berou si dividendy. Agrofert je jedna z mála firem, která skutečně, 
z těch největších, sídlí v České republice. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Vy odvádíte to téma někam jinam. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ne, ne. Bavme se o tom, bavme se o tom, kdo platí jaké daně. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Prosím, prosím. Ano. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já jsem řekl, že jsem zaplatil 337 miliard daní. Moje firma za posledních deset let zaplatila 23 miliard 
daní na odvodech. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak. A teď ta moje otázka zněla, jak to může veřejnost vnímat ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Jako nemám pocit, že bych něco udělal jako špatně. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak a ta otázka zněla, jak to může veřejnost vnímat, že je Agrofert vydal pouze tři dny před tím, než 
skončila ta možnost takové korunové dluhopisy vydávat, vůbec, že to vydal právě ty tři dny před tím. 
Jak to může veřejnost vnímat? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já nevím. Mě veřejnost by měla vnímat podle toho, co dělám jako ministr financí. Já jsem jako 
podnikatel něco vybudoval a nemyslím si, že jsem vybudoval malou firmu a já mám čistý stůl a bylo to 
podle zákona. Já vůbec nechápu tu debatu, v čem je problém. Když bylo vydáno 177 miliard dluhopisů, 
tak proč Agrofert nemohl vydat 3 miliardy. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tři dny, než to skončilo, vám ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale to není podstatné. Bylo to v rámci zákona. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Je to moje otázka. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Bylo to v rámci lhůty. A já jako nerozumím tý debatě. 



 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ta otázka je ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Vy jste zpochybňovali moje příjmy. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ne, ne, ne. My jsme se bavili ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Tak o tom byla hlavně debata. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pardon. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
A samozřejmě dluhopisy, já jsem to jako vysvětlil, je na to dokonce další trestní oznámení, anonymní 
samozřejmě, to je permanentně. Takže určitě se to vyšetří a není snad /souzvuk hlasů/. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ono to tady zaznělo ve studiu, a to sousloví se jmenuje daňová optimalizace. A je otázka, jestli to, o 
čem my se tady bavíme, na jedné straně jsou samozřejmě vaše příjmy, ale na druhé straně, jestli v tuto 
chvíli jste nedělal něco, co za současné situace kritizujete, daňovou optimalizaci. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Určitě ne, určitě ne. Pane redaktore, já bojuju ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tím se vracím zpátky k těm třem dnům. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
... já bojuju za stát, czech first, ano. My jsme dodanili velké firmy. Já nesídlím v Nizozemsku jak někteří 
naši podnikatelé. Do České republiky přiteklo za posledních 10 let víte kolik dividend? 85 miliard a z 
toho 25 miliard přiteklo z Německa, ze Slovenska z mojich firem. Já sídlím v České republiky, tady 
zaměstnávám lidi, tady platím daně a platím je podle zákona. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak proč jste ty dluhopisy ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
A stát ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Proč jste ty dluhopisy nekoupil čtyři dny poté? Proč jste je nekoupil tak, abyste je mohl danit? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 



-------------------- 
Pane redaktore, víte co, já zase říkám, pokud je s tím takovej problém, tak já navrhnu koalici a partnerům 
toto, že bysme navrhli nějaký zákon, že bysme to zdanili teda, ty dluhopisy, co říkáte? 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ty svoje zpětně? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ne svoje, všechny. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ale teď se bavíme o těch vašich. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
A proč zase řešíte Babiše a Babiš je něco ..., Babiš nemůže ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Protože Babiš je tady ve studiu a ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
74 tisíc držitelů dluhopisů je v pořádku, a jen jeden, ten Babiš, ten je zase špatnej. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Víte, vy tady říkáte já jsem platil daně, já přináším peníze do této země, tak se ptám ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
No ne, tak ... Ano, samozřejmě, já to umím prokázat. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Proč jste využil tu situaci tak, abyste ty daně z těch dluhopisů platit nemusel? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale každý podnikatel podniká s cílem zisku a stát si má ochránit svoje zájmy. To se zeptejte pana 
Kalouska, jak to řešil. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže vy jste tehdy vystupoval ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já bojuju za stát a ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Já tomu potřebuju rozumět. Takže vy jste tehdy byl podnikatel, který bojoval za svůj zisk. To byla ta 
primární věc. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 



Ne, ne. My jsme, ta emise byla jednoznačně na dlouhé financování firmy a tak to, jako já v tom nevidím 
nic nenormálního jako. Vy se mi snažíte podsouvat nějakou, že jsem udělal něco špatného. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Rozhodně ne. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já jsem neudělal nic špatně. Bylo to podle zákona. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
O tom se tady bavíme. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Bylo to podle pravidel. Já v tom nevidím problém. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
To, že nedošlo k porušení zákona, je věc, která je jasná. To nikdo nezpochybňuje. Nicméně ta morální 
stránka té věci, snaha o, a vy jste to koneckonců zmínil, o daňovou optimalizaci. Je to v pořádku? 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
Já bych udělal ještě jako závorku o tom, zda to je nebo není legální. A teď se nebavíme o vydání těch 
dluhopisů, ale o způsobu toho financování, nastavení té emise a na to, o tom rozhodne někdo. To 
znamená tam bych si jakoby ponechal ... Uvidíme. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já se jenom omlouvám, jakým způsobem financování. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pardon. Já jsem vás také nechal domluvit. Nechám pana Štického domluvit. Prosím. 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
Jsou zřejmě tedy podaná nějaká trestní oznámení, padla nějaká čísla. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano. 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
To jsou, myslím, jakoby legitimní důvody pro to, aby správce daně se začal o tu věc zajímat. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano, to asi udělal. 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
To je, takže tam bych očekával, že něco proběhne a s nějakým závěrem. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 



A ta druhá věc? 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
To je k té legalitě. K té stránce řekněme morální, to si myslím, že je jedna věc, která v tom příběhu 
nebyla, myslím, dostatečně zdůrazněná a to je to, že vlastně, zase, je to technikálie, ale důležitá v tom 
případu. U těch dluhopisů tak, abyste mohl z toho čerpat ty výhody, tak stačilo ty dluhopisy vydat a 
následně si je můžete kupovat. O tom, kdy a jaké částky, za jaké nakupoval pan Babiš ty dluhopisy, 
vlastně jakou zaznamenané v jeho čestných prohlášeních v Poslanecké sněmovně, kde dává hlášení a 
vlastně to hlášení už v roce 2014 vlastně podával jako ministr financí, kdy dokupoval ty dluhopisy za, 
teďka to řeknu z hlavy, zhruba 200 milionů, 230 milionů korun. Tam si myslím, že ten problém morální 
je zřejmý. Těžko můžete jakoby říkat, že je potřeba plnit státní kasu a zároveň optimalizovat. V tuhletu 
chvíli si myslím, že měl převážit už ten politik, ministr financí nad tím podnikatelem. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Kde je ta vaše hranice, pane předsedo? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já to odmítám jako. Já znovu opakuju, pokud je s tím problém, ano, tak potom měli podat 74 tisíc 
trestních oznámení. Na mě se podává trestní oznámení jak na běžícím páse, anonymní samozřejmě, 
anonymní. Takže já to odmítám. Je to transakce z roku 2012. Já jsem byl podnikatel. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A vysvětlete mi to, že v roce 2014 jste ještě nakupoval ty dluhopisy? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já jsem nenakupoval. Já jsem měl peníze na ten dokup až v roce 2014. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
To už jste byl ale ministr financí. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Prosím? 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
To už jste byl ministr financí. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
No dobře, no a? Já to deklaruju. Já to mám v majetkovém přiznání. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A ta morální, ta morální věc k tomu. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Pane redaktore, můžeme se bavit o morálce. To bysme se potom museli bavit jako všeobecně. Já mám 
stůl čistý. Já jsem šel do politiky hlavně bojovat proti korupci. Já jako ministr financí mám čistý stůl, jo. 
Takže nechme lidi hodnotit podle toho, co jsem udělal za stát. A před tím jsem byl podnikatel. Vy stále 
řešíte nějaké moje věci podnikatelské, jo. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 



-------------------- 
A vy se divíte? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Prosím? 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Vy se divíte? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
No, já se nedivím. Tak já chápu, že je zájem mě odstranit z politiky, tak stále něco. Teďka je lex Babiš, 
před tím je Čapí hnízdo. To jste taky aktivně hráli. Takže já tomu jako rozumím. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Víte, když byl třeba EET, tak vy jste kritizoval, když hospodští hledali kličky, jak ten zákon obejít. 
Dokonce jste na Frekvenci 1 16.12.2016 řekl, budu vás citovat: "Někteří se snaží obejít ten zákon s tím, 
že se tváří, že jsou klub nebo že zavřou, že jsou jenom štamgasti, a že to všechno je obcházejí zákona." 
Potom když se tady bavíme ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já jsem ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Pardon, nechte mě, prosím, domluvit. Pardon. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já jsem neobcházel zákon. Sorry. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak. Ale využíval jste ty možnosti a využíval jste té optimalizace. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ne, ne, ne. Já jako ministr financí ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Vy jste toho nevyužíval? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já jako ministr financí jsem připravil zákon v prospěch státu, v prospěch státu. A pokud tady někdo před 
tím udělal nějaký zákon v neprospěch státu, tak já jako, to není můj problém, pane redaktore. Já dělám 
zákony pro stát, jsem zodpovědný za peníze, přinesl jsem kontrolní hlášení, EET a ty dluhopisy byly 
vydány podle zákona, podle zákona. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Dobře, ale zákon, který umožňoval kličku. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 



A jaká klička, prosím vás. My tady ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Třeba klička v tom, že nebudete platit daně. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Ale to není pravda. To není pravda. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže vy jste zaplatil daně? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
My tady zveme zahraniční investory, které zveme na daňové pobídky. Říkáme jim přijďte sem, aby 
neplatili daně. A pokud ten stát dal takovou možnost, no, tak to je ten stát, který to tehdy řešil, ale nebyl 
jsem to já. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže to byla hloupost toho státu. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Tak vy mě dostáváte do pozice, že já dělám něco špatně. Nedělám nic špatně. Všechno dělám podle 
zákona. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A proč vám tedy vadí ti hospodští, kteří také hledají nějakým způsobem skulinky ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Mně nevadí hospodští. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
A vždyť sám jste říkal, že ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já jsem byl dneska na Retail Summitu a samozřejmě všichni to kvitujou, většina obyvatel to podporuje, 
že jsme narovnali podnikatelské prostředí. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Ne, ne, vy mi rozumíte. Proč vám vadí někdo, kdo také hledá ty kličky, jako například ti hospodští, kteří 
z toho chtějí udělat klub? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
To není pravda. Já jsem postupoval podle zákona a my máme zákon o EET, a pokud ho někdo obchází, 
tak porušuje zákon. Já jsem žádný zákon neporušoval. To je ten rozdíl. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak, pane předsedo, ještě jednu věc. Vy jste nařkl novináře z pořadu Reportéři ČT a 168 hodin z 
korupce. A já tady budu citovat stanovisko České televize, která uvedla následující: "V této chvíli jsme 



nuceni požádat ministra financí, aby jednoznačně upřesnil svůj výrok a doložil tvrzení, která zazněla ve 
včerejším vydání pořadu Reportéři ČT. Očekáváme, že pokud obvinění neprokáže, České televizi a 
především zaměstnancům redakce aktuální publicistiky se omluví." Omluvíte se? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já se určitě neomluvím, protože korupce nemusí být jenom finanční, jo. Tak když se podíváme do 
slovníku, já vám přečtu definici korupce - zneužití postavení, které je spojeno s porušením principu 
nestrannosti. Takže korupce může být zneužití postavení, to znamená České televize jako 
veřejnoprávního média. Překrucování spravedlnosti, falešné obvinění, úmyslné uvedení v omyl. Vy 
nejste nestranní, jste manipulativní, vedete jednostranným způsobem politický boj, umožňujete z 
publicistického pořadu skrytou formou se stával nástroj politického boje a vy vyvoláváte nepravdivý a 
falešný dojem. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak. To je vaše tvrzení. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
A teďka ještě mě nechte domluvit. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Doložíte to? Jste schopen to doložit? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já to doložím, ano. Protože první reportáž Reportérů byla 4.11.2013, dva týdny po volbách, ano a včera 
jsme slavili, dneska je úterý, včera jsme slavili 20. reportáž a všechny reportáže jsou negativní. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Promiňte. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Já jsem si pětkrát stěžoval na radu a teďka uděláme z toho všechno analýzu a ukážeme, kde vaši 
redaktoři jako manipulovali. A vy dokonce jste mě ještě minule ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Promiňte. Počet reportáží ... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
... zatáhli do, když byla tady reportáž o panu /nesrozumitelné/, tak ještě udělali to, že jste v pozadí tý 
reportáže ukazovali můj soud o StB podprahově. Takže ... 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Počet reportáží je podle vás důkaz toho, že někdo jedná korupčně? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Korupce je zneužití postavení. Vy máte, vy jste veřejnoprávní televize a každý český občan platí 135 
korun měsíčně, dostáváte 5,2 miliardy od lidí, abyste informovali vyváženě, vyváženě, abyste nevedli 
politický boj proti někomu. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 



-------------------- 
Takže to je vaše tvrzení. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Určitě. Já podám stížnost a my zdůvodníme a veškeré reportáže Reportérů jsou dopředu jasné, mají za 
cíl mě poškodit. Takže pokud ten pořad existuje od roku 2004, to je zajímavý, že někteří politici tam 
byli jedenáctkrát a já od roku 2013 jsem tam byl dvacetkrát a vždy negativně. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak. Jste předseda hnutí ANO, jste ministr financí. Je to vaše tvrzení. Já vám děkuju, pane ministře, že 
jste byl se mnou dnes v Událostech, komentářích. Díky za vaše odpovědi. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Děkuju za pozvání. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Vám také děkuju. Mějte se hezky. 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
Díky za pozvání. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Na shledanou. 
 
Jiří ŠTICKÝ, ekonomický redaktor, Reportér 
-------------------- 
Na shledanou. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Na shledanou. 
 
Lukáš DOLANSKÝ, moderátor 
-------------------- 
Děkuju také divákům České televize. Mějte se hezky. Budeme tu i zítra. Dobrou noc. 
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Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Máte slovo. Hezký večer, milí diváci. Od 1. března bude elektronická evidence tržeb povinná i pro 
maloobchod a velkoobchod. Takže až za měsíc půjdete nakupovat, prodejce vám musí vydat 
elektronickou účtenku, stejně jako ji teď musíte dostávat v restauracích. Narovnává elektronická 
evidence tržeb podnikatelské prostředí nebo naopak likviduje drobné živnostníky? A když vám 
hospodští nebo obchodníci řeknou, že kvůli EET musí zdražit nebo zavřít živnost, říkají vám pravdu 
nebo vás vodí za nos? O tom diskutovat budou. Elektronická evidence tržeb prostě funguje. Za prosinec 
podle statistiky Finanční správy narostly tržby o 100 % a registrace DPH taky. Říká ministr financí a 
místopředseda Vlády České republiky. Dobrý večer. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
EET ohrozí společenský život v obcích, sdružení hasičů a myslivců budou pořádat méně plesů a 
zábavných akcí. Varuje předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec STAN. Dobrý večer. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Hezký večer. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
A za vás veřejnost. EET šlápla na kuří oko těm nepoctivým, je přesvědčen starosta obce Nemojov, která 
si hospodu provozuje sama. Dobrý večer. 
 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Pěkný večer. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Dochází k totální devastaci podnikání a babičky na vesnicích si už rohlíky nekoupí. Stěžuje si živnostník 
ze Šumperka, představitel Strany soukromníků. Dobrý večer. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Dobrý večer všem. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Hospody na venkově nemůže EET finančně položit. Vždyť je to jen záloha za 7 sudů od piva. Namítá 
hospodský a starosta obce Němčovice. Dobrý večer. 
 
Karel FERSCHMANN, hospodský a starosta z Němčovic /bezpartijní/ 
-------------------- 
Dobrý večer. Pozdrav do Němčovic a Olešné na Rokycansku. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
EET je plošná likvidace kreativní síly národa žijící v obcích. Zoufá si maloobchodník z Českých 
Budějovic, který zavře 1. března svůj obchod s turistickými suvenýry. Dobrý večer. 
 



Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Dobrý večer. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pane Goetzi, teď máte příležitost říct přímo do očí tady panu ministrovi, ano, proč jste nucen zavřít po 
24 letech svůj obchod a právě kvůli EET? Prosím. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Dobrý večer, pane ministře. Dovolte mi teda pár slov úvodem. My nejsme jen tak malý krámek, my jsme 
Turistické informační a mapové centrum, který sloužilo od roku 93 do roku 97 městu České Budějovice 
a dále pracuje pro tento region. My jsme zároveň nakladatelství, který zná problematiku a distribuci v 
prostoru od Železné Rudy po Telč a ti naši odběratelé prostě končí. My jsme na tenhle problém s EET 
upozorňovali přes komise cestovního ruchu, jak Hospodářské komory České republiky, tak Jihočeské 
hospodářské komory, přes poslance i senátory. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ano. Já to chápu. Ale kdybyste nám... 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
A teď to přijde. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ano. Kdyby, víte už. Čím vás to EET tak zasáhlo, ano, že musíte zavřít? Chápete, už ani den nepřežijete, 
EET začne platit, vy musíte zavřít. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
My dlouhodobě na to upozorňujeme přes tyto organizace, protože jako podnikatelé nemáme... 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
No ale na co, na co? 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Teď to přijde. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ano. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Je trojí daň, jistě víte a u těchto malých obchodů trojí rozdílná daň plus ceniny, co my musíme markovat. 
To je jedna otázka na vás, jestli uvažujete o sjednocení daně, tak jak se o tom mluvilo na těch 15, 12 
%, to by pomohlo. A pak druhá otázka... 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ale já jsem pořád, nezlobte, vy jste neměl klást otázky. Vy jste tady měl příležitost vyčinit tedy panu 
ministrovi, čím vás to EET, tak co vám tam způsobí v tom obchodě? Co vám způsobí, dobře, máte 3 
druhy DPH, tak je nějaký problém v tom? Rozumíte? Proč musíte kvůli tomu zavřít, abychom věděli. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 



-------------------- 
Ano. Ano. Paní Jílková, to je zásadní a ohromnej problém. Protože tam se udělaj chyby. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Takže vy máte vlastně strach, že nejste jediný na té pokladně. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Ano. Je to to samý i u těch našich dalších odběratelů, kdy my jako vydavatelství a distribuční firma 
ztrácíme odběratele, který nám skončili už v prosinci. Teď jsem si včera ověřoval, další nám končí ve 
Stachách, v Dlouhej Vsi. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ale je to proto, že máte strach, že neuhlídáte na té pokladně, že budou plnit ty 3 druhy DPH. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
No ano. Ono je to v podstatě šíření strachu v té naší sféře, protože včera jsem si vyzvedával třeba kód, 
ale on k tomu nikdo neporadí, co vlastně máme dělat. Je to nepřipravenej projekt. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Dobře. Tak slyšeli jsme, slyšeli jsme, že tedy to DPH je problém. Prosím, pane ministře. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Tak já jsem rád, že pan, pan Goetz mě oslovil. Mně tady píše primátor Českých Budějovic, že se 
dozvěděl, že pan Goetz tady bude večer a říká, že pan Goetz měl v pronájmu od města komerční 
prostor, prodejnu, Mapové a informační centrum, a ve skutečnosti skončil loni na podzim, dostal 
výpověď, nedodržel smlouvu s městem a bez povolení tento prostor pronajal dál jinému subjektu. Navíc 
v minulosti byly problém s placením nájmu, zpoždění, dluhy na nájemném. A město vypsalo nové 
výběrové řízení na provozovnu a pan Goetz se znovu ucházel o nájem a dostal přednost jiný uchazeč. 
Takže takových případů, kdy podnikatelé skončí a vymlouvají se na EET, je strašně moc a to je případ 
pana Goetze. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Dobře. Tak pane Goetzi, můžete reagovat, zda se vymlouváte na to EET? 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Ano. Ne. My jsme tam 24 let, ano, žádali jsme, a děkuju radě města, několikrát za to období nám 
skutečně snížili nájem. Nájem v roce 2006 byl 55 tisíc, současný nájem, který hradíme, a hradíme ho 
včas, je 12 tisíc. My jsme tento nájem požadovali snížit. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ano. Ale pojďme k tomu EET teda. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Já vám rozumím, já tady se snažím odpovědět na to, co tady bylo na mě navalený. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Pane Goetz, vy jste neskončil kvůli EET, ale vy jste skončil kvůli tomu, že se vám nedaří podnikat, je 
tam jiný uchazeč, který zaplatí městu větší nájem. A bude tam podnikat stejně. 
 



Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Pane ministře, my jsme za těch 24 let na tom náměstí byli na čtyřech různých místech. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Tak ale neplatil jste nájem, měl jste zpoždění. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
To není pravda. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Tak to píše primátor Českých Budějovic. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Není pravda, že jsme neplatili nájem. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Počkejte. Zase pan Goetz, oceňme, že má odvahu, já si toho vážím. Přišel sem říct to, co trápí řadu 
živnostníků. Prosím, můžete zareagovat na to, protože to se také říká zase z druhé strany, že to je 
výmluva, že řada podnikatelů skončí a teď se vymlouvá, že je to kvůli EET, přitom by skončilo i tak. 
Můžete na toto reagovat? 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Ano. Ve městech, v centrech měst obecně se snižuje nájem. Nejsme schopný utáhnout nájem. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Zvyšuje nebo snižuje? 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Snižuje. Snižuje. Tam jde prostě dolů nájem. A v Českých Budějovicích rada města, ano, několikrát nám 
snížila nájem, ano, proběhlo výběrové řízení a v dohodě končíme a předáváme prostory 28.2. Pro nás 
je ten důvod poslední kapka elektronická evidence tržeb, která nás v podstatě zatěžuje, že jo. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Můžu teda? Já bych rád zopakoval divákům, že EET je jednorázový úkon, kdy ta pokladna se napojí 
elektronicky na Finanční správu a vydává účtenky a to je všechno. A tady pan starosta z Němčovic si 
koupil pokladnu za 6 tisíc korun. My jsme teďka v Clarionu v Praze organizovali zase konferenci, kde 
vystavovatelé nabízejí ty nejjednodušší pokladny, které by mohl pan Goetz si koupit za 4 900 korun. 
Takže to je celý ten. A já myslím, že asi každý užívá internet, takže skutečně začíná každý rok a končí 
tisíce podnikatelů a není to kvůli EET a teďka často se vymlouvaj na EET. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak. Pan předseda. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Můžu na to teda reagovat? Protože já jenom úvodem, že myslím, že na úvod nám pan ministr ukázal, 
že ta elektronická evidence tržeb má i svoji udvačaskou část. Ale dobře. Pojďme k tomu, co je tedy 
řečeno o... Mohu to dopovědět, pane ministře? 
 



Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ne, nemůžete, protože to není udavačská část, to je dopis pana primátora z Českých Budějovic a je 
podepsanej. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Ale to je váš primátor, který vám... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale to je jedno. Pan Goetz neplatil nájem a skončil. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Nezlobte se, ale toto je snad obchodní vztah mezi městem a nějakým živnostníkem. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Dobře. Tak vážení, vraťme se k EET. /Souzvuk hlasů/. Pane předsedo, pojďme k EET. Prosím. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Mě to tu opravdu trochu rozčililo, protože myslím si, že takhle by se postupovat nemělo. Ale dobře. Já 
mám reakce opravdu z řady míst v České republice. Já vám je přečtu, které jsou z měst a obcí. To jsou 
autentické reakce starostů. Takže Staré Buky Královéhradecký kraj. Obec bude bez jediné prodejny, 
která pokrývá hlavní potřeby seniorů, kteří nemají možnost jezdit do marketů nakupovat rohlíky, chleba, 
domácnosti. Obsluhuje ji provozovatelka v důchodovém věku. Žďár, Jihomoravský. Provozovat 
obchůdek v naší malé obci na je hranici ztrátovosti. Právě kvůli EET. To není kvůli tomu, že ten systém 
by asi jakoby byl pro ty lidi nezvladatelný. Ale oni mají určitou gramotnost, jsou většinou v tom 
důchodovém věku a už se tu věc prostě učit nechtějí. Já souhlasím s tím, a tím budu končit, že podmínky 
v podnikání by měly být rovné. Ale i v Evropě, kde existují tyto systémy, je možnost se z ní takzvaně 
vyvinit, že opravdu jaksi zaplatíte, jak vy jste navrhoval, paušální daň. Ale to jste navrhoval až v 
okamžiku, kdy ten zákon bohužel byl ve finálním čtení. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
A proč teda opozice ho nehlasovali jste pro? 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Já jsem vás podpořil. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ne. Všichni jste hlasovali proti mně. Já jsem navrhoval... A prosím vás, tady jsou se mnou dva 
starostové, dokonce pan Ferschmann je člen z vašeho svazu. /Souzvuk hlasů/. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Já vám to řeknu takhle, vy normálně máte bájnou lhavost. Vy lžete. Vy tady lžete, já vám to řeknu. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
A v čem lžu? 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Takže podívejte se, já vám to řeknu úplně od plic... 
 



Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ne, počkejte, ale vážení, snad nechme zareagovat na ty obchůdky, ano? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Tak jak jsem navštívil tady Nemojov, pan starosta, od 14. ledna... /Souzvuk hlasů/. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Prosím vás, paní Jílková, ale jeho se netýká EET. Tady pana starosty se to vůbec netýká. 
 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Sice se nás netýká EET, ale samozřejmě kasu máme taky. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Prosím vás, ale vás se netýká EET a vysvětlete pro, protože na obcích, prosím vás, pane Babiši... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Pan Polčák je předseda Svazu obcí a měl by spíš říkat, abysme to řešili společně. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ne, teď pan předseda Polčák nastolil otázku. Je to pravda, že byl průzkum mezi obecními obchody a 
podobně, že nemají, až na 70 místech nemají internet. /Souzvuk hlasů/. Tak co mají dělat, Tak můžeme 
tady pana Ferschmanna nechat hovořit. Pane Ferschmanne. Slyšeli jsme za obce od pana Polčáka. 
 
Karel FERSCHMANN, hospodský a starosta z Němčovic /bezpartijní/ 
-------------------- 
Děkuju. Já řeknu, já řeknu několik, několik údajů. Zaprvé... 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
No kdybyste na pana Polčáka mohl reagovat. 
 
Karel FERSCHMANN, hospodský a starosta z Němčovic /bezpartijní/ 
-------------------- 
Já tam to budu směřovat. Já dělám... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Oni jsou spolu ve svazu totiž. 
 
Karel FERSCHMANN, hospodský a starosta z Němčovic /bezpartijní/ 
-------------------- 
Moment. Já se zabývám pohostinstvím jako OSVČ 25 let. A chci říct, a to zajímá a respektive to zažili 
jako většina podnikatelů v pohostinství, že za těch 25 let teda na nás jako bylo navaleno spousta věcí, 
počínaje různejma jakože kolkovaný peníze, kolkovaný cigarety, kolkovanej alkohol, pak jsme museli 
zrušit hliníkový nádobí, masodesky dřevěný, museli jsme zavést bezdotykový baterie do kuchyně, teplou 
vodu na záchody, pak přišel Paroubek a řek, že si budeme muset pořídit registrační pokladny s fiskální 
pamětí. Já jsem ji kupil, stála 24 tisíc, pak to zrušili, takže já ji mám úplně novou někde ve sklepě. Po 
čtyřech hodinách jsme měli zlikvidovat jídlo, pak přišla prohibice, mezitím jsme třeba museli zálohovat 
lahve od vína a přepravky za 5 korun, pak jsme to dávali do šrotu. Takže pak přišla prohibice. A teď do 
toho přišlo EET. Já tvrdím, že to je prostě jenom další taková kapka toho v tý řadě a jsem prostě 
přesvědčenej o tom, že je potřeba tady to podnikatelský prostředí narovnat. A u nás to děláme tak, že 
máme hospodu a tam si chodí lidi. V poledne si tam chodí pro rohlíky, pro chleba, máme tam poštu, 



máme tam nějaký ubytovací pokoje, ženský si tam přijdou v poledne koupit rohlíky, daj si u toho 
šamprdle a vůbec jim nevadí, že jim ten rohlík přijde na 30 korun, že jo. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak. Necháme pana Kučeru. Prosím. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Tak jako já teda jako musím na vás reagovat úplně jinak. Podívejte se, jako my, ono něco jinýho je, co 
říkáte vy, to je kombinovaná, dejme tomu kombinovaný zařízení, jo. Nechte prosím vás domluvit. Nechte 
mě domluvit. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pane Kučero, ale klid. Jsme teprve na začátku. Ano? Teprve jsme začali. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Dobrý. Tak jako bylo by dobrý jako prostě, kdyby to bylo jako nějakým způsobem, jako abysme mohli 
říct taky něco jinýho. Tak já to řeknu takhle, já bych se chtěl pana Babiše zeptat na jednu věc a to je 
asi takový, jestli byste nám nemoh někdy přivézt člověka ukázat, kterej vám dělal analýzu na 
ministerstvu financí, kolik bylo zavřených hospod? Protože vy jste říkal asi jenom jednu. Tady sedí. Tak 
to je výborný. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
V prosinci skončilo 104 a vzniklo 370, pane kolego. V Mostě například vzniklo 7 nových. Já po těch 
hospodách totiž chodím. Pravidelně. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Ano. Ano. Ano. Výborně. Tak jo. Výborně. A jezdíte tam, v tý neprůstřelný limuzíně vás tam vozej. No, 
to je jasný. Dobře. Tak já vám jenom řeknu... /Souzvuk hlasů/. Výborně. Já chodím za nima taky. Takže 
prosím vás, já vám řeknu jenom tak, v okrese Šumperk díky tomu, že jste udělali EET na vesnicích, kde 
na vesnicích, kde žijou z ruky do huby, podotýkám, tak na těhletěch vesnicích zkrachovalo 27 hospod. 
A já jsem si na ty hospody šel, pane Babiši, sáhnout. To znamená, že jsem si vzal za kliku a šel jsem 
se podívat, jestli tam... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Já taky. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Ne. Vy jste se šel podívat, jestli někdo přerušil... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ne. Já jsem byl ve Vysoký nad Labem. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Vy jste byl ve Vysoký nad Labem ale já dojdu k věci. Z těch 27... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale já jsem těch hospod navštívil víc než vy. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 



-------------------- 
Z těch 27 hospod bylo 17 hospod obecních a nazvu obecních proto, protože to byly obecní hospody, 
které měly samozřejmě nájemce. Řeknu asi tímhletím způsobem, tito nájemci jsou většinou nebo byli 
většinou lidé, kteří byli těsně před důchodovým věkem anebo samozřejmě nějaký rok v důchodu, 
protože na tyto vesnice se nehrnou žádní podnikatelé, kteří by tam chtěli prosím vás jako dělat miliony. 
A já jenom vysvětlím jednu věc, co nastalo. Z těhletěch 27 provozoven odešlo fyzicky 70 lidí, kteří nejsou 
zaměstnatelní nikde. Protože... Nejsou nikde. Samozřejmě vy nám řeknete, že můžou jít k těm 
montovnám, můžou se z nich stát ovečky, bečet a normálně bouchat u lisu. Opravdu to tak není. Ještě 
jednu věc... 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ne. Ale nechte. Proč chcete všechno říct hned. Vždyť říkám, tak pane ministře, chcete reagovat nebo 
paní náměstkyně, která dělala...? Paní náměstkyně. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Já bych velice ráda zareagovala, protože vy tady pracujete s nějakými čísly, které prostě nejsou 
ověřitelné. Nejsou ověřitelné. Dejte nám seznam. My se na to podíváme. /Souzvuk hlasů/. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Ne, tam už nemusíte jezdit. Tam je zavřeno. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Plno podnikatelů skončilo, protože nechtěli ukázat ten nárůst tržeb a začali znovu jako s.r.o. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Tyhle nezačali, pane Babiši. Tyhle nezačali. Normálně lžete. Tyhlety hospody zavřeli a už je nikdo 
neotevře. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pane ministře, pan Kučera nastolil... 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Ale nechť mi dá seznam, paní Jílková. Já tam půjdu. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Prosím, pane Kučero, dejte seznam, ano, potom pošlete na ministerstvo. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Panu Babišovi, když dáte seznam, tak ty lidi skončej na Pankráci za chvíli. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak prosím, ale zazněla tady, jako důležitou otázku jste položil, ano, že řada lidí aspoň nějak, že měla 
tu živnost, nějakou tu hospůdku a teď vám skončí na úřadech práce. A budete je platit, pane ministře. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Je to tak. Tyhlety lidi jsou tam fyzicky. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 



Paní Jílková, prosím vás, já jsem hned na začátku vyzval na Facebooku, aby všichni, který maj nějaký 
problém, aby mě tam pozvali, já tam zajedu. Já mu nevěřím. On si vymejšlí. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
To je normální. My vám taky nevěříme, pane Babiši. Chápete to? My vám taky nevěříme. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
To je váš problém. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Vy máte bájnou lhavost. Vy jeden den prostě řeknete jedu věc a druhej den je to jinak. 
 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Proč to fyzicky nepřevezme obec a ty lidi nezaměstná teda? 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Proč je fyzicky nepřevezme? Já vám to řeknu takhle, poslouchal jste někdy pana Jakeše? Je to projev 
z roku 88. Pan Jakeš, který byl tvrdý bolševik, tak v roce 88 měl projev a v něm řekl, že vesnice nebo 
na vesnicích, kde byly hospody provozovaný RAJem nebo Jednotou, jsou totální žumpou... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale tohleto je starosta, který provozuje v obci Nemojov. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
On ji provozuje, ale jeho se netýká EET, tohoto starosty. Netýká se ho EET. /Souzvuk hlasů/. Vás se to 
netýká, to EET. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak necháme, vážení, paní náměstkyni, ano? Paní náměstkyně. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Vy tady uvádíte čísla, nechcete dát seznam, říkáte tady, že se bojíte o ty lidi. To je nesmysl samozřejmě. 
Tady se nikomu nic nestane v tomhle, nebojte se. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Já se bojím o ty lidi. Jako já tady vidím, že prostě pan Zimola, kterej je pravděpodobně kolaborant 
ČSSD, tady normálně napráskal pána vedle mně. No tak pan Svoboda. Tak se omlouvám. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Čísla, která uvádíme, čísla, která uvádíme, jsou čísla zjištěná sofistikovaně z evidence Finanční správy. 
Ti, kteří v prosinci skončili, skutečně skončili, ne přerušení, skončili a ti, kteří začali. To znamená, přesně 
z této evidence je to, kdežto vy máte co za evidenci? Nechcete dát ani seznam. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pan Kučera vám ten seznam dá. Potom vám ho pošle. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 



Pošlete mi ho. Já vám zaručuje, že vám na to odpovím. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Ale nemusí tam pan Babiš jezdit, protože už tam je zavřeno. Tam je zavřeno, zamknuto. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Seženeme nějakého nájemce. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vážení, nechme pana Šorma, ano? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Bych rád mluvil s tím starostou. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Já bych rád panu Babišovi řekl, že problém je v tom, že on hází nejrůznějšíma číslama, tu miliarda, 
tam miliarda. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale to jsou čísla Finanční správy, čísla. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Ano. Nechte mě prosím domluvit. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
No tak neházím čísla. My máme statistiku. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Ano. My provozujeme vlastně EET už od 1. prosince v podniku, kterej je hodně podobnej typu zařízení, 
který má i pan Goetz. Z našeho hlediska je to nesmysl, protože vlastně korunový, korunový položky by 
měly bejt evidovaný tímhletím způsobem a musím říct, že od samýho začátku my jsme to vyřešili to tak, 
že jsme službu zaevidování do EET zpoplatnili desetikorunou. Obecně se tomu říká babišné. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Jo. Jo. Já jsem vás viděl na Facebooku. Vy máte lízátko za 4 koruny a 10 korun k tomu účtujete tu 
účtenku, to babišovné. Takže to lízátko stojí 14 korun. Já jsem se na to díval před chvílí. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Ano. Ale díval jste se špatně. Když si někdo koupí jedno lízátko, tak ho stojí 4 koruny... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Zdražil jste lízátka pro děti, pane. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Prosím vás, tady je základní otázka, co má větší hodnotu, to jedno lízátko za 4 koruny nebo v trafice 
krabička zápalek za korunu anebo služba zaevidování do EET... 
 



Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
A proč účtujete účtenku za 10 korun? Co je to za nesmysl? 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Proč vy neustále skáčete do řeči? Vždyť to je neslušný, pane Babiši. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
To je takhle pořád tady. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Počkejte, ale nechme, pane Šorme, vysvětlete nám, ano, proč musíte účtovat, když třeba prodáte to 
lízátko, že s tím máte náklady, že účtujete tedy desetikorunu babišovné. Ať si umíme představit, že to 
je pro vás nákladné. Prosím. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Víte, tady se zavedla určitá diskuse o tom, kolik stojí internet, kolik stojí pokladna, kolik stojí nějaký 
zařízení. A málo se mluví o tom, že vlastně je to služba, která je skrývána pod sankcí půl milionu korun. 
Vždyť to je pro živnostníka ekonomický trest smrti a to snad má nějakou hodnotu. A my tu hodnotu 
jsme vyjádřili, my tu hodnotu jsme vyjádřili tou desetikorunou. Je to smluvní cena. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Sankce je v zákoně až půl milionu korun, až půl milionu korun. /Souzvuk hlasů/. Ne. Je to správní 
uvážení, ke se přihlíží ke všem okolnostem a je to za porušení toho zákona. Za porušení. To znamená 
za závažné porušení, že nebudete mít pokladnu nebo nebudete zasílat účtenky do systému. Čili kdo 
neporušuje, proč by se bál sankcí? 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak vážení, pojďme, pan Pěnička, pane Pěničko, vy jste ještě nehovořil pořádně. Kdybyste mohl říci, 
proč vy tvrdíte, že EET někomu šlápla na kuří oko a proto že si stěžuje? Abyste třeba tady panu 
Kučerovi... 
 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Já nemám žádný statistický data, jako má někdo jinej. Ale všeobecně se ví, že prostě se to koupilo a 
prodávalo načerno, nikdo to nedanil, nikdo nic neodváděl a šlo mu to prostě všechno do ruky. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Máte k tomu důkazy? Máte k tomu důkazy? Ježiš, už jsme na grafech. Už jsme zase na grafech, pane 
Bože. /Souzvuk hlasů/. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Ano. Já vám ukážu těch 27 hospod a vy mi ukažte toho člověka, kterej teda dostával ty peníze načerno 
a běhal. Pan Babiš je zná, samozřejmě asi určitě. Tak nám ho jmenujte. 
 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Myslíte, že exekuce nejsou, neexistujou, nidko je nemá? Exekuce nejsou, nikdo je nemá? Lidi je nemaj? 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Exekuce jsou hloupostí lidí, který se neuměj chovat. 



 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Ale když ty peníze dostanou minimální mzdu? 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Jakou minimální mzdu? 
 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Ty lidi, co dělaj v gastronomii dostávaj minimální mzdy a ostatní dostane na černo. /Souzvuk hlasů/. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
No určitě. Dneska neseženete kuchaře za 50 tisíc korun a vy mi tady říkáte, že chodí za 12 tisíc vařit 
guláše? Jste normální? 
 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Za 50 tisíc korun neseženete kuchaře? 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak pan ministr chtěl. Potom pan Polčák a pak půjde, ano. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Paní Jílková, já jsem byl ve vašem pořadu 28. ledna 2016. Tady jsem oznamoval ten návrh snížení 
DPH na točené pivo. Pamatujete si? A na tom točeném pivu my jsme vybrali, my jsme vybrali 260 
milionů daní a když jsme to spočítali podle hektolitrů, tak to bylo 2,6 miliardy. A v těch restauračních 
službách je to systémová chyba, systémová chyba, ano? Takže ti, kteří provozují restaurace, ano, oni 
bohužel jsou v rukách těch dodavatelů. Já jsem teďka byl v hospodě na fotbalovém hřišti v Lidicích, 
včera, ano, a tam mu nutí jedna značka piva jednu značku pokladny. Takže oni jsou v rukách, tam je 
ten prostor pro ty hospodské, aby mohli vydělat víc peněz, ano, a my jsme snížili DPH přece na jídlo. 
Na to všichni jako zapomněli. Takže to, co tady povídaj páni, není, není pravda. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ta. Pan Polčák. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Já bych jenom chtěl říct, že jsem tady pošesté a myslím, že asi všichni byli na pana ministra tak natěšeni, 
že bychom možná mohli trochu všichni ubrat plyn, aby to byla skutečně diskuse. A já jsem tady vyslovil 
tezi, že ten zákon by skutečně měl umožňovat jakési vynětí z něho. To znamená pro ty živnostnice, 
hospodské, které jsou skutečně v tom důchodovém věku, aby zaplatily daň, ale aby se tomu systému 
mohly vyhnout. Oni mají pocit, že něco zblbnou, že se jim tam prostě něco pokazí a potom je stihne 
sankce. Pane ministře, opravdu měl by tam být limit, který by umožňoval se této evidenci vyhnout, 
protože to je naprosto podstatný důvod toho, proč řada opravdu těch provozoven zanikla. Nehádejme 
se teďka, kolik to bylo set provozoven, protože máme další fázi, která přijde 1. března. Jo, dobře, jedna 
teze. OK. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ale řekl prosím, řekl jste, tak musí reagovat. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 



Já bych reagoval. No, pane Polčák, já nechápu, proč teda vaše strana TOP nebo STAN nebo nevím, 
jak jste na tom teďka, tak já jsem přece navrhoval tu paušální daň, když mi ta babička z Kladna... 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Pane ministře, proč jste to nedal do návrhu zákona? Proč jste to nedal do návrhu zákona? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Já jsem to dal. Já jsem to dal jako pozměňovací návrh. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Ne. Vy jste ho nekvalitně připravil. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
A všechny strany, ty pravičáci, který říkaj, že podporují živnostníky, tak hlasovali proti mně. Celá 
sněmovna. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Vy jste ho blbě připravil, dal jste ho v poslední fázi a to už se samozřejmě nikomu nelíbilo. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ne. My jsme to navrhovali jako ne výjimku ale jako možnost sjednat si paušální daň. Tržby do 250 tisíc. 
A to jsou přesně ty, o kterých mluvíte. A já s tím souhlasím. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
V Rakousku, pane ministře, v Rakousku to je v systému zákona přímo. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vážení, pojďme, máme tady dotaz, ano? Tak prosím. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Já bych potřeboval reagovat na to, co tady říká pán, který teda, myslím, že rychlejš mluví, než myslí. A 
je s podivem, že mu ostatní tleskají. Nechápu to, za co mu tleskají, protože... 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
No tak pane Bláho, každýmu se líbí jiný názor, ano, tak myslíte asi... Co máte tedy na pana Kučeru. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Rozumím. Rozumím, ale bylo by asi dobrý, kdybysme říkali parvdu. Tak první věc, kterou před chvílí 
řekl. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Reagujete na mě? Jste demagog. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
No jasný. To umíte jenom říkat. Víc nic neumíte. To vás naučili v základní škole a dál jste asi nedošel. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 



-------------------- 
Jo, no, tak asi došel. Vy jste to asi nezvlád. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Takže já bych jenom řekl k těm kuchařům. Tady pán rozporuje, že lidi nepracují za nějaký plat a nějaký 
jiný dostávaj. Takže zaměstnávám přes 200 lidí, jsem z Liberce, podnikám 27 let a za posledních 7 let 
mého podnikání, kdy se starám i o restaurace a jídelny, jsem nezaměstnal jedinýho člověka, který by 
přišel z jiný hospody, kde by nedostával 12 tisíc hrubého oficiálně a zbytek, protože kuchaři nepracují 
pod 25 tisíc čistého, zbytek na ruku. Nebyl jediný. A říkám, že zaměstnávám přes 200 lidí. Tak si 
uvědomte to tady v tý naší republice funguje. A to není jenom mezi kuchařema. Když půjdete do běžných 
prodejen, jako jsou večerky, jako jsou cukrárny, jako jsou pekárny, tak zjistíte, že hromada lidí takhle 
pracuje. Dostává jenom plat základní, který musí dostat, to znamená, že minimum. To dostanou 
oficiálně v hrubým a zbytek dostávají načerno. Ty lidi si vůbec neuvědomují... 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ano. A pane Bláho, vy tedy věříte, že díky EET se tomu zamezí. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
No, jestliže nepřiznám, jestliže budu  muset přiznat tržbu a nepřiznám náklady, tak to zdaním daleko víc 
daní, která mi stát vypálí, že jo. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Takže naopak očekáváte zvýšení mezd tedy v těchto provozovnách. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Časem, časem určitě. Třeba teďka poslední dva měsíce jsem se potkal s tím, zase, v tomto měsíci 
přijímáme 2 nové kuchaře. Přišli z prestižních restaurací v Liberci. Podotýkám prestižních restaurací, 
jo. A oba dva mi řekli úplně to samý. Prošli jsme všechny hospody v okolí a všude nám nabízejí jedno 
a to samý. Když se jich zeptáme, kdy zavedeme slušné mzdy, abysme mohli si půjčit půjčku, abysme, 
když budeme nemocný, dostali peníze, tak jim řeknou, no, my se na to chystáme, že bysme třeba v létě 
se do toho pustili. A že takhle to funguje. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ano. Tak pan Kučera. Prosím. Kdybyste mohl na pana Bláhu. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Já bych reagoval na pana Bláhu asi tak, že prostě sice pan Bláha tady možná jako Bláhovi něco říká, 
jo, což by bylo asi normální, teď by nám mohl říct nějakou jinou pohádku, třeba o Popelce. Já na to 
odpovím jinak. Tohleto prostě není pravda, co tady tvrdí, pan Bláha. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Proč mě  urážíte? 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Jako vy jste urážel. Vy jste řek, že jsem nedochodil základní školu. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Vy tady jenom křičíte. Nic jinýho. Jenom tady vykřikujete. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 



-------------------- 
Vy jste mi řek, že jsem prostě nedochodil školu. Já mám pochybnost, jestli vy jste nechodil na nějakou... 
Nebudem se tady osočovat. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pane Kučero, ale já vás prosím. Opravdu to je i jako úřad práce, sociální úřady vám to řeknou, že v těch 
hospodách jsou lidé placeni minimálními mzdami a zbytek je jim doplácen na ruku. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Paní Jílková, zatím to řeknu takhle, to vám jako prostě řekli, to tady prostě tvrdí pan Babiš, to tady tvrdí 
prostě správa. Já prostě znám restaurace, kde normálně číšník dostává normální peníze. Minimálně ve 
výši prostě průměrný mzdy v týhletý republice. 
 
Karel FERSCHMANN, hospodský a starosta z Němčovic /bezpartijní/ 
-------------------- 
Já, jestli dovolíte, já bych to otočil trošičku někam jinam. Já jsem tady něco vyjmenoval. Já věřím, že to 
EET pro spoustu těch, a já mluvím vždycky za malé obce na venkově, takže jim to řeklo, tak a končíme, 
protože už dlouhodobě vidíme, že prostě ta ekonomika na tý vesnici, je tam málo lidí, taky se dneska 
pije podstatně méně. A já chci říct, že nezbývá nic jinýho, a já se na to dívám jako starosta, by ty obce, 
pokud tam vůbec chtít na těch vesnicích prostě udržet ty základní služby, dneska utíká pošta z malejch 
obcí a za chvíli tam nebudu opravdu ty obchody, ale jak ty obchody se maj udržet na vesnici, když já to 
nekoupím, za co to v tom supermarketu prodávaj. Takže logický je, že každej dneska důchodce, támhle 
maj o 20 halířů levnější mouku a přejede přes celý město, jo. A já tvrdím, že ty obce budou muset, ať 
chtěj nebo nechtěj, prostě těm živnostníkům, těm, co ty služby dělaj, tak prostě to budou muset 
nějakým způsobem finančně jim pomoct. Problém je, že těch obcí malejch, když si vememe, že v Českej 
republice je 6 300 obcí a měst, tak 3 500 tisíce obcí jsou do 500 obyvatel. A tyhlety obce ten problém 
prostě budou do budoucna mít. A jediný, co zbývá, ještě poslední to, je, že tam pomůže obec. Ale my 
máme problém jako obce zase, že, a potřebovali bysme, aby nám pan ministr přidal nějaké to 
rozpočtové určení daní. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Paní Jílková, můžu na to reagovat? Jednou větou. Já jenom mám za to, že obce by měly vytvářet 
podmínky pro život v obcích, ale nevím, jestli by měly úplně nahrazovat podnikatelskou činnost. Dobře. 
A druhá věc, která si myslím, že je tam docela podstatná. Dnes ty obchody nezanikaj, ale až začnou 
zanikat po 1. březnu, kde si ta babička potom nakoupí ty rohlíky? 
 
Karel FERSCHMANN, hospodský a starosta z Němčovic /bezpartijní/ 
-------------------- 
No, babička sedne do Forda a pojede si nakupit do hypermarketu. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak. Necháme... 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
84letá babička skočí do Forda, tak mi ji přiveďte ukázat. 
 
Karel FERSCHMANN, hospodský a starosta z Němčovic /bezpartijní/ 
-------------------- 
Prosím vás, život na vesnici už se podstatně změnil. Dneska nikdo nekrmí ani prase. A ty babičky, co 
měly šátky, zástěry a šukaly po dvoře, tak ty už tam dávno nemáme. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Jo. Tak to asi žijete někde jinde. My je tam máme. 
 



Karel FERSCHMANN, hospodský a starosta z Němčovic /bezpartijní/ 
-------------------- 
No, tak to tam máte blbý teda. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pan ministr chtěl reagovat. A potom vy. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ne, tak já bych chtěl říct, že skutečně to EET není problém. Problém pro podnikatele je, například 
cukrárna U Pastvů Dvůr Králové je to, že tam přijde veterina a hygiena a kontrola bezpečnosti práce a 
komín a milion kontrol, že ten stát to nekoordinuje, že tam stále ty podnikatele bohužel otravují. A 
některý mi řekli, zlaté EET, říkají, kouření je problém, ale ten hlavní problém pro ty hospody, je jenom 
je to točené pivo, kde jsem chtěl snížit to DPH, je to, že když to lahvové pivo v tom supermarketu je za 
6 korun, jo, ta jedna láhev, no tak samozřejmě nikdo do tý hospody nejde, protože každý to pivo pije 
doma. To jsou výpovědi lidí, desítek hospodských. Desítek hospodských. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ne, vážení. Prosím, já bych chtěla, aby mluvilo i publikum, ano? Tak, pan starosta Dubský, prosím. 
 
pan DUBSKÝ 
-------------------- 
Takže dobrý večer. Obec Vysočina, starosta Dubský. Já bych měl, já bych trochu využil tady, že kolega 
mi trochu nahrál. My u nás ty prodejny máme taky s tímhle problémem, provozujem si je samy jako 
obec, takže dneska dvě prodejny provozujem přímo, na jednu přispíváme, protože když na vesnici 
nebude prodejna, nebude hospoda, nebude hřiště, na těch větších nebude škola, tak pak se nemusíme 
bavit o vylidňování vesnic, protože to je daný. Ale využil bych toho a měl bych dotaz na pana ministra. 
Pane ministře, dneska máme problém s tím, že vlastně nějakým, nějakým důvodem, který já úplně 
nechápu, nám zpátky do EET spadly spolky. Oni nejprve z toho byly vyčleněný zákonem, dneska 
slyšíme, že žádáme o výjimku, ale ta výjimka není potřeba, protože ty spolky jsou ze zákona vyjmutý, 
stejně jako obce, stejně jako ostatní organizace tady v tom. Ale pak nějakým důvodem tam je vrácena 
tou metodikou 175 tisíc. Já teda malinko tedy, já občas slyším, že je to z důvodu narovnání 
konkurenčního prostředí, ale my u nás nemáme žádnou konkurenci. Tam je jedna hospůdka, tam je 
jedna prodejna a ani si nemyslím, že by někdo chtěl pořádat lesy, že by někdo chtěl jinej pořádat zájezdy 
pro děti, to všechno dneska ty spolky dělaj. A navíc ty spolky to dělaj ve svým volným čase, dobrovolně 
a všechny peníze, který z toho maj, tak dávaj zpátky do tý činnosti tý obce. A jestliže já jdu na výročku 
hasičů a tam poslouchám ne to, co se bude dělat, ale poslouchám, abysme hlavně nepřekročili těch 
175. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
To je ten roční obrat, ano, aby diváci věděli. 
 
pan DUBSKÝ 
-------------------- 
Mně to připadá směšný nebo absurdní. A navíc tam, kde už EET máme v hospodách... 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ano. Je to jasné. Chce paní náměstkyně? 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Ano. Já bych na to zareagovala. Ony jsou vyňaty spolky, samozřejmě. Ale s výjimkou toho, pokud 
nevykonávají ekonomickou činnost. Protože by potom samozřejmě, by nám, my jsme zaznamenali 
takové případy, že se najednou nám začaly přetvářet restaurace na spolky a prostě vytvářelo by to 
konkurenční prostředí, proto se tam nastavil ten limit těch 175 tisíc metodiku Finanční správy, která je 
vlastně zveřejněná od srpna loňského roku anebo 5 % podílu na činnosti. 



 
pan DUBSKÝ 
-------------------- 
Ale ten limit je strašně nízkej. Kdyby to byl zisk, tak by se to nechalo zvládnout. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Ten limit, jak jste k němu dospěli? Protože v zákoně stanoven není. Já si myslím, že pokud má být 
nějaký povinnost, tak by měla být stanovena v zákoně. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Samozřejmě. V zákoně je řečeno, hovoří se o tom, že prostě pokud nevykonávají ekonomickou činnost, 
a ta ekonomická činnost musela být nějak nastavena. Finanční správa zvažovala samozřejmě několik 
kritérií. Nakonec se rozhodla pro toto kritérium, aby prostě v podstatě pomohla těm menším a těm 
drobným, proto nastavila tento limit. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
A víte, z čeho je ten limit nastaven? Z jakého systému teda? 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Vím, z čeho je nastaven. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Můžete to říct? 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Je nastaven. Vychází to prostě z určitého, z určitého výpočtu, který provádí sociální správa. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
To znamená z důchodového pojištění. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Ano. Přesně tak. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
A to je přeci trochu zvláštní, že spolky budou mít limit podle důchodového pojištění. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vážení, jenom diváci, nevím, jestli diváci vědí, o čem se bavíme. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Já vám to přiblížím selským jazykem, jestli můžu. Prostě vemte si, hasiči, fotbalisté, folklorní sdružení 
budou točit pivo, vytočí ho přes 175 tisíc, udělají několik akcí, bude to podléhat EET nebo ne? 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak, prosím, odpovězte a půjdem dál. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 



Pokud se dostanou nad tento limit, a je to, musí oni taky si zvážit, jestli to je ekonomická činnost. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Tak ano. Vy jste předvedla, paní náměstkyně, pardon, ano, vy jste zrovna předvedla tu demagogie, o 
které tady hovoříte. Umíte si představit ples bez piva? 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Ne, v žádném případě. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Ne. To znamená, všechny akce, které překročí těch 175 tisíc, budou spadat pod EET. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Otázka je jasná, paní náměstkyně. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Oni si musí zvážit, jestli se jedná o ekonomickou činnost. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
No a takový ples hasičský, je to ekonomická činnost? 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Samozřejmě, pokud dělají jednou ples, dělají dvakrát ples, není to ekonomická činnost. A teď 
samozřejmě těch plesů, to může mít různé varianty řešení. Organizuje to spolek, organizuje to někdo, 
koho si najmou, organizuje to prostě nějaký podnikatelský subjekt. Nájemce. Pokud to dělají oni, 
nejedná se o ekonomickou činnost, dělají ples jednou dvakrát do roka, nepodléhá to EET. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Vy jste demagog, paní náměstkyně. /Souzvuk hlasů/. 
 
Jiří BÁRTA 
-------------------- 
Dobrý večer. Moje jméno je Jiří Bárta a mám tady dotaz právě na pány, který přijeli jako kritizovat. Tady 
byl dotaz, proč třeba vy konkrétně budete zavírat ten svůj podnik. Vy jste nám neřek konkrétně, proč to 
budete zavírat, jo. Tady jste řek nějaký souvětí, který v podstatě neříkaj vůbec nic, proč budete zavírat. 
Ale aby to bylo prostě jasný nebo co se vám vlastně na tom mechanismu, kterej je tady pro nás pro 
všechny, protože daně musíme. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Mně to tady bylo vysvětlený, proč, pan primátor Svoboda to říká jasně. Na českobudějovickém náměstí 
24 let existovaly dvě turistický informační centra. Město si bude přebírat naši činnost. Neviděl jsem to 
tak jasně, jako to vidím po tom, co tady řek pan ministr. Je to stejný. 
 
Jiří BÁRTA 
-------------------- 
Ale jak je v tom zakomponovaný to EET? Proč je to kvůli EET? Proč tady říkáte, že je to kvůli EET? 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Je to neustálé navyšování nájmu až na hranu, kdy už nemůžete a to EET je poslední kapka, jo. Já už 4 
tisíce dávat nebudu. A můžu dokončit ještě, prosím vás? 



 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Evidovat korunový položky tímto systémem je naprostej nesmysl, to je absurdní. Takhle, tady se mluví 
o narovnání tržního prostředí. Proč na jednu stranu se narovnává prostředí, aby měli všichni stejný 
podmínky, současné s tím spolky a obce jsou z toho vyjmuty, jak chcete bez EET zajistit, aby ten spolek 
neměl větší tržbu, než jste se o tom před chvílí bavili. Ale tady nejde jenom o ten lístek. Tady jde o to 
všechno okolo. A chápu jednu věc, jestliže někdo prodává auta, udělá tržbu nebo hotel, malý pivo u 
pana Babiše za 80 korun, prostě to jsou tak velký ceny, do kterých se to riziko a v podstatě ty náklady 
s EET schovaj. Jinak to je nesmysl. 
 
Marcel GOETZ, maloobchodník z Č. Budějovic, kvůli EET zavírá 1. března 
-------------------- 
Na ty hasiče. Oni jsou ještě v dalším problému. Aby mohli to pivo a alkohol prodávat, tak si museli 
nechat udělat živnostenskej list, aby dostali koncesi na prodej alkoholu, jo. Takže prostě tady se to 
takhle motá dohromady. A já jenom ještě zareaguju na pana Polčáka. S tím souhlasím. Akorát říkám, 
že třeba u nás přišel z pojízdný prodejny, že přestane jezdit, tak jsme se starostové domluvili a to EET 
jsme mu zaplatili, no. Jako taková pomoc snad asi není problém. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak. Pan ministr. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Paní Jílková, my jsme poslední země v Evropě, která nemá žádnou evidenci tržeb, poslední. A v 
některých zemích dostanete, a ještě slovo, dostanete účtenku za to, že jdete na WC, na toaletu, 
dostanete účtenku. Nebo za parkovné. Je to úplně normální. Naši lidi chodí na dovolenou všude a dobře 
to znají. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak, pan Kučera chce jenom reagovat. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Já bych chtěl jenom na odlehčení pro diváky jenom ta říct, že pan Babiš nám udělal takovej populistickej 
výklad na zlevnění piva. Tak já bych mu chtěl jenom říct, že včera asi v Poslanecký sněmovně 
nefungovaly poslancům z ANO telefony, protože jim asi z Agrofertu poslali špatný informace, protože 
včera bylo v prvním čtení návrh na snížení daně, spotřební daně na pivo. A já bych chtěl jenom říct, že 
nepodpoření tohoto návrhu bylo, prosím vás, hlasovalo proti, proti tomuto návrhu 22 poslanců. Je to 
dohledatelný na internetu. Takže když mohli včera podpořit, tak byli jediný, který skoro jako jeden muž, 
teda kromě asi pěti, který asi nevěděli, o čem se hlasuje, tak všichni ostatní to nepodpořili. Takže to je 
jenom takhle. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Vy bohužel tomu vůbec nerozumíte. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Jo, jasně. A vy rozumíte všemu, pane Babiš. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Tak nechte mě chvíli mluvit teďka. Já tomu rozumím, ano. Návrh byl snížit spotřební daň, to znamená 
výhoda pro pivovary. A já jsem navrhoval snížit DPH na točené pivo pro hospodské. A my nechceme 
pivovarům snižovat spotřební daň, protože maj miliardové zisky a měly by se podělit s těmi 
hospodskými. 
 



František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Jo, to tvrdíte vy. To tvrdíte vy. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vážení, teď bude hovořit publikum. Je tady plno dotazů z publika. Takže tam. Prosím. Pan Nejtek. 
 
pan NEJTEK 
-------------------- 
Dobrý večer. Nejtek jméno mé. Já sice už teda provozuji EET od začátku, ale troufal bych si teda zmínit 
o tom, že to není ta cena za ty pokladny jenom ta konečná, protože se musí zaplatit určitá upgrady a 
takový věci, s tím už jsem se setkal. A poslední bod, na kterej jsem vůbec nedostal odpověď od Finanční 
správy, protože už jsem nechtěl, jak to vůbec má vlastně fungovat. Stal se mi případ, že netiskla 
pokladna. Všechno proběhlo, registrovaný všechno. Hostům jsem sdělil, že můžou si přijít pro náhradní 
účtenku druhý den, opravilo se to, ale zjistil jsem, že neumí ten program vytisknout účet včetně fiskálních 
kódů, ale registrovaný to je řádně na EET. Tak jsem se dotazoval na Finanční správu 7. ledna, jestli to 
ten program musí umět vytisknout zpětně účtenku nebo ne. Dodneška jsem na to nedostal žádnou 
odpověď. A navíc ještě fór byl ten, že když jsem tam volal telefonicky, tak mi říká, je to technický dotaz, 
dotážu se na technický dotaz, ne, není to technický, je to metodický dotaz. Doteďka nemám odpověď 
na nic. A jde o to, jestli ty firmy si dělaj byznys z toho, že některé věci tam nefungují nebo na to člověk 
přijde potom anebo jestli to nebylo v požadavcích vůbec Finanční správy, zda se musí umět zpětně 
vytisknout s fiskálními kódy náhradní doklad. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ano. Tak já poprosím pana "Fridricha". To je IT, že, odpovědný na ministerstvu financí, kdybyste mohl 
odpovědět. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Já bych chtěl hlavně odpovědět, že je potřeba pečlivě vybírat systém, který si koupíte a od jakého 
dodavatele, tak aby byl podporován minimálně telefonicky nebo i servisním technikem. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
No, ale jak to má takový občan poznat, chápete, když není technicky zdatný? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
No musí chodit na naše konference. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
No kde se má přeptat? 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
6 konferencí už jsme uspořádali. /Souzvuk hlasů/. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Systém, elektronickou evidenci tržeb, tak by se měl informovat, jestli taková podpora existuje a jestli má 
třeba servisního technika, kterej vám pomůže. A navíc je potřeba taky říct, že pokud ten software budete 
mít dobře udělaný od dodavatele, tak přece nemůže bejt problém znova tu účtenku vytisknout. 
 
pan NEJTEK 
-------------------- 
Kterej je ten dobrej software, mi řekněte. 
 



Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pane Nejtku, jenom prosím, já bych tady poprosila, vy jste, vy máte také zkušenost, ne, řekněte, vy jste, 
kolik jste to říkala, že jste chtěla opravu, kolik vám ta soukromá firma účtovala? 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
No, já mluvím za Úsobí. Tam soukromá firma oprava 5 tisíc. Technik. Jo. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
To je novej systém asi, ne? 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
No ne, ale vážení, o to jde, že stát něco nařídil a jestli tady jaksi, dejte to ještě panu "Fridrichovi". Jestli 
ty soukromé firmy, ale víte, o co jde, jestli se tady prostě neobohacují, ano, na úkor zde, máme případy 
dvou občanů. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ne. Ne. Ne. My jsme nechali, na rozdíl od roku 2006, kdy stát chtěl nadiktovat všem podnikatelům 
pokladnu za 30 tisíc nebo 24 tisíc, tak my jsme nechali na výběr těm podnikatelům, ano? A na naše 
konference vždy vystavuje 30 dodavatelů a soutěží. Takže ty ceny klesly rapidně a je potřeba 
samozřejmě se informovat a my jsme připravený, ano, a chodit na ty konference. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Já na to Úsobí bych chtěla ještě, protože pokladna stála 4 tisíce, tiskárna, tohleto, ten technik potom, 
protože jsme si s tím nevěděli rady, ten stál 5 tisíc, jo. Plus všechno ostatní vyšlo, náklady vyšly na 22 
tisíc. Rovný. Se vším všude. 
 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Vždyť se to řeší on-line. Všechny tyhlety podklady, co máme, tak jsou on-line, na telefonu, na mailu. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Ne. My jsme oba dva důchodci tam, nejsme zdatný, museli jsme se informovat, musel přijít technik. 
 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Moje babička je taky důchodce a když něco neví s telefonem nebo něco, tak jí prostě poradím já. 
Nemůže vám poradit někdo mladší? 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
No, tak my takovýho vnuka nemáme. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
No, ale kdo nemá, tak skutečně jde o to, zda se neměla udělat nějaká regulace, chápete, že teďkon ti 
prodejci pokladen... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale paní Jílková, nejlevnější pokladny stojí 4 900 korun. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 



Ano. Ale tady slyšíme, že oni si potom účtují za opravy. 
 
František KUČERA, živnostník ze Šumperka, Strana soukromníků ČR 
-------------------- 
Ale ty pokladny za 4 800 korun nic neumí. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Tak se přijďte podívat na naše konference, tam jsou ti vystavovatelé. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak, tam má pán dotaz. Prosím. 
 
Jan HRDINA, Asociace českého tradičního obchodu 
-------------------- 
Dobrý večer. Jan Hrdina, Asociace českého tradičního obchodu. Já bych chtěl nejdřív zareagovat na 
pana Polčáka. Říkal jste, že malé prodejny se zatím nezavírají. Každý rok na venkově zaniká 200 až 
300 malých obchodů. Ať je EET nebo není EET. To je jedna věc. Takže... 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
No, tak nechme odpovědět. Prosím. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Tak samozřejmě. Ale teď pod ten zákon spadne vlastně několik set tisíc živností provozovaných na 
venkově a pokud mluvíme o 200, 300 ročně, tak je to samozřejmě úbytek, ale co se bude dít po 1. 
březnu? Vy to víte? Já ne. 
 
Jan HRDINA, Asociace českého tradičního obchodu 
-------------------- 
Já si to netroufám to samozřejmě odhadovat. Ale nebo problém obchodní obslužnosti venkova není 
jenom v EET. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
No jistěže. To já jsem ani netvrdil. Ale je pravda, že to je jedna z těch kapek, která tam bohužel směřuje. 
 
Jan HRDINA, Asociace českého tradičního obchodu 
-------------------- 
A druhou věc bych si dovolil na pana ministra Babiše. V koaliční smlouvě je napsáno, že budete 
kompenzovat náklady formou daňových odpočtů na zavádění EET. V tuhle chvíli jsme na nějakých 5 
tisících pro fyzické osoby. Nechcete přece jenom přehodnotit něco i, aby tam byla nějaká podpora aspoň 
pro ty malé prodejny na těch obcích, kde v podstatě už nic jiného nezbývá, opravdu se potýkáme s 
velkým úbytkem těch malých prodejen. Děkuju. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale my samozřejmě to vyhodnocujeme a získáváme zkušenosti a určitě, určitě je možnost, že se ještě 
k tomu jako vrátíme. Ale my zatím nemáme jako takové poznatky. Je potřeba skutečně se informovat. 
Teďka jsme měli konferenci 30. ledna v Clarionu. Tam jsou desítky vystavovatelů a ty pokladny jsou 
samozřejmě různé a my jsme připravený jako poradit uživatelům, když nám napíšů. Pište rovnou mně. 
Já skutečně odpovídám na veškeré maily, přijdu na návštěvu, přijdu za panem starostou, když nás 
pozval. Nemáme s tím problém. A my samozřejmě spolupracujeme, například teďka jsme měli se 
samošouk konferenci a to jsou vlastně posledné české řetězce, který jsou hlavně na vesnicích, na 
venkově, a budeme s nimi spolupracovat. Budeme spolupracovat a budeme řešit, pokud by došlo k 
nějakému /nesrozumitelné/ nějak prodejny. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 



-------------------- 
Ta argumentace kolem EET není férová, protože vy jste řekli, že všichni kradnů. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
To není pravda, prosím vás. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Vy jste to řekli, že celá třída živnostníků krade. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale prosím vás, ale média něco napíšou a potom to všichni opakujou. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Nebo že ten, kdo nedával dosud účtenky, že kradl. Přitom dosud stačilo dávat účtenky, pouze pokud si 
to zákazník vyžádal a přitom podnikatel to i třeba přiznával. 
 
David PĚNIČKA, starosta Nemojova, hospodu si provozuje sama obec /SNK/ 
-------------------- 
Ale když tu účtenku dáte do účetnictví, tak pak je to v pořádku. Ale kdyby to každý dělal takhle, tak pak 
/souzvuk hlasů/. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Ale tady nejde o EET. Tady jde o on-line sledování. A já se zeptám pana Babiše. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Jaké sledování? O čem mluvíte? 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
To je on-line sledování po internetu, neustále posílat dotazy o každým korunovým zboží. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
My dostáváme z účtenky sumu, za kterou jste vy prodal a DPH. My vůbec nevidíme obsah účtenky, tak 
neříkejte to. Není to pravda. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Vy se bohužel k živnostníkům chováte, jako kdyby to byli zaměstnanci firmy, jako kdyby to byli 
nevolníci. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Není to pravda. Není to pravda. Já jsem navrhoval živnostníkům tu slevu těch 250 paušální daň. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
A tady je podstatná jedna věc, živnostníci jsou přeci občané. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
A teďka jsme dali živnostníkům slevu, těm paušalistům, na manželku a na děti. Teďka jsme jim vrátili 
tu slevu, kterou jim vzal Kalousek. Takže to není pravda. 
 



Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vážení, teď už budeme končit. Musí mluvit publikum. Prosím. 
 
 Filip 
-------------------- 
Dobrý večer. Filip /nesrozumitelné/. Jsem student a podnikatel. A chtěl by sem se zeptat. Projekt EET 
je tu od léta 2014 a proč není 27 dní do druhé vlny jasná metodika pro on-line platby? 27 dní. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak. Paní náměstkyně. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Já odpovím. Ta metodika, vy cílíte prostě na ten problém, kdy probíhají internetové obchody, e-shopy 
bez kontaktu se zákazníkem. To znamená v tom virtuálním světě, když to řeknu tak zjednodušeně, aby 
věděli diváci, o čem se bavíme. Ten problém se objevil tady někdy vy listopadu loňského roku, pan 
ministr Babiš v roli poslance chtěl pozměňovací návrh, protože skutečně jsou tam technické problémy. 
O těch problémech víme opravdu od listopadu. Jednáme s asociací. Metodika vyjde zítra. Zítra, je 
prokonzultovaná s asociací /nesrozumitelné/ a zítra vyjde. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ano. Tak přišel jste včas. Tady pán, prosím. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Dobrý večer všem. Jmenuju se "Majer". Prosím vás, víte, proč sedím tady na tý straně a podporuju de 
facto pana Babiše a vůbec všechny, co tady jsou? Protože jsem si už před sedmi lety přečetl článek od 
majitele firmy /nesrozumitelné/, pana Dědka, kterej byl na Tchaj-wanu a říká, že na Tchaj-wanu hlídá 
výběr daní celý národ. Má to tady asi snad padesátkrát, můžu to tady rozdat všem přítomným, abych je 
třeba přesvědčil o tom, že to EET je výborná věc, jo. A jestli, pardon, teď jsem se trošku zapovídal. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
To nevadí. Tak chce tady reagovat tato...? Ne, počkejte, aby reagovala tato strana, pane ministře. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Oni to hlídaj účtenkovou loterií. To pán zapomněl říct. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Já chci rozumět důvodům, které i pana ministra vedly k tomu, že ten návrh zákona předložil. Ale, pane 
ministře, jsou tam prostě chyby, které by bylo opravdu vhodné odstranit. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale my jsme připravený o tom diskutovat. Ale musíte taky říct, že jsme snížili daně a chceme snižovat 
ještě víc daně jako. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Tak bezvadné. No, pane ministře, vy jste tady uváděl spoustu informací o tom, co jste podnikatelům, 
co je na ně valeno, můžete mi říct alespoň dvě, které jste odstranil vy? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Jak to myslíte? My jsme to odstranili v rámci koalice. My jsme koaliční vláda. 



 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Co jste ulehčili podnikatelům za 3 roky? Řekněte 2 věci? Přidali jste kontrolní hlášení. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Jak? Snížili jsme daně. Snížili jsme daně. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Administrativní povinnosti. Toto je administrativní systém. Řekněte mi 2 věci... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale to není administrativní. EET je jednorázová akce, kde se pokladna spojí s finanční správou a 
skončilo. 
 
Stanislav POLČÁK, předseda Sdružení místních samospráv, europoslanec /STAN/ 
-------------------- 
Prosím vás, tomu se ty lidi smějí. /Souzvuk hlasů/. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vážení, pojďme, tady máme pana "Valsu", necháme hovořit pana "Valsu". Prosím. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Já jsem "Valsa". Jsem živnostník, jakoby řemeslník a chtěl bych vědět, jak to budete vy dělat s náma, 
řemeslníkama, když my nemáme třeba, to 90 % obyčejnejch živnostníků, jako jsem já, malejch, 
nemáme 4 měsíce v zimě práci, kvůli zimě. Budu mít EET. K čemu mně bude? Anebo jsem živnostník, 
kterej dělám, dělám venku, jo, musím tam mít EET samozřejmě, zničím 4 telefony do roka, abych k 
tomu navázal. Ano, protože jsem dělník, dělám v bahně, dělám zedničinu, dělám všechno. Někde není 
voda. Teď budu mít pokladnu EET a ta mi odejde stejně jako ten telefon, když to budu používat, protože 
nemám tu vodu na umytí rukou. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
To je taková malinká pokladna, takovádle. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ne. Prosím, ale vážení, teď bych vás poprosila, pan "Valsa", vidíte, chce platit daně, ano, tak mu to 
prosím vysvětlete. Ne, ale hezky mu to vysvětlete. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
My fakturujeme normálně. Ale až bude to EET, co budu jakoby, já mám někomu dávat účtenky... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Nemusíte dávat účtenky. Když budete fakturovat. /Souzvuk hlasů/. Prosím vás, paní Jílková, kdo 
vystavuje faktury a platí se přes banku, není žádné EET. EET je o hotovostních platbách, o šedé 
ekonomice, 160 miliard podle Českého statistického úřadu. Takže pokud není hotovost, je faktura, není 
problém. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak ale vy byste panu "Valsovi", to zajímá i jiné, ano? Pracuje u někoho třeba na zahradě, venku, ten 
mu zaplatí, má mít sebou přenosnou tedy nějakou... 



 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Většinou hotově. Ano, hotově máme často. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Pokud je to hotově, tak bude mít takovou malinkou pokladnu do kapsy, no. A na poslední konferenci 
stála 3 tisíce. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Ano. To je přesně ono. To jako ten telefon. Vy nevíte, v jakých podmínkách my děláme. V životě jste 
nedržel lopatu a nic takovýho. Nevíte, v jakejch podmínkách děláme. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Já jsem si, pane kolego, postavil barák 1982. To jste nebyl ještě ani na světě. A vlastníma rukama. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Já stavím normálně a vím, jaký to je tady ty vymoženosti nosit v kapsách, 4 telefony do roka a nic s 
nima nedělám, jenom, že se to zapráší, je to ve vlhku. Vy vůbec nevíte. Tak pojďte se mnou. Já vám 
dám vizitku a pojďte se mnou to tejden zkusit. A vemte si tu pokladnu. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Jo, přijdu rád. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Přijďte. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak prosím. Vy jste už mluvil. Ještě tam paní. Prosím. Já pak vám, prosím, prosím. Ano. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
/Nesrozumitelné/. Dobrý den. Já bych tedy chtěla jenom tady pánovi říct, že když bude fakturovat, tak 
se vlastně tohodle všeho zbaví. A jenom tady... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Super. Tak přijdeme. Kde jste to? Litoměřice. No vidíte. Nebo co to je? No tam se narodila moje žena, 
tam to znám. Tam přijdu. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pojďme, prosím, prosím. Tam paní. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Já jsem jenom chtěla tady říct pánovi, že když bude opravdu fakturovat, že asi teda nebude muset tu 
pokladnu mít vůbec a vyhne se vlastně veškerým podezřením. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ale pan říkal, že také mu platí zákazníci v hotovosti. 
 



nejmenovaná osoba 
-------------------- 
To je taky ale jejich věc. Dobře. Ale já bych chtěla teda ještě k těm pokladnám nebo vůbec k tomu 
pořízení těch věcí všech. Jeden telefonní operátor teď, pro mě to byla informace včera nová, nabízí 
dokonce i to, že poskytuje tyhlety všechny věci, který jsou potřeba k tomu pořízení a dokonce tam bylo 
na rok zdarma. Takže jestli v rámci paušálu potom nějaká sleva. Ano nic není, ano, pochopitelně, nic 
není zdarma, nějaké pořizovací náklady budou, ale v rámci paušálů se to potom nějakým způsobem má 
zohledni? To by asi... 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak možná paní náměstkyně. Víte, když někdo něco nabízí na rok zdarma, věříte, že to bude skutečně 
zdarma a že druhý rok zde občanka nezaplatí trojnásobek? 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
To samozřejmě po mně chcete, abych se podívala do věštecké koule. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
No ne, ale je to tak většinou. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Je potřeba vidět, je potřeba vidět, co v těch službách je. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Je to podezřelé, že. Je to soukromý subjekt. 
 
Alena SCHILLEROVÁ, náměstkyně ministra financí 
-------------------- 
Ale opět říkám, jak řekl pan ministr, přijďte na nás veletrh s vystavovateli, je jich tam obrovské množství, 
můžete si vybrat, oni vám poradí. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ale tak to je lákavé, že vám zadarmo, mají, ale tak promiňte, vy jste ministerstvo. Tak nám řekněte, když 
někdo nabízí zadarmo, ano, mají to ti živnostníci...? /Souzvuk hlasů/. Prosím vás, my teď se bavíme, 
vidíte, mají pár týdnů obchodníci na to, aby si koupili pokladnu a slyšíme, že je nabídka na rok zdarma. 
Tak snad víte... Pane ministře, co, vy jste dobrý obchodník? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Já bych na to nešel. To je podezřelé. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Nešel. Helejte, pan ministr by na to nešel. /Souzvuk hlasů/. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale my vám poradíme, paní. Já vám nechám vizitku a domluvíme se. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Tak prosím. Prosím. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 



Já bych se chtěl zeptat, pane ministře, jakým způsobem řešíte schránkový firmy? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Schránkový firmy, ano, to jsme řešili. Praha byla daňový ráj. Já vám můžu ukázat, kolik jsme dodanili ty 
nadnárodní firmy, které musí uvádět ty transfer ceny. A v Praze chodila daňová kontrola jednou za 200 
let. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
To chodí pořád. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Takže tady, kde dáma seděla a bylo tam 1 600 firem. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Ale to je pořád. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
A předtím Finanční správa nemohla kontrolovat, všichni se nastavili do Prahy a to řešíme a úspěšně a 
paní náměstkyně to doplní. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
To není pravda úspěšně. /Souzvuk hlasů/. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Já bych chtěl jenom všem živnostníkům vzkázat, nedělejte si z toho hlavu, nedělejte z toho strašáka, 
není to nic složitýho, nic se neeviduje, jenom zamarkujete, za vteřinu vyjede účtenka. Účtujeme denně 
3,5 tisíce na jedný prodejně účtenek, jo. 3,5 tisíce. Děláme zakázky pro ty lidi za 10 korun a vůbec nás 
to zatíží. Jedna účtenka 5 halířů. Víc to nestojí. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Já už musím končit. Pan Šorm chce na to reagovat. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
Tady bohužel se neříkaj ty nejdůležitější věci, protože, protože toto je, toto není o penězích, není to o 
jednorázových nákladech. 
 
nejmenovaná osoba 
-------------------- 
Slušný je platit daně. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 
To já nepochybňuju. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pane Bláho, nechte reagovat. Pan Šorm. 
 
Luděk ŠORM, provozovatel rychlého občerstvení a muzea z Rábů u Pardubic 
-------------------- 



To je lživá a neférová argumentace, že prostě, kdo nesouhlasí s EET, takže neplatí daně. To je to samý, 
jako kdyby člověk řekl, že nesouhlasí s globálním, tak že je teplouš. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Vážení, bohužel, musím končit, poslední dotaz, pane ministře, tak máme asi tři a půl týdne do začátku... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Já půjdu na tu brigádu a vemu tu pokladnu malinkou sebou. /Souzvuk hlasů/. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Pane ministře, já bych se chtěla zeptat, za tři a půl týdne má začít tedy EET v maloobchodě, 
velkoobchodě. To je 250 tisíc subjektů. Zatím se vám zaevidovalo pouze 16 %. Nejste znepokojen, že 
vám to budou bojkotovat? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Tak my se snažíme s paní náměstkyní. Bojkotovat asi těžko. To je zákon. Takže musí evidovat. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Takže co jim doporučujete? Poněvadž to už mají jenom 3 týdny. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Aby přišli na naše konference. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ale konference. Asi by se měli jít zaevidovat. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 1. místopředseda vlády /ANO/ 
-------------------- 
Ale samozřejmě, že se mají zaevidovat. Tak já myslím, že děláme velkou propagaci. Budeme dělat 
inzerátovou kampaň, takže budeme chodit za nima, vyzýváme je znova, aby to nenechávali na poslední 
chvílu, protože ti dodavatelé pokladen potom mají problém. 
 
Michaela JÍLKOVÁ, moderátorka 
-------------------- 
Ano. Pak se to nestihne. Tak, milí diváci, příští týden se budeme věnovat tématu zaměstnávání cizinců. 
České firmy žádají po vládě, aby mohl sem docestovat tisíce Ukrajinců na práci. Jsou podle vás Češi 
vybíraví v zaměstnání a nechtějí některé práce dělat nebo se naopak bez cizinců prostě neobejdeme? 
Snižují zahraniční pracovníci mzdy v Česku podle vás nebo ne? Přijďte diskutovat, přihlašte se na 
telefonu 261 13 77 66 nebo na e-mailu mateslovo@ceskatelevize. Milí diváci, já vám děkuji, těším se 
na vás, myslím na vás a vy už víte, že ve čtvrtek Máte slovo. Na shledanou. 
 

  



Rozhovor s Andrejem Babišem 
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        Andrej Babiš     

Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Hostem dnešních Dvaceti minut Radiožurnálu je ministr financí, vicepremiér vlády České republiky a 
předseda hnutí ANO Andrej Babiš. Dobrý den. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Dobrý den. Děkuju za pozvání. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Tak my děkujeme na pozvání, protože natáčím u vás v kanceláři. Prý se chystáte na dovolenou. To 
znamená, že přípravu sněmu hnutí ANO necháváte na ostatních. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ne, ne, ne, tak samozřejmě jsem ve spojení neustále, takže SMS, maily, telefonáty, tak ano, moje 
rodina, děti mají prázdniny, tak, tak odjely v sobotu na hory, tak bych chtěl s nimi strávit aspoň tři dni a, 
ale samozřejmě budu, budu tajně ráno a večer, když mi paní neuvidí, jako komunikovat intenzivně s 
hnutím. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Bude ten sněm hnutí ANO zajímavý třeba tím, že se tam bude debatovat o možném příštím kandidátovi 
na prezidenta za hnutí ANO? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já myslím, že ne. To určitě není téma toho sněmu. My, my chceme zvolit nové předsednictvo, nové 
naše orgány, chceme vyhodnotit, jak jednotliví naši funkcionáři pracovali a, a bude zvolen taky jako nový 
předseda. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Podle jakého klíče budete vybírat lidi na kandidátky? Budete mít pro ně nějaký speciální test nebo, jak 
to chcete dělat? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Tak musíme si skutečně prověřit ty lidi do hloubky, protože některý ty nominace v minulosti se nám 
nepovedly, i ještě ve sněmovních volbách, 2013 jsme měli problémy na Vysočině a když jsme šli do 
komunálu, tak dvě třetiny vlastně kandidátů nebyli členové hnutí, takže jsme to dělali masivně a spolehli 
jsme se na krajské organizace a ty to bohužel ne úplně zvládly. Teďka máme samozřejmě problém s 
panem, s panem hejtmanem Koštou, co se nám taky jako nepovedlo a já taky mám na tom svůj díl viny, 
za to se taky jako omlouvám, takže... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pardon, jak dopadne příběh hejtmana Košty? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
To, to já netuším, ale samozřejmě pan hejtman se začal chovat velice, velice nestandardně, když 
vlastně uzavřel smlouvu s tím bývalým hejtmanem, který je vlastně stíhán za, za, za korupci, myslím, a, 
a vlastně nekomunikoval s tými náměstky, já tady mám prohlášení náměstků z 15. 2., kdy vlastně i 
náměstek za ODS, i za ČSSD i za ANO vlastně říkají, že, že, že pan hejtman není ochoten 



spolupracovat na změně organizační struktury krajského úřadu a já jsem čekal od našich hejtmanů, že 
skutečně to ukážou, že umí lépe hospodařit, že budou transparentní a že samozřejmě se odříznou od 
tý, od tý minulosti těch, těch bývalých hejtmanů, které jsme kritizovali. Takže tady se to ne úplně povedlo. 
Samozřejmě to rozhodnutí tý naší organizace v Olomouckém kraji nám vlastně nepřispělo, alebo, alebo 
nedělá nám to dobrou reklamu, na druhé straně jsme nechtěli asi riskovat, že skutečně po těch 
vystoupeních pana hejtmana řekneme neveřejných, jak se choval, nebo i v Událostech, tak, tak to ta 
organizace dospěla k tomu názoru, že je lepší první ztráta než, než později nějaký velký problém. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Jinými slovy, šéf hnutí ANO hejtmana tentokrát nepodrží? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já samozřejmě tam nejsem ve styku každý den, mě to mrzí, já jsem se snažil přesvědčovat kolegy, jestli 
to skutečně je takové jako urgentní, ale víceméně, když už teda i, i koalice, která je na kraji, vlastně 
souhlasí s náma, a, a kolegové, tak já musím, musím samozřejmě odsouhlasit to, co navrhuje krajská 
organizace. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Hostem dnešních Dvaceti minut Radiožurnálu je ministr financí, šéf hnutí ANO Andrej Babiš. Pojďme, 
pane ministře k vašemu poslednímu neoblíbenému tématu, k dluhopisům. Premiér Sobotka má zato, 
že jste se nákupem dluhopisů Agrofertu dopustil "daňového triku", abyste nemusel platit daň z dividend. 
Premiér v tom vidí dvojí daňový únik. Jednak tím, že neplatíte daň z úroků, jednak firmy emitující 
dluhopisy si úroky dávají do nákladů, čímž snižují daňovou povinnost. Máte premiérovi za zlé, že 
prvnímu vicepremiérovi nevěří, že chtěl jenom takzvané dlouhé peníze pro Agrofert? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Určitě to mám za zlé. Pan premiér je skutečně pokrytec a on totiž mohl zařídit, aby ty dluhopisy byly 
zdaněny. A on v podstatě v březnu 2012 hlasoval, aby tyto dluhopisy nebyly zdaněny. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
On hlasoval proti? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
On se zdržel, tým pádem vlastně nehlasoval pro. A taky mohl dát pozměňovací návrh, aby tyto dluhopisy 
vydané už před 1. lednem 2013 byly zdaněny. A to neudělal. Mohl to udělat. Kalousek, když zjistil, že 
udělal teda chybu a že je tam vlastně daňová optimalizace, ale stát řekl, že je to v pořádku. Stát to řekl. 
Ano? Takže stát řekl: Když tyto emise budou, tak se nemusí danit, protože samozřejmě ta emise, kterou 
upisovali státní dluhopisy, tam ty lidi tam nedaněj jako, to je v pořádku, pan Kalousek měl problém vůbec 
získat peníze na, na bankovním trhu a financovat vlastně stát, no tak nabídl velice atraktivní tyto 
korunové dluhopisy, no ale udělal chybu v zákoně, ale, ale taky byl zákon, a samozřejmě každý platí 
daně přece podle zákona, nikdo nechce platit víc daní. A já jsem roku 2012 byl podnikatel, já jsem 
nebyl politik a moje firma potřebovala 10leté peníze, dluhopisy, neměl, neměla z banky 10letý úvěr, 
měla velké investice v tom čase ta moje bývalá firma, abych upřesnil, měla 22 miliard úvěru a už minulý 
rok měla 37 miliard úvěrů no a samozřejmě je na posudek. Ty dluhopisy, které následně vydávaly 
privátní osoby i za svoje firmy, a je úplně normální, že, že majitel firmy půjčí peníze firmě, to je 
standardní, no tak ich bylo celkově za desítky miliard, celkově tých dluhopisů bylo asi 235 miliard a 
samozřejmě bylo to v rámci zákona no a pan, pan Sobotka vlastně to zneužívá na, na, na politický boj 
proti mně a já mu samozřejmě odepíšu a říkám... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže ten dopis už máte na psaný, v němž odepisujete premiérovi? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 



-------------------- 
Ano, ten dopis, ten dopis je napsanej a jednoznačně to odmítám, protože ty dluhopisy, které emitovala 
moje bývalá firma, byl na to posudek, bylo za 6 %, tam jsou některé emise za 18 %, většina je tam za 
10, za 12 %, takže to bylo adekvátní trhu a já to odmítám. Nedošlo k žádné optimalizaci, ale došlo k 
tomu, že v rámci toho, co stát deklaroval, že je v pořádku, no tak samozřejmě podnikatelé to využili. 
Ale ten primárně u mě to bylo to, že ta firma skutečně potřebovala ty dlouhodobé peníze. Takže já to 
odmítám a, a dělat ze mě podezřelého, že jsem platil daně podle zákona jako absurdní, jo, Kalousek to 
pokazil, pan Sobotka to mohl napravit, neudělal to a pokryticky teďka mě kritizuje a já můžu jenom říct, 
že je to samozřejmě další aféra s cílem mě poškodit a já jako politik mám čistý stůl. Ano? Od momentu, 
kdy jsem se stal poslancem a ministrem financí, mám čistý stůl. Na rozdíl od pana Sobotku, který 
samozřejmě jeho, jeho prodej OKD pod cenu a darování bytů svým přátelům Bakalovi prostřednictvím 
jeho, jeho vlastně blízkého spolupracovníka pana Pokorného, kdy zničili celý region... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
To je jenom shoda jmen, pane ministře, jenom, aby bylo jasno. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano, ano, ano, kde zničili celý region, kde firma byla oceněná ještě roku 2003 na 2 miliardy a pan Bakala 
dva roky později ocenil na 52 miliard, kdy to začal tunelovat, považuju za skandální a on mě nemá co 
moralizovat. Já to... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pojďme... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Dodržuju zákony, já jsem tady jeden z největších plátcí daňů, daní, mám firmu v Čechách, tahám 
dividendy ze zahraničí, zaplatil jsem za posledních 22 let 337 milionů daní a to, že jsem teďka řekl, že 
to výhodu, kterou jsem získal díky tomu, že ten stát nebyl schopen si obhájit svoje zájmy, no tak tu jsem 
teďka řek, že dám na charitu, ale ne proto, abych se nějak omlouval, ale proto, abych znovu řekl, že já 
jsem nešel do politiky kvůli tomu, abysem získal nějaký finanční, finanční prospěch. Takže znova 
opakuji, ten návrh pozměňovací návrh, který podám, se netýká občanů, netýká se to státních dluhopisů, 
týká se to jenom... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže konečně... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Podnikatelů... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Konečně opravdový lex Babiš. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
De facto z daní Babiše, z daní Babiše, takže to bude druhý, druhá a všichni samozřejmě ostatní, který 
to dělali emisi na a, a, a bylo to, znovu opakuju, legální a podle zákona, tak budou zdaněny a pokud to 
projde, já jsem strašně zvědav, jak bude zase pan Sobotka hlasovat, protože před tím byl proti a teďka 
pokrytecky vlastně mě kritizuje, no tak mělo by to být účinné od 1. ledna 2018. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 



Takže plníte tedy to, co slibujete. Zdaníte Babiše a několik dalších podnikatelů, kteří si koupili tyhle 
dluhopisy. A pak jste ještě říkal, že si zadáte u dvou auditorských firem takzvané velké čtyřky nezávislý 
audit svých osobních legálních příjmů. Už se na tom auditu pracuje? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Určitě, určitě. Moje ta paní, která spravuje moje peníze, a já znova opakuji, nikdy jsem nepočítal, kolik 
jsem vydělal a ta samozřejmě, ta aféra vznikla různými dezinformacemi, že jsem na to neměl peníze, 
tak tady já mám potvrzení z banky, že jsem měl na to peníze a všechny peníze šly z moje účtu na moji 
bývalou firmu Agrofert. Takže byly to moje peníze. To byla ta první lež. Ano? Já nevím, jestli víte vaše 
příjmy od roku 93, já jsem je nevěděl, já jsem musel někde zavolat... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Nerad bych se s vámi porovnával, pane ministře. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No, ne, tak to nejde o to, ako teďka nejde o to, kolik jste měl, ale jestli vůbec to víte. Ne? A já to nevím 
a já nevím, kdo to ví? Jako pan senátor Michálek... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Jsem měl tak málo, že to nevím. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Dělal, dělal, se ptal senátorů, všech senátorů, jestli to vědí a samozřejmě, že to nikdo neví. Já jsem v 
životě peníze ne, ne, nepočítal. Když jsem spočítal, že moje příjmy, které jsem zdanil, stačily na 
dluhopisy, no tak jsem to neřešil. Potom ta novinářka řekla: a z čeho jste žil? No tak jsem znovu volal, 
tak měl jsem ještě nějaké příjmy. A ta paní mi říká: ano, měl jste příjmy, které jsou osvobozené od daně, 
které se nikdy nehlásily. A já jsem teďka první ministr, který to  zavedl a tyhle příjmy osvobozené od 
daně, se musí hlásit od 1. ledna 2016. Jo? Takže já zásadně odmítám ty různé obvinění, že jsem mlžil 
a že jsem dělal něco nelegálního. Takže... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pojďte k té otázce. Takže... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Legální příjmy auditorská firma... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Zveřejníte výsledky té auditorské firmy, i když své příjmy třeba nezveřejní ti, které k tomu vyzýváte? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Pane redaktore, já jsem ty příjmy zveřejnil, já jsem je řekl 19. ledna na tiskové konferenci o EET a byla 
tam Česká televize a natáčela to ta Česká televize a týden na to přijely štáby za mnou, za Prahu 35 
kilometrů a jeden pořad 168 hodin znovu se na to ptali a já jsem říkám: ale vždyť jsem vám to řek. Ano, 



tak to natočili a 10 minut na to přišli reportéři a znovu se mě na to ptali. Takže potom se nedivtě, že 
jsem byl vytočené, jsem reagoval nenormálně a sorry jako říkám, ako, sorry ako, protože jsem vám to 
řekl x-krát, mám to na Facebooku, mám to na Twitteru, proč se mě stále ptáte, jaký jsem měl příjmy? 
Vždyť jsem to řek. A teďka přijdou auditorské firmy a to ověřej a to ukážu, ukážu... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
No, na to jsem se ptal. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
A nech Sobotka, Chovanec a Kalousek ukážou jejich příjmy od roku 93. Kolik zaplatili daní. Ano? Oni 
žijou z politiky... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pane ministře, já jsem se jenom ptal, jestli zveřejníte... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano, všechno zveřejním, všechno zveřejním... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
I když to nezveřejní Kalousek a Sobotka? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Akorát toho pindíka neukážu, to jsem řekl, všechno jsem ukázal, jsem totálně slečenej do naha a, a 
znovu říkám, je to len manipulace, fakt a já mám čistý stůl ako politik mám čistý stůl. A znovu opakuji... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ještě jste říkal... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Že jsem byl podnikatel 2012. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ještě jste říkal, že požádáte Finanční správu, aby podle nového zákona o prokázání původu majetku 
prokázala původ vašeho majetku. Je to tak? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano, to se, to se musím podívat, jestli jsem to takhle říkal, jak to říká Česká televize, jestli jsem to neříkal 
tak, že... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
To říkám já. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Že, že když všichni u... Požádají předsedové... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano. 



 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já myslím, že jsem říkal, že aby všichni předsedové. Proč stále se řeší Babiš? Proč i ostatní politici 
neukážou občanům příjmy? Já jsem je ukázal. Všichni vědí, jakej mám majetek, jaký mám firmy, o ty 
mě vlastně připravili, musel jich dát svěřeneckého fondu, takže stále se řeší Babiš, jo a, a co ty ostatní? 
Co, co ten byt pana Sobotku, ty náhrady, on tehdá říkal, že navrhne zákon, že se náhrady nemůžou 
zneužívat. A navrhnul ho? No nenavrhunul. No a z čeho žije Kalousek od roku 90? Ne? A, a tak dále, 
takže stále je Babiš na tapetě, protože Babiš samozřejmě vadí tady, hlavně jim vadí a, a některým 
vybraným médiím a já nemám problém ako to ukázat... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže zprostíte Finanční správu mlčenlivosti? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Já ano, ano, já zprostím správu mlčenlivosti, ale... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Kdy? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já znovu opakuju, že nechť to udělají i ostatní. Jo? Takže já říkám, necht to udělají ostatní, ale já... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Pořád tomu nerozumím. Je to podmínka, když to neudělají ostatní, tak to neuděláte ani vy? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já to můžu udělat, ale já když dělám audit a teďka dokážu, že jsem měl té příjmy, tak proč, proč 
stále já mám být ten, který jako jediný, nechť to ukážou všichni a potom samozřejmě to můžeme udělat 
najednou. A já myslím, že takhle jsem se k tomu i vyjádřil. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Hostem dnešních Dvaceti minut Radiožurnálu je ministr financí, šéf hnutí ANO Andrej Babiš. Vy jste 
předa Agrofert... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ještě, ještě, pardon, ještě... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Copak? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ještě, kdybych i zprostil tu Finanční správu, ano? 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ano? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 



A oni by něco našli, tak cokoliv udělám, budú kritizovat, oni potom řeknou: ale vždyť Babiš řídí tu 
finanční správu. Ale ona je nezávislá. Takže, pane redaktore, vy dobře víte, že cokoliv Babiš udělá, tak 
se do ňho kopne. Jo? Všechno je špatně. Já kdybych se zastřelil, tak ještě to mi budou vyčítat a na 
pohřbu budou, budou, budou projevy a Sobotka s Kalouskem budou říkat: On se zastřelil, je to podraz. 
Ne? 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Můžu k té otázce? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Klidně. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Od příští středy začíná platit další vlna EET. Pro obchodníky. Dotkne se 250 tisíc obchodníků. Kolik jich 
je podle ministerstva financí k dnešku asi tak připraveno? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No tak my samozřejmě děláme intenzivně ty konference, teďka 15. jsem byl v Ostravě, vyzýváme ty, ty, 
ty příští uživatele od 1. března, aby, aby se skutečně co nejdřív přihlásili, aby si vybrali ty autentizačné 
údaje. Je jich zatím jenom třetina, takže je jich málo, takže ji chce poprosit, aby skutečně nějak 
zintenzivnili to přihlasování. No a hlavně je důležité, aby si skutečně ty, který nemají ty pokladniční 
systémy, aby si vybrali dobrou pokladnu. My stále se potkáváme s tím, že ty dodavatelé to zneužívaj, 
že některé té pokladny nejsou dobré, že ten servis není dobrej, že chtějí jako poplatky a potom to 
samozřejmě vrhá negativní světlo na ten projekt EET, protože projekt EET je jednorázová akce, kdě se 
pokladna elektronicky napojí na Finanční správu. Tam, kdě přijímají platby hotově. Ano? Takže dneska 
samozřejmě ta první vlna restaurace a ubytové zařízení mají problém s tým, že platili lidi minimální 
mzdou, zbytek dostávali na ruku, teďka to musí narovnat, mají vyšší odvody, a to je jejich hlavním 
problém, ne EET. Ano, ale samozřejmě je škoda, že, že opozice ani koalice mě nepodpořila v tom 
návrhu tý paušální daně, kdě ty nejmenší by mohli požádať. Já jsem ve Vrbně pod Pradědem byl v 
malinkém obchodíku, kdě ta paní samozřejmě tam jsou řetězce velké, takže ona chudinka ten obrat jí 
jde dolů a taky jsem poprvně nezažil, že mi ukázala 104 parte. A já ještě říkám: proboha, proč to máte? 
No, to je 400 tisíc tržeb. Ano? Takže jsou obchodíky, kdě jsou v podstatě je to taková jakože, že tam 
chodí ty lidi si popovídať a právě jim se chtěl já pomoci a to vlastně mi, mi opozice, která tak křičela, že 
bojuje za živnostníky, neumožnila, to bych samozřejmě chtěl v budoucnu napravit. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
A pane ministře, trváte na tom, že po první vlně EET za prosinec 2016 stouply tržby v pohostinství a v 
ubytování o 100 %, když statistický úřad udává, že ten nárůst byl menší? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Statistický úřad, když se na to podíváte má titulek, že nejsou schopni vlastně spočítat ten nárůst ako 
EET. Ano? Takže my jsme, my jsme k tomu dávali, Finanční správa dávala k tomu analýzu, bylo to na 
vzorku 1 600 uživatelů, my jsme to zdůvodnili, pan premiér má zase starost, tak mi psal, abych to 
zdůvodnil, předložil jsem to na vládu, pan premiér to přerušil, uložil nám teďka jednat s Českým 
statistickým úřadem, takže to jednání na úrovni paní náměstkyně Schillerové a předsedkyně 
statistického úřadu paní Ritschelové proběhne a je to jiná metodika, jsou to jiné data, je potřeba říct, že 
každý rok tisíce živnostníků a podnikatelů začínají i končí ako a někteří se samozřejmě vymlouvají na 
EET, ale není to o EET. Naši lidi vědí dobře, že na celým světě dávají účtenky, někde dávají účtenky za 
toaletu, někdě dávají i za parking, je to normální. My jsme poslední země, která nemá evidenci tržeb a 
byl tu pokus v minulosti o registrační pokladny a teďka je to nejmodernější technologie. To nemá nic s 
Chorvatskem společného. To je technologie nejmodernější a hlavně, každý si může vybrat pokladnu 
jakou chce a jsou teďka velice atraktivní ceny, takže my budeme dále dělat ty konference a, a chci 
poprosit všechny, aby, aby, aby se co nejdřív vlastně zaregistrovali a vzali si autentizační údaje. 
 



Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Nepočítal jsem to, kolikrát z vašich úst dnes během Dvaceti minut Radiožurnálu padla jména jako 
Sobotka nebo Kalousek, ale řekněme s nějakou přibližnou přesností, že to bylo hodněkrát... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale to ty dva dinosauři, který tady vlastně, to jsou ty hlavní reprezentanti tých tradičních politických 
stran... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Počkejte, já znám, co si o nich myslíte. V sobotním rozhovoru pro deník Právo říkáte: že neustálé útoky 
ze strany premiéra a předsedy ČSSD narušily vzájemnou důvěru, těžko si prý dovedete představit, že 
byste oba zasedli v další vládě. Je to mezi vámi osobní, nebo programový spor? Asi osobní, ne? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Tak my jsme z jiného světa. On nikdy nebyl v reálném světě, je profesionální politik, je tam 21 let a já 
jsem byl v reálným světě, kde jsem, kde jsem podnikal a kde jsem skutečně měl zodpovědnost, něco 
jsem vybudoval a, a... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže je to osobní spor? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Není to osobní, ako pan premiér má asi nové poradce americké a oni mu asi raděj, aby stále na mě 
útočil. On začal na mě útočit už v krajských volbách a myslel jsem, že po krajských volbách to, to, to, to 
přestane a hned na první vládě stále nás napadá. Takže my si vlastně ve vládě ako, ako koalice a 
opozice vystačíme. Ta opozice vlastně ani moc neexistuje, on mě stále napadá a já, pro mě je 
nepřijatelné, aby mi říkal, že jsem dělal nějaký daňový trik, já jsem nedělal daňový trik, žádný daňový 
trik jsem nedělal, já to odmítám, je to pokrytectví a, a on má máslo na hlavě s OKD a s dalšími věci, 
podle, podle vyjádření vícerý byl nejhorší ministr financí v historii naší země a na... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
A Kalousek ale nejlepší. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Nasekal 400 miliard dluhů... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Miroslav Kalousek, že byl nejlepší. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Poslal 11 miliard... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Dostal cenu. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Jo, jo, no dvě, no a ten nasekal 670 miliard dluhů, jo a... 
 



Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže nejlepší, nejlepší jste vy? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
O Kalouskovi já moc nechci mluvit ako... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ale pořád o něm mluvíte. Víte, co je zajímavé, počkejte, že... 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
No ne, protože oni mě stále napadá a teďka, teďka už vlastně pan premiér převzal tu roli pana Kalouska, 
který mě napadal první dva roky a teďka už vlastně je lídr on se pan Sobotka převtělil do toho Kalouska, 
ano, a teďka dokonce dělá stejné věci jako on, že se spojí s komunisty, on to taky chtěl, za každú cenu 
chce být premiér, ako za každú cenu, udělá pro to všechno, tak jak Kalousek chtěl být politice ve vládě, 
plno problémů, které je třeba řešit a místo toho, aby ta vláda seděla za stolem za zavřenými dveřmi, 
bez médií a řešila problémy, no tak tady si ministři dopisujou, ne a, a, a vzkazujou: Nechť pan Sobotka 
řeší ty předražené tarify Mládka. Ten je nepřítel lidí, podporuje operá... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Ale vždyť je řeší premiér. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Neřeší. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Vždyť se schází s operátory. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ano, teďka řeší všechno, smog a, a rychlovlaky se probudil... 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Je to předseda vlády. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale to je len mlžení, to je jenom tak, že budou volby, tak zase něco říká, on to říká už 21 let. 
 
Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Takže cokoliv Sobotka udělá, je všechno špatně. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Ale já to neříkám, já to neříkám. Já jsem v šoku z týhle komunikace, jsme v únoru, volby jsou v říjnu, 
tak si neumím představit, co všechno teda ty jeho americký ještě poradci vymyslí, ale samozřejmě 
čekám nějakou Kubiceho zprávu, nebo nějaké, nějakou zase nějaké pomluvy a, a tak dále. Takže já 
jsem tady nepřítel číslo 1 a všechno se rozhodne v říjnu. Kdě lidi rozhodnou, jestli to hnutí bude ještě 
ve vládě, nebo všichni se spojí proti nám jak v Hradci Králové. Protože my jsme stále chyba v systému. 
Já nelžu, nekradu, dělám pro lidi, nikdy jsem tolik nepracoval a mám i nějaké výsledky. A nech si to lidi 
rozhodnou. 
 



Jan POKORNÝ, moderátor 
-------------------- 
Takových bylo dnešních Dvacet minut Radiožurnálu s Andrejem Babišem. Děkuju za rozhovor. Na 
shledanou. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, vicepremiér, předseda hnutí /ANO/ 
-------------------- 
Děkuju, na shledanou. 
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Bohuslav SOBOTKA, premiér /ČSSD/ 
-------------------- 
Demisi podávat nebudu. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Mise pokračuje. Demise se nekoná. Na závěr horkého politického týdne přišel Bohuslav Sobotka s tím, 
že místo překvapivého odvolání celé vlády bude nakonec navrhovat původně očekávaný konec ministra 
financí Andreje Babiše. Stalo se poté, co premiér narazil čelem na opevnění Pražského hradu. Jenže 
Miloš Zeman odmítl demisi celé vlády právě proto, že v ní chtěl Babiše zachovat. Jaké další originální 
výklady ústavy budou následovat? 
 
Miloš ZEMAN, prezident republiky 
-------------------- 
Ale já mám dojem, že oni zvuk nemaj. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Veletoč názorů Miloše Zemana na Andreje Babiše. V roce 2011 prohlašoval, že Babiš nedodržuje 
dohody, je nevěrohodný a že by se měla prošetřit podezření kolem jeho podnikání. Zvykli jsme si už, že 
prezident Zeman názory mění a jeho slova nebývají pravdivá. Je i tohle jenom nahodilost anebo za 
obratem ve vztahu k Andreji Babišovi máme hledat ještě něco jiného? 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí /ANO/ 
-------------------- 
Tomu nerozumím. Já si myslím, že jsem se vždycky choval korektně. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Andrej Babiš má nový problém. A je poněkud srozumitelnější. Do médií tento týden unikla nahrávka 
rozhovoru s redaktorem Mladé fronty Dnes. Ten s vicepremiérem konzultuje, které kauzy na politické 
protivníky jsou k dispozici a kdy je má zveřejnit. 155 redaktorů Mafry na nahrávku reagovalo 
prohlášením. V něm se distancují od chování kolegy a píší, že Andrej Babiš lhal, když prohlašoval, že 
nebude ovlivňovat svá média. Připomeňme však, že nejde o novinku. Pokus o ovlivňování je 
zaznamenaný už z roku 2013. I to jsou témata, o kterých se po dnešních Otázkách začne mluvit. Jde o 
mimořádné vydání Otázek. Zprvu diskuse s premiérem a později i s předsedy nejsilnějších politických 
stran zastoupených ve sněmovně. Hezké nedělní poledne vám všem divákům jedničky i zpravodajské 
čtyřiadvacítky. Pražský hrad zažil už mnohé. Tento týden i reality show. Z původního fototermínu, tedy 
pózování pro fotografy před schůzkou prezidenta s premiérem, se stala přehlídka trapnosti na nejvyšší 
úrovni. 
 
Miloš ZEMAN, prezident republiky 
-------------------- 
Podívej se, jakou máme publicitu. 
 
Jiří OVČÁČEK, mluvčí prezidenta 
-------------------- 
Dobrý den, dámy a pánové, vítám vás na Pražském hradě. Nyní se vyjádří předseda Vlády České 
republiky pan Bohuslav Sobotka. Prosím, pane premiérem. 
 
Miloš ZEMAN, prezident republiky 
-------------------- 
Žádné otázky, jak jsme se dohodli, jo. Takže jenom, jenom brífink. 
 
Jiří OVČÁČEK, mluvčí prezidenta 
-------------------- 



Tak prosím, pane premiére. 
 
Miloš ZEMAN, prezident republiky 
-------------------- 
Ale nastav si to, támhle to máš obráceně. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany, 4.5.2017 /ČSSD/ 
-------------------- 
Já přemýšlím, dámy a pánové, k čemu bych se měl v tuhle chvíli vyjádřit? 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Hlavní aktér tohoto týdne, premiér Bohuslav Sobotka prvním hostem Otázek. Hezký dobrý den, pane 
premiére. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Přeju hezkou neděli a děkuju za pozvání. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Nad čím jste přemýšlel, když jste viděl ty 4 dny staré záběry? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Teď, když jsem přemýšlel? Bylo mi líto České republiky a taky Pražského hradu, protože myslím si, že 
Pražský hrad už v dějinách zažil ledacos, ale tohleto bylo zbytečné a myslím si, že to bylo trapné. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A sám sebe jste nelitoval, že jste se dostal do takové situace? Jak dlouho jste přemýšlel, jestli začnete 
na ten mikrofon odpovídat? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale ne, já jsem se snažil tu situaci využít proto, abych popsal svůj názor, abych řekl svoje stanovisko, 
bych se distancoval od toho, co se tam mělo údajně odehrát. Ale jak už jsem řekl, myslím si, že to bylo 
absolutně zbytečné. Já jsem požádal prezidenta republiky o schůzku, chtěl jsem s ním konzultovat 
politickou situaci a chtěl jsem také znát jeho názor mimo jiné na výklad Ústavy České republiky. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy jste v politice od devadesátých let. Byl toto okamžik, kdy jste byl v politice nejvíc zaskočen, nebo 
byly jiné? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Asi to byl jeden z těch okamžiků, kdy jsem byl nejvíce zaskočen, protože jsem nečekal, že se něco 
takového v těch důstojných prostorách Pražského hradu může odehrát. Já jsem na Pražský hrad chodil 
v minulosti už mnohokrát. Byli tam různí prezidenti a vždycky jsem tam chodil s určitou posvátnou úctou. 
Člověk má vždycky určité mrazení, když jde do těch prostor, protože si to všichni spojujeme s našimi 
krály, s naší státností, s  Masarykem, Benešem a dalšími prezidenty a teď se tam člověk dočká něčeho 
takového. Takže určitě mě to zaskočilo, překvapilo, určitě to ve mně vyvolalo silné emoce a byla potřeba 
silná sebekontrola. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy jste se pak odebral na zhruba hodinovou schůzku s prezidentem Milošem Zemanem před zraky 
kamer. Vám prezident republiky zprvu tykal a pak přešel do vykání. Na té schůzce tykali jste si nebo 
vykali? 



 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Na té schůzce jsme si tykali, ano. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
O čem byla ta schůzka? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Já jsem se snažil prezidentovi popsat postoj nejsilnější parlamentní strany, sociální demokracie, protože 
kvůli tomu jsem na Pražský hrad přišel, abych ho informoval o postoji, informoval jsem ho o důvodech, 
proč jsem podal demisi, jako demisi celé vlády, nikoli pouze předsedy vlády. Předal jsem mu určité 
analytické materiály, které se týkaly problémů, které stály na počátku vládní krize, a to jsou problémy 
spojené s podnikáním ministra financí Andreje Babiše a tázal jsem se ho také na jeho stanovisko k 
interpretaci ústavy. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Mluvíte o analytických materiálech. Jde o materiály veřejně dostupné nebo materiálně tajných služeb? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Ne. To byly materiály veřejně dostupné, které byly zpracované poradci z veřejných zdrojů. To znamená 
nic společného s jakýmikoliv tajnými službami. Materiály, které byly zpracovány poradci a které byly 
koneckonců také publikovány. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Existují v současnosti nějaké dokumenty tajných služeb, které jako premiér České republiky dostáváte 
a které se mohou týkat ohrožení ekonomických zájmů některým členem vlády? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Já si myslím, že jsem v posledních měsících žádné takovéto dokumenty tajných služeb nedostal a i 
kdybych je dostal, tak bych je těžko mohl komentovat v pořadu České televize. Nicméně nemyslím si, 
že by tajné služby měly být jakýmkoli způsobem zatahovány do současné politické krize. Ta politická 
krize je způsobena problémy ministra financí Andreje Babiše, útokem na politickou kulturu v naší zemi 
a také bohužel, jak jsme zaznamenali tento týdne, útokem a interpretaci a dodržování ústavy. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Jaké slov či věta teď nejlépe vystihuje vaše vztahy s prezidentem republiky Milošem Zemanem? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Tak potom, co se odehrálo, v ten čtvrtek, tak určitě ty vztahy jsou chladné. Já jsem se ale snažil navzdory 
tomu, že ty vztahy byly chladné i po tom pokusu o lánský puč na konci roku 2013, tak jsem se snažil, 
myslím, celé ty skoro 4 roky,  aby to neskřípalo mezi Úřadem vlády a Kanceláří prezidenta. Snažil jsem 
se nechovat malicherně a nebudu se chovat malicherně ani v těch příštích měsících, které ještě zbývají 
do konce mandátu vlády. Takže určitě chci občany uklidnit, že navzdory tomu, co jsme všichni viděli na 
Pražském hradě, tak chci, aby fungovala věcná spolupráce mezi Úřadem vlády a Pražským hradem, 
pokud jde o zájmy státu, pokud jde o reprezentaci České republiky navenek. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Myslíte, že si to myslí i vaši straničtí kolegové, protože teď narážím na slova Milana Štěcha, předsedy 
Senátu, který kritizoval počínání nejvyššího ústavního činitele, tedy prezidenta republiky. A druhý 
nejvyšší činitel, Milan Štěch, předseda Senátu, pronášel i tato slova. 



 
Milan ŠTĚCH, předseda Senátu PS PČR, 5.5.2017 /ČSSD/ 
-------------------- 
Já si myslím, že to není důstojné jednání jakéhokoliv občana a natož v uvozovkách prvního občana 
České republiky. Takhle by se nechoval ani ten poslední občan České republiky, se domnívám. Já si 
pamatuju z mládí, že takto vystupovali takoví ti senilní starci, kteří ovšem už na tom nebyli po všech 
stránkách, jak fyzické, ta duševní dobře a myslím si, že prezident to absolutně, absolutně nezvlád a je 
to velká ostuda. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Nakolik můžou ty budoucí vztahy mezi Pražským hradem a stále ještě nejsilnější politickou stranou v 
zemi, tedy sociální demokracií, zatěžovat i podobná slova, která pronáší předseda Senátu, kdy mluví o 
senilních starcích? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Já vidím, že Milana Štěcha jako předsedu Senátu ta dehonestance majestátu Pražského hradu taky 
silně rozčílila. Já si myslím, že nemůžeme úplně postupovat jenom pod dojmem emocí. Nicméně ta 
nálada v sociální demokracii vůči současnému prezidentovi se výrazným způsobem zhoršila. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Připouštíte, že ta slova Milana Štěcha nebyla zcela vhodná? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
No já nevím, jestli nebyla vhodná slova Milana Štěcha. Já si myslím, že primárně nebylo vhodné to, co 
jsme viděli ve čtvrtek na Pražském hradě, protože pro to nebyl žádný věcný důvod. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A na to se má reagovat slovy o senilních starcích, když se mluví o prezidentu republiky? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Já teď nechci, nechci komentovat slova, která nebyla vyvolána Milanem Štěchem, ale byla vyvolána 
kroky prezidenta republiky. Vraťme se k tomu, co je podstatné a když ještě odkrojím tu slupku těch kroků 
prezidenta republiky, tak v tom jádru je přece něco jiného. V tom jádru jsou problémy místopředsedy 
vlády a ministra financí, které já jsem nemohl ignorovat, ke kterým já jsem nemohl mlčet. Jednak i na 
základě usnesení Poslanecké sněmovny, jednak i na základě toho vývoje posledních dní. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
My se k nim přece jen dostaneme, ale ptám se vás, jak mohou fungovat vztahy se stále ještě nejsilnější 
politickou stranou v této zemi a prezidentem republiky, když padají ostrá slova na obou stranách? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
No budou jednat, budou fungovat v zájmu státu. Ta ostrá slova už padala i na podzim roku 2013, to 
byla, řekněme, ještě horší situace z pohledu zásahu nebo snahy o zásah prezidenta republiky do 
vnitřních poměrů sociální demokracie. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Teď mluvíte o takzvané lánské schůzce. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 



Ano. Teď mluvím o lánské schůzce, přesto jsme se s tím podle mého názoru dokázali dospěle a věcně 
vyrovnat v zájmu občanů a já takhle budu postupovat i nadále. Já jsem se snažil vládu držet pohromadě 
v zájmu toho, abychom něco udělali pro lidi, snažil jsem se držet korektní vztahy s prezidentem proto, 
abychom navenek jako Češi nevypadali, že paříme někam na východ ale naopak, že patříme do středu 
a na západ Evropy. To, co udělal Pražský hrad, nám to hodně narušilo a proto mě to mrzí, protože ten 
obraz České republiky, který já jsem se snažil 3,5 roku budovat jako obraz solidní, slušné, normální, 
standardní země, tak takové, když si pustíte pak tyhle obrázky z Pražského hradu nebo když se podíváte 
na ministra financí, který odmítá rezignovat pod tlakem svých problémů a dostává vládu do krize a 
dostává prezidenta i do této situace, tak to nás posouvá za východ a tam já se posouvat prostě nechci. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Nakolik jste si, pane předsedo a pane premiére Sobotko, vědom toho, že nebýt politických chyb Miloše 
Zemana a možná i amatérského chování Miloše Zemana, tak už byste dávno byl mrtvý muž, protože 
byla to lánská schůzka, která překryla váš méně úspěšný volební výsledek v roce 2013 a teď je to 
prezidentova hůl, která vás znovu rehabilitovala. Jste si vědom toho, že politické chyby Miloše Zemana 
vás udržují v politice? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Tak já doufám, že bych i tak byl naživu. Asi máte na mysli... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Teď myslím politický mrtvý. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Asi máte na mysli, že bych nebyl premiér nebo že bych nebyl v politice nebo v čele sociální demokracie. 
Ono je těžké říci, kdy ty věci mají svůj začátek, průběh a konec, protože to, že sociální demokracie sice 
volby vyhrála v roce 2013 ale s malým náskokem, tak bylo důsledkem i toho, co se v sociální demokracii 
odehrávalo předtím. A ani tam prezident republiky nebyl úplně pasivní. Takže ta historie vztahů mezi 
sociální demokracií a Milošem Zemanem je strašně dlouhá, složitá a možná se ještě bude psát i v 
příštích letech, ale myslím si, že to není to podstatné. Podstatné je... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ale připouštíte, že politické chyby Miloše Zemana vás udržují výrazně ve hře? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Připouštím, že ve světle těchto politických chyb, to, že trvám na dodržování ústavy, to, že trvám na 
dodržování politické kultury, to, že se snažím, aby tady byla standardní demokratická vláda a 
demokratické a svobodné poměry, tak mě dostává do určité výhody. Ve světle těch chyb prezidenta 
Zemana. Ale samo, samo o sobě to samozřejmě není. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
On prezident Miloš Zeman, když jmenoval vaši vládu v roce 2014, tedy 95 dní po předčasných 
parlamentních volbách, tak v den jmenování vlády prezident Bohuslavu Sobotkovi vyčetl, že v návrhu 
na jmenování kabinetu, který od něj dostal, našel řadu gramatických chyb. Stejně tak si Miloš Zeman 
neodpustil poznámky k práci okolí premiéra, když se s ním setkal ve čtvrtek na Pražském hradě. 
Připomeňme si ta slova. 
 
Miloš ZEMAN, prezident ČR, 29.1.2014 
-------------------- 
Milý pane premiére, 6 chyb v jeden a půlstránkovém dokumentu je poměrně dost a ne zcela svědčí o 
profesionalitě, kterou bychom si všichni od této vlády přáli. 
 
Miloš ZEMAN, prezident ČR, 4.5.2017 



-------------------- 
To byl váš, nikoli můj sekretariát, který ještě včera oznámil, že mi dnes předáte demisi. Vyřiďte si to 
prosím se svým sekretariátem. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Slova Miloše Zemana. Teď vás Miloš Zeman ústy svého mluvčího kritizuje, že jste do návrhu na 
Babišovo odvolání, který jste v pátek poslal na Pražský hrad, napsal datum. Je tam uveden 9. květen 
a podle prezidenta jste to datum s prezidentem nekonzultoval. Nebyla to chyba? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Já jsem už sedmkrát navrhoval výměnu ministra během svého funkčního období jako předseda vlády. 
Sedmkrát tam bylo uvedeno datum. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ale po konzultaci s prezidentem, říká prezident republiky. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Ne vždy to bylo po konzultaci s prezidentem. Sedmkrát tam bylo uvedeno datum, sedmkrát tomu návrhu 
bylo ze strany prezidenta vyhověno, byť ne pokaždé prezident to datum dodržel, které bylo navrženo v 
tom návrhu, který já jsem předložil. Nicméně je to obvyklý postup, který jsem volil. To znamená vždycky, 
když jsem v těch uplynulých sedmi případech posílal návrh, pokaždé tam bylo uvedeno datum a já jsem 
se od toho obvyklého zažitého postupu nechtěl odchylovat. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy tedy ne, pane premiére, vy nepovažujete za chybu, za svoji politickou chybu, že jste dal do dopisu 
datum, které jste nekonzultoval s prezidentem republiky? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Pravděpodobně, kdybych tam žádné datum nedal, tak bych byl obviněn z Pražského hradu, že tam 
chybí datum a že tudíž ten návrh není určitý. Já jsem postupoval tak, jak jsem postupoval v uplynulých 
sedmi případech a v těch uplynulých sedmi případech prezident republiky ty mé návrhy akceptoval v 
souladu s ústavou. A opět, to podstatné není datum, podstatné je to, co je napsáno v ústavě naší země 
a v ústavě naší země je jasně napsáno, prezident odvolá člena vlády, jestliže to navrhne předseda 
vlády. A má se zato z hlediska judikatury Ústavního soudu, že prezident má jednat bez zbytečného 
odkladu. To jsou ty klíčové věci, které se týkají návrhu na odvolání člena vlády. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Jiří Ovčáček prostřednictvím Twitteru konstatoval, že vám dá oddechový čas, jestli si odvolání Andreje 
Babiše nerozmyslíte. Jak dlouho tedy vy budete čekat, než podniknete nějaké další kroky v případě, že 
by Miloš Zeman Andreje Babiše neodvolal? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
§Především teď není žádný důvod, abych já komentoval jakékoliv výroky z Pražského hradu. Pro mne 
je důležité, že jsem předložil návrh, který je z pohledu Ústavy platný. Ústava je v tomto jasně definována. 
Nevím, proč bychom měli polemizovat o Ústavě. A teď očekávám, že se vyjádří prezident republiky. Já 
jsem své vyjádření učinil, teď je míč na straně prezidenta republiky. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Počkejte, prezident republiky se vyjádřil ústy, ústy svého mluvčího, že vám dává oddechový čas, protože 
jste v tomto týdnu několikrát změnil názor. 
 



Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
V Ústavě není ani slovo o jakémkoliv oddechovém času. Stejně jako tam není řečeno nic jiného. Já 
bych poprosil, kdybychom skutečně respektovali pravidla hry, protože o to se jedná. Prezident republiky 
už jednou tento týden projevil velmi zvláštní způsob přístupu k Ústavě, kdy interpretoval Ústavu úplně 
odlišně od předcházející ústavní praxe i od názoru vět, drtivé většiny ústavních právníků. Mám na mysli 
ten spor o to, jestli demisí předsedy vlády padá celá vláda nebo ne. A proč jsem přijal to rozhodnutí v 
pátek, přijal jsem ho proto, že ta demise, kterou jsem avizoval v týdnu, ztratila smysl právě díky tomu 
výkladu Ústavy ze strany prezidenta republiky. Já jsem podal demisi proto, aby odešla celá vláda, aby 
tím pádem odešel i ministr financí. Nabídl jsem uvnitř sociální demokracie, že netrvám na tom, abych v 
té nové koaliční vládě byl, takže dal jsem i tuto možnost na stůl a myslím si, že to byla vstřícná varianta 
vůči našim koaličním partnerům. Zejména to byla vstřícná varianta vůči našim koaličním partnerům, 
zejména to byla vstřícná varianta vůči hnutí ANO, protože hnutí ANO by si mohlo udržet tvář. Současně 
bysme učinili za dost politické kultuře a zabránili bysme jakékoliv ústavní krizi. Tohle ale moje vstřícné 
řešení, demisi celé vlády, odmítl jak předseda hnutí ANO Babiš, tak to odmítl ve finále prezident 
republiky tím, že začal, začal vlastně šířit tuhle zvláštní interpretaci Ústavy České republiky. Čili demise 
ztratila smysl, a proto jsem se rozhodl pro to druhé řešení, které jsem učinil v pátek a navrhl jsem 
odvolání ministra financí. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Po 9. květnu, když prezident vašemu návrhu nevyhoví, tak vy nebudete posílat nový dopis s novým 
datem? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Není žádný důvod, abych posílal jakékoliv nové dopisy, v minulosti jsem neopakoval tyto dopisy. 
Očekávám, že prezident republiky bude respektovat Ústavu. Já bych jenom poprosil o 1 věc, važme si 
prosím Ústavy a toho, že musí být dodržována. Je to strašně důležité. Demokracie nemá jiná pravidla 
hry. Jestliže začneme připouštět porušování Ústavy, tak dříve nebo později, přijdeme o demokratický 
systém v naší zemi. Možná to teď zní nadneseně, ale prostě z malých věcí se stávají časem věci velké 
a já si dovolím trvat a chci to jasně prohlásit, že budu trvat na dodržování Ústavy v této věci stejně jako 
jsem trval v jakékoliv jiné věci. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Můžete mi tedy odpovědět na tu otázku, jak dlouho budete čekat, než prezident začne konat či nekonat? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Prezident by měl jednat bez zbytečného odkladu. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Co tím souslovím jako právník rozumíte? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
V řádu několika pracovních dní by pan prezident by měl konat. To říkají ústavní právníci, to neříká 
Bohuslav Sobotka. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Myslíte si, že by mělo být jasno ještě před jeho odletem do Číny? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Já teď nechci mluvit o cestě do Číny. Prezident… 
 
Václav MORAVEC, moderátor 



-------------------- 
No ne, ptám se, když to bude trvat po návratu prezidenta z Číny, jestli to vnímáte ještě jako přiměřenou 
lhůtu? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Rozumíte, já, já nejsem… Já teď budu postupovat striktně v souladu s ústavou a samozřejmě, pokud 
pan prezident nebude postupovat podle ústavy, já se sejdu s ústavními právníky, ne s 1, ale s několika, 
chci slyšet názory ústavních právníků ještě před tím, než se k té věci vyjádřím, protože to by samozřejmě 
byla velmi vážná záležitost, pokud by prezident odmítl dodržovat ústavu. Ono to konec konců souvisí 
také se slibem, který jsem dal já, který dali členové vlády, který ale dal i prezident, který dali poslanci a 
senátoři. My přece jsme všichni slibovali a slibujeme, že budeme dodržovat ústavu. Bez budoucí ústavy, 
respektované ústavy tady nebude žádný demokratický systém. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Když mluvíte o ústavě, trváte tak na ústavní čistotě, nebylo by férové, abyste prezidentu republiky s 
dopisem, který jste poslal v pátek, sdělil, koho považujete za nástupce Andreje Babiše? Že jste s 
dopisem po odvolání Andreje Babiše neposlal i dopis o jmenování nového člena vlády? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Ústava žádné takovéto podmínky neklade z hlediska rozhodnutí o odvolání člena vlády. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže ani to nepovažujete za chybu? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Ne. Prezident může jmenovat člena vlády na základě návrhu předsedy vlády, to znamená, já jsem 
připraven v okamžiku, kdy se dohodneme v rámci koalice, v okamžiku, kdy pan prezident odvolá 
současného ministra financí, poskytnout mu návrh na jmenování nového člena vlády. To nikdo jiný, než 
prezident učinit nemůže. Nicméně, ty kroky mají nějakou svoji logiku, a je potřeba, aby šli postupně a já 
nesouhlasím s tím, aby byly kladeny jakékoliv dodatečné podmínky, protože by se tím vytvářel 
precedenc. A poslední poznámka k téhle věci, jde také o rovnováhu moci mezi vládou a prezidentem 
republiky. My nejsme v prezidentském systému, tak jako třeba ve Francii. My jsme v zemi, kde je 
parlamentní systém vlády. Já se odpovídám Poslanecké sněmovně, já se neodpovídám prezidentovi 
republiky. Prezident republiky vůči mně, jako předsedovy vlády, nemůže klást nějaké dodatečné 
podmínky. Kdybych já na ně přistoupil, tak vlastně poruším svoji odpovědnost, kterou mám vůči 
Poslanecké sněmovně a posouvám parlamentní systém vůči prezidentskému. Já si myslím, že by to by 
nebylo dobře posouvat se k prezidentskému systému, když s ním ústava naší země nepočítá. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy jste už řekl, že hnutí ANO by teď mělo mít právo obsadit v případě, že prezident republiky vyhoví 
vašemu návrhu na odvolání Andreje Babiše, že by hnutí ANO mělo mít právo postavit svého kandidáta 
do čela resortu financí. Tím nejvážnějším kandidátem je podle informací Otázek je Alena Schillerová, 
dosavadní náměstkyně ministra financí. Už na začátku tohoto týdne při setkání vedení hnutí ANO byla 
účastna, byť je úřednickou náměstkyní ministra financí. A má být ona tím kandidátem hnutí ANO na 
post ministra financí? Má to být úředník nebo to má být politik? Protože v Aleně Schillerové se tady 
kloubí obě ty stránky, pane premiére. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Já si především myslím, že by to měl být člověk, který bude odborně schopen minimálně v těch příštích 
5, 6 měsících zastávat pozici ministra financí. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 



To Alena Schillerová nepochybně je. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
To není, to není jednoduchá věc. To je 1. poznámka. 2. poznámka, abychom se nedostali z deště pod 
okap, tak to nesmí být člověk, který byl jakkoliv spojen s těmi minulými obchody Agrofertu, které jsou 
prověřovány ze strany finanční správy, tzn. tam je důležité, aby tam znovu nenastal ten střet zájmů, 
který v tuto chvíli existuje, pokud tu pozici zastává Andrej Babiš. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
I tuto podmínku Alena Schillerová splňuje. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale pokud jde o tu otázku debaty o konkrétní personě, já prostě nebudu komentovat žádné konkrétní 
persony. To udělám v okamžiku, kdy se stanou 2 věci. Za 1. prezident republiky odvolá ministra financí 
a hnutí ANO mi předloží nový návrh. Nebo Andrej Babiš rezignuje na pozici ministra financí a hnutí 
ANO mi předloží nový návrh. Teprve v této situaci mám co komentovat. Rozhodně není mojí ambicí, 
abych do té pozice ministra financí dával někoho jiného, než koho mi navrhne hnutí ANO a samozřejmě 
jako předseda vlády tím, že jmenuji nebo navrhuji prezidentovi jmenovat člena vlády, tak mám také 
odpovědnost za to, jaká je to osoba, takže chci si na ní udělat vlastní názor. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Počkejte, teď vám nerozumím, budete si klást nějaké podmínky? A bylo by vhodné, a teď se bavíme o 
1 z těch 2 možných návrhů, aby to byl člověk z ministerstva financí z pozice náměstka? Aby se nemusel 
zbytečně moc rozkoukávat na ministerstvu financí, což Alena Schillerová je. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Já jsem řekl své dvě podmínky, které mám. První podmínka je odborná zdatnost, to znamená vůbec 
schopnost takového člověka zastávat odpovědnou pozici ministra financí na příštích 5, 6 měsíců a 
zadruhé, když tam nebude ten střet zájmů, který existuje u Andreje Babiše. Se vším ostatním je potřeba 
počkat na to, až se stane jedna z těch dvou variant, které jsem zde popsal, pak teprve budu... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ale žádné další podmínky si klást nebudete? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Já se nechystám klást nějaké další podmínky. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
No protože Andrej Babiš mluví o tom, že v případě, že se přistoupí na jeho odvolání či na případnou 
rezignaci, byť tvrdí, že rezignovat nechce, tak už vám nevěří. Mezi vámi a jím jsou vztahy narušené, 
takže bude chtít nějaké písemné záruky. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale Andrej Babiš už tu krizi mohl vyřešit dávno tím, že by rezignoval. Dokážete si představit, že by 
třeba v Německu nebo v Rakousku, ať vezmu sousední země, byl v pozici ministra financí člověk, který 
má takovéto problémy z hlediska své podnikatelské minulosti? Možná by tam byl několik hodin, ale 
určitě by tam nebyl několik měsíců. Takže já bych to... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 



Ona ta otázka může znít, jestli by jakýkoli premiér v Německu, ve Francii či v Rakousku dal do vlády 
člověka, který měl od začátku střety zájmů? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Ale tak to už se v západní Evropě stalo, že řada podnikatelů se ocitla mezi členy vlády. Dokonce řada 
podnikatelů byla premiéry. Ne vždycky to ale dobře dopadlo. To je potřeba také říci. Takže já jsem 
učinil toto rozhodnutí na základě vůle voličů a teď už se ukazuje, že ani voliči neměli všechny informace 
a ze strany Andreje Babiše neměli správné informace, protože když se vrátím k té záležitosti s médii, 
tak on sám před volbami, ještě před volbami říkal, že nebude v žádném případě zasahovat do toho, co 
píše Mladá fronta Dnes. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Prvním hostem Otázek premiér Bohuslav Sobotka, který ještě hostem Otázek zůstává, protože už za 
pár okamžiků vám tady na jedničce a čtyřiadvacítce nabídneme diskusi předsedů nejsilnějších 
politických stran a hnutí. Píše se 18. únor roku 2014 a kabinet premiéra Bohuslava Sobotky žádá 
Poslaneckou sněmovnu o vyslovení důvěry. Nová koalice chce napravit chyby Topolánkovy a Nečasovy 
vlády. Za hlavní priority považuje ekonomický růst, nová pracovní místa a také dobré fungování státu. 
Řádné a transparentní hospodaření s penězi daňových poplatníků. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, 18.2.2014 /ČSSD/ 
-------------------- 
Rádi bychom obnovili důvěru lidí ve stát. Obnovili důvěru občanů ale i podnikatelů v šance naší země 
na prosperitu. Rádi bychom vrátil našim občanům důvěru v politiku a demokratický systém. 
 
Andrej BABIŠ, ministr financí, 18.2.2014 /ANO/ 
-------------------- 
Podstatné je, abysme dali občanům pocit, že jsme jiní. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Chtěli být jiní. Nehádat se a pracovat. Ani jim se ale spory nevyhnuly. Koaliční hádky se postupem času 
staly součástí každodenní reality. Napětí v koalici nakonec vyvrcholilo tento týden. Bohuslav Sobotka 
se v úterý rozhodl, že podá demisi celé vlády. Jeho kabinet za 39 měsíců projednal přes 400 právních 
předpisů. Do Poslanecké sněmovny ke konci března poslal 375 vládních návrhů, 253 poslanci chválili. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, 2.5.2017 /ČSSD/ 
-------------------- 
Změnili jsme stav České republiky k lepšímu. O tom jsem přesvědčen. Nezaměstnanost klesl, mzdy 
konečně po letech rostou, ekonomika šlape. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vyšší tempo valorizace důchodů, daňové slevy, třetí sazba daně z přidané hodnoty. To je výběr z bilance 
prvního roku vládnutí. Koalice se také dohodla a parlamentem protlačila nový služební zákon. 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, vicepremiér, 10.9.2014 /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
Jsem přesvědčen, že energie, kterou jsme věnovali vlastně tomu vyjednávání, se promítne do toho, že 
Česká republika skutečně pocítí, že profesionalizace a stabilizace státní správy nastane. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Rok 2015. Sobotkův Kabinet zrušil druhý důchodový pilíř, prosadil registr smluv či vyšší zdanění 
hazardu. V říjnu pak kabinet prolomil těžební limity na lomu Bílina. Podle ministra pro životní prostředí 
Richarda Brabce šlo o kompromis kompromisů. 
 
Richard BRABEC, ministr životního prostředí, 19.10.2015 /ANO/ 
-------------------- 



Pro ministra životního prostředí samozřejmě, já se tím netajím, je nejlepší varianta limitů pokračování 
limitů všude, protože každá těžba má vždycky negativní dopad na životní prostředí. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Loni vláda nadělovala zaměstnancům a důchodcům. Vyšší platy, vyšší minimální mzdu i vyšší důchody. 
Po tříletém úsilí prošel také pravicí kritizovaný protikuřácký zákon. A opět navzdory pravici koalice 
protlačila elektronickou evidenci tržeb, zákon, jehož duchovním otcem je ministr financí Andrej Babiš. 
 
Andrej BABIŠ, vicepremiér, ministr financí, 10.2.2016 /ANO/ 
-------------------- 
Je to narovnání podnikatelského prostředí, je to evidence tržeb, která se týká všech, který vlastně 
prodávají za hotové. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Právě evidenci tržeb ale i kontrolní hlášení vnímá pravicová opozice jako normy, které komplikují život 
malým a středním podnikatelům. Oba zákony se také ocitly na seznamu zákonů, které omezují 
lidskou svobodu. 
 
Petr FIALA, předseda strany, poslanec, 4.12.2016 /ODS/ 
-------------------- 
My jsme pro zrušení zákona o elektronické evidenci tržeb. My tento složitý, drahý, neefektivní systém, 
který navíc postihuje podnikatele úplně zbytečně, my ho zrušíme. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
S podnikáním a potažmo i s Andrejem Babišem souvisí i sporná novela zákona o střetu zájmů. Tu 
kromě hnutí ANO a hnutí Svoboda a přímá demokracie podpořili poslanci většiny sněmovních stran. 
Normu, která mimo jiné omezuje podnikání členů vlády, má na stole Ústavní soud. 
 
Jan CHVOJKA, poslanec, 23.6.2016 /ČSSD/ 
-------------------- 
Chceme omezit koncentraci ekonomické, politické a mediální moci. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Letos poslanci schválili například dlouho probíraný stavební zákon nebo kritizovanou normu o národních 
parcích. A co ještě zbývá? Víc než 200 právních předloh. Z vládních priorit například sociální zákony, 
norma o elektronických komunikacích či univerzitních nemocnicích. Ve sněmovně je také už dlouho 
zaparkovaná další z priorit, zákon o státním zastupitelství nebo dva poslanecké návrhy na zdanění 
náhrad církevních restitucí. A hosty dnešních mimořádných Otázek jsou krom premiéra a předsedy 
sociálních demokratů Bohuslava Sobotky i další předsedové politických stran a hnutí zastoupených v 
Poslanecké sněmovně Parlamentu České republiky. Krom Bohuslava Sobotky tedy vítám předsedu 
Komunistické stran Čech a Moravy, místopředsedu Poslanecké sněmovny Vojtěcha Filipa. Hezké 
poledne. Vítejte. 
 
Vojtěch FILIP, předseda strany, místopředseda Poslanecké sněmovny PČR /KSČM/ 
-------------------- 
Dobré odpoledne vám i divákům. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Pozvání přijal i předseda TOP 09, poslanec Miroslav Kalousek. Hezký dobrý den. 
 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Dobrý den. Děkuji za pozvání. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 



-------------------- 
Vítáme i předsedu Občanské demokratické strany Petra Fialu. Hezký dobrý den. 
 
Petr FIALA, předseda strany /ODS/ 
-------------------- 
Dobrý den. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A pozvání přijal i vicepremiér, předseda lidovců Pavel Bělobrádek. Hezký dobrý den, pane vicepremiére. 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
Pěkný den. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Stejně jako přítomné pány předsedy jsme pochopitelně zvali k diskusi i lídra hnutí Ano, vicepremiéra, 
ministra financí Andreje Babiše. On sám na naše pozvání nijak nereagoval. Jeho mluvčí pak nebyl 
schopen ani v pátek účast svého předsedy potvrdit či odmítnout. Místo Andreje Babiše tedy v dnešní 
diskusi zůstává, jak vidíte sami, neobsazené. Pokud by pan předseda přece jen dorazil, má ještě zhruba 
hodinu a půl, kdy budeme tady na Žižkovské televizní věži diskutovat o současné politické krizi. Já 
začnu Pavla Bělobrádka jako předsedy nejmenší strany vládní koalice. Pane předsedo Bělobrádku, má 
hnutí ANO právo na to si obsadit post ministra financí, pokud prezident republiky přijme onu, onen návrh 
na odvolání, 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
Tak asi je to logické, i když koaliční smlouva je teď otázkou, zda ještě je skutečně účinná nebo zda je v 
kómatu. Nicméně... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Je účinná podle vás nebo je v kómatu? 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
No, je v kómatu a je otázka, jestli už je definitivně mrtvá nebo ji lze ještě oživit. Každopádně pro stabilitu 
České republiky a proto, abychom dotáhli především státní rozpočet a další normy, které máme jak na 
vládě, tak ve sněmovně rozjednány, tak by bylo určitě nejsprávnějším řešením, abychom co nejméně 
hýbali s vládou a dotáhli celou záležitost až do řádných voleb a tím, že demise předsedy vlády nepřijde, 
tak je otázka, jestli můžeme mluvit úplně o krizi. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A dobře, takže vy už byste nepoužíval slovo krize, ale tvrdíte, že koaliční smlouva je v kómatu. Není to 
protiřečení si? 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
Ani ne, protože koaliční smlouva už byla porušována dlouhodobě i z hnutí ANO poměrně, poměrně 
významně, takže myslím si, že je to otázka spíše toho přestat občany otravovat koaliční smlouvou a 
spíš jim nabídnout to, o čem jsem hovořil, určitou stabilitu a dotáhnout vše do, do října a ať voliči znova 
rozhodnou, jaké bude složení a jaké budou možné kombinace po volbách. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ten problém na začátku jsou možné problémy či daňové úniky ministra financí a jeho střet zájmů, 
protože ministr financí nese svoji spoluzodpovědnost za Finanční správu. Já už jsem tady zmiňoval 
Alenu Schillerovou, která se na začátku týdne jako úřednická náměstkyně ministra financí podléhající 



služebnímu zákonu zúčastnila jednání s vedením hnutí ANO o té politické krizi. Byla by ona pro vás 
přijatelnou ministryní financí? 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
To je skutečná spekulace. Nevím, jestli ji bude hnutí ANO nominovat, nevíme, jestli prezident republiky 
a kdy odvolá pana ministra. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vyřešil byl to, promiňte, ale vyřešil by to ten problém Finanční správy a nezávislého prošetření nejen 
korunových dluhopisů? 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
Já myslím, že to je spekulace a musíme počkat na to, kdo skutečně eventuálně nominován bude. Do té 
doby se pohybujeme skutečně v nějaké úrovni toho, že spekulujeme a to se mi opravdu nechce. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Počkejte, ta otázka je, promiňte, ta otázka, ve vší úctě k vám, je, je logická. Jestliže někdo byl v nejužším 
vedení ministerstva financí, může on garantovat, protože premiér má podmínku, aby nepůsobil předtím 
v Agrofertu, může on garantovat nezávislé fungování Finanční správy? 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
Tak to jsou dvě věci. Já myslím, že ta podmínka, jestli fungovala v Agrofertu, je, pokud mi je známo, tak 
nefungovala. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Takže by pro vás byla přijatelným kandidátem? 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
Takhle jsem to neřekl a rozhodně to říkat nebudu do té doby, než bude jasno, že bude skutečně odvolán 
ministr financí a do té doby, než hnutí ANO skutečně někoho konkrétního navrhne. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vojtěchu Filipe, doba, která není úplným odkladem, do kdy by prezident republiky měl přijmout návrh 
na odvolání Andreje Babiše podle vás jako právníka? 
 
Vojtěch FILIP, předseda strany, místopředseda Poslanecké sněmovny PČR /KSČM/ 
-------------------- 
Já jsem přesvědčen, pokud jde o český ústavní systém, že to bez zbytečného odkladu je věcí dnů 
respektive maximálně týdnu. To znamená, že prezident republiky má jistě právo dotazu předsedovi 
vlády, proč tak činí. Já se zlobím na nejvyšší ústavní činitele delší dobu kvůli tomu, že si věci jaksi 
vzkazují přes média. Já to řeknu takovou připomínku, kdyby Karel Kramář nejdřív něco nechal napsat 
do novin a pak šel k Tomáši Garrigue Masarykovi, tak by mu zaprvé Tomáš Garrigue Masaryk ani 
nepodal ruku a vyhodil by ho z toho Hradu, ale to se nikdy nestalo, protože ti lidé jednali jako skuteční 
státníci, to znamená, že když něco chtěli projednat, tak se spolu sešli a vyjednali si záležitosti. Pokud 
jde tedy o návrh předsedy vlády na odvolání vicepremiéra Babiše, tak to je legitimní krok předsedy 
vlády, který prezident republiky může posoudit, vyslechnout si toho odvolávaného ministra a pak to 
podepíše, protože nic jiného není možné. V našem ústavním systém, parlamentní demokracii, je jediný 
předseda vlády, který může navrhnout nominaci na ministra a také je jediný, který může navrhnout jeho 
odvolání. Prezident republiky v tomto ohledu tedy vykonává, řekl bych, ten druhý podpis, kdy je vázán 
tím návrhem předsedy vlády. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 



-------------------- 
Smířil jste se už s tím, protože byl to vy, který tlačil v rámci opozice nejdřívější termín konání voleb, ještě 
na začátku tohoto týdne jste mluvil o tom, že by to mohl být poslední červnový týden. Smířil jste se s 
tím, že to nebude? 
 
Vojtěch FILIP, předseda strany, místopředseda Poslanecké sněmovny PČR /KSČM/ 
-------------------- 
Já jsem se s tím nesmířil a my máme před sebou schůzi Poslanecké sněmovny, i když ta mimořádná, 
co bude ve středu, se toho týkat nemůže, protože je svolána jinému účelu, ale... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy tedy ještě budete chtít prosadit mimořádnou schůzi? 
 
Vojtěch FILIP, předseda strany, místopředseda Poslanecké sněmovny PČR /KSČM/ 
-------------------- 
16. května začíná řádná schůze, kde můžeme navrhnout ústavní usnesení a já nebudu zase nikomu 
přes média tady vzkazovat, co si o tom myslím. Jednali jsme o tom. Já jsem přesvědčen, že v tom je 
možné, je možné ještě do toho 19. května takové usnesení přijmout a do konce června ty mimořádné 
volby konat. To český ústavní systém umožňuje a já nesouhlasím s panem předsedou Bělobrádkem, 
že to dovládnutí do října má nějaký smysl. Podívejte se, od ledna, od ledna jsme svědky toho, že členové 
vládní koalice spolu nekomunikují, pan předseda Bělobrádek říká, že to je v kómatu, ta koaliční smlouvy, 
to znamená, že není platforma pro dohodu a nechápu, proč tedy chtějí dovládnout. Jestli jejich přilnavost 
k funkcím je tak velká, že nemohou bez toho být a přitom by bylo mnohem slušnější, kdyby, kdyby dali 
možnost občanům znovu rozhodnout. Já nevím, čeho se ty vládní strany bojí. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Čeho se bojíte, pane premiére? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Především co se děje od ledna, co se děje od jara letošního roku, tak jsou to problémy místopředsedy 
vlády a ministra financí, protože ho dohnaly kauzy, které se týkaly jeho podnikatelské minulosti a na to 
bylo potřeba reagovat a samozřejmě, že se zdvihla vlna veřejné kritiky a v konečném důsledku ty jeho 
kauzy začaly poškozovat koalici, fungování koalice, ale také fungování vlády jako takové. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Proč tedy nepodpořit na té řádné schůzi Poslanecké sněmovny, jak Vojtěch Filip naznačuje, že se 
nevzdává návrhu na rozpuštění Poslanecké sněmovny a konání předčasných voleb na konci června? 
Vy tedy lpíte na těch funkcích? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Tak především já si myslím, že jsem tento týden jasně ukázal, že na funkci nelpím, protože jsem ji dal 
k dispozici ve prospěch nějakého rozumného řešení, takže z mé strany to takto není. Ale my máme v 
tuto chvíli v Poslanecké sněmovně ještě celou řadu zákonů, na které podle názoru v té sněmovně je 
většina. Je tam přirozená shoda a je velká šance je dotáhnout do konce. V okamžiku, kdybychom vypsali 
předčasné volby, tak to zase spadne pod stůl. A druhá věc, ty řádné volby už jsou vypsány. Já jsem 
podepsal rozhodnutí, které učinil prezident republiky. Tuším, že už to vyšlo ve sbírce, to znamená, jsou 
vypsány řádné volby, jsou vypsány na říjen a vláda v tuto chvíli může dokončit svůj mandát, může se 
postarat o čerpání evropských fondů, připravit návrh státního rozpočtu, ale především v parlamentu 
máme některé zákony, které bych byl velice rád, kdyby se podařilo dotáhnout do konce, protože jsme 
na ně čekali roky a roky. Já jenom připomenu zákon o kontrole tajných služeb, na které jsme se všichni 
shodli v rámci celého parlamentu a teď by to před konečným projednáváním spadlo pod stůl. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
To jsou podle vás, rozumíme tomu, pane premiére. 



 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Totéž se týká třeba náhradního výživného nebo dalších zákonů, o kterých se diskutovalo roky a v tuhle 
chvíli je šance to přijmout. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
To jsou tedy ty hlavní důvody, proč premiér Bohuslav Sobotka a pravděpodobně i vy, pane předsedo 
Bělobrádku, trváte na tom, proč by ta vláda měla dovládnout. Pokud by Sobotkův kabinet předčasně 
skončil, byl by sedmou českou vládou, která předčasně ukončila svůj mandát. Nejkratší dobu od vzniku 
České republiky vládla první vláda Mirka Topolánka a to jen 4 měsíce. Ani druhá Topolánková vláda 
nevydržela celé funkční období. Vládla jen 28 měsíců. Předčasně skončil i kabinet Stanislava Grosse. 
Po devíti měsících mu zlomila vaz aféra kolem majetkových poměrů Grossovy rodiny. Trojku vlád, které 
vydržely nejkratší dobu, uzavírá 18 měsíců trvající druhá Klausova vláda. Ta se rozpadla kvůli 
financování občanských demokratů, opoziční strany vedly v tomto týdnu právě jednání, pane předsedo 
Kalousku, o tom, zda předčasné volby budou či nebudou. Jsou ty důvody, které vyjmenoval premiér, 
proč by ta vláda měla dovládnout do konce, i když koaliční smlouva je v kómatu? 
 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
To je, to jsou důvody předsedy vlády a koalice. My jsme bezprostředně po demisi vlády říkali, a takhle 
jsme to vznesli na tom jednání klubů, že chceme nebo že navrhujeme jako řešení předčasné volby do 
konce června. Podle nás je to možné jenom tehdy, kdyby se ta sněmovna rozpustila příští týden, pak 
se to opravdu stihnout dá. Ale bylo to reakce na situaci, kdy za A vláda byla v demisi a za B, kdy podle 
našeho názoru se premiér dopustil té strašné chyby, že odevzdal rozhodování prezidentu republiky a 
nechal ho rozehrát jeho mocenské hry. Takže agonii vlády v demisi a mocenské hry prezidenta Zemana 
jsme chtěli časově omezit na co nejkratší dobu a říkali jsme konec června, čím dřív, tím líp. Dnes je to, 
za několik dní je ta situace jiná. Vláda není v demisi, pan prezident Zeman, byť se mu to nelíbí, tak není 
na tahu jako hlavní mocenský hráč. To znamená, pro nás... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A tiskový mluvčí prezidenta republiky říká, že vy teď máte pakt se Sobotkou. 
 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Ale my nemáme přece vůbec žádný pakt, my prostě, my jsme zcela konsistentní, my rok a půl říkáme 
to samé. Pokud se ocitne vláda v menšině, my nepřidáme jeden jediný hlas pro vyslovení její nedůvěry, 
to jsme říkali už u Čapího hnízda, právě proto, aby pan prezident Zeman nemohl začít rozehrávat to, co 
nám tento týden předved. Žádný jiný motiv nemáme. A jestli mi dovolíte jednu reakci na to, o čem se tu 
bavili pánové, co se týče ministra financí, a myslím si, že by to mělo zaznít zcela jasně. Já jsem velmi 
rád tedy, že pan prezident vzal tu, vzal tu demisi zpátky, že je to on... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Pan premiér. 
 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Pan premiér. Že vzal tu demisi zpátky, že to bude on, kdo rozhoduje, ale výrok, který jsem zaznamenal, 
že nový ministr financí by měl být nominován za ANO, ovšem za podmínky, že bez vazeb na Agrofert, 
přece všichni víme, že tato podmínky je nerealizovatelný protimluv, že ANO je politická divize Agrofertu 
a že bude-li ho nominovat Andrej Babiš, tak nemůže ten nový ministr financí nemít vazby na Agrofert. 
To snad všichni víme. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Může. Alena Schillerová nemá vazby na Agrofert. 
 



Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
To je prostě, to víte, to je přesně ten případ, dojde jenom k té kosmetické změně. Je to samozřejmě 
věcí koalice, ona má většinu, ona prostě jmenuje si to pan premiér, ale potom neříkejme, že to je nový 
ministr financí bez vazeb na Agrofert. Todle, todle... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Myslíte, že premiér dělá politickou chybu, že nechal hnutí ANO nominovat... 
 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Ne. To je, to je jeho, to je rozhodnutí, to je rozhodnutí předsedy vlády a já jenom chci říct, že pan 
předseda vlády, pokud bude nominovat kohokoliv, pokud navrhne kohokoliv, koho navrhne hnutí ANO, 
udělá možná nezbytnou ale pouze kosmetickou změnu. Neudělá věcnou změnu. Pokud by chtěl udělat 
věcnou změnu a opravdu by chtěl, aby objektivně ty věci byly na ministerstvu financí vyšetřeny, pak by 
mu pravděpodobně nezbylo nic jiného, než aby nechal pověřit sám sebe. Ale to je pochopitelně jeho 
rozhodnutí. Já nechci radit, jenom říkám, že bude-li to nominant za ANO, dojde pouze ke kosmetické 
změně, nemůže dojít ke změně věcné. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Občanští demokraté, pane předsedo Fialo, se smířili s tím, že předčasné volby pravděpodobně nebudou 
a že se budou konat v řádném termínu? Nebo se přidáte ke komunistům na té řádné schůzi 16. května, 
abychom k volbám šli, pokud by se našla třípětinová většina k rozpuštěním, abychom k volbám šli na 
konci června? 
 
Petr FIALA, předseda strany, poslanec /ODS/ 
-------------------- 
Tak především mi dovolte říct, že celá ta kauza je kauza vlády. Nás to nijak netěší, protože pokud to 
nechcete nazývat krizí, jak jsem pochopil, tak já to nazvu cirkusem a trapným divadlem. Politika nemá 
být ani cirkus ani trapné divadlo, takže pro ODS a myslím, že i pro občany je toto naprosto smutný 
případ. A teď vám řeknu, co já pokládám za jediné odpovědné řešení a jediný odpovědný postoj ze 
strany opozice, protože to je to, co mám lidem nabízet. A já za jediný odpovědný postoj ze strany 
opozice pokládám ukončit toto trapné divadlo, tento cirkus co nejdříve. A proto jsme my přišli s návrhem 
předčasných voleb a to v realistickém termínu, protože jediný možný termín podle nás je začátek září a 
já si myslím... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ten termín komunistů je nerealistický? 
 
Petr FIALA, předseda strany, poslanec /ODS/ 
-------------------- 
Je nerealistický, protože tam je v kolizi, ne v kolizi ale k ústavě musíte ještě připočítat to, co říká volební 
zákon a jaké stanoví lhůty. Ale pro nás je důležité, aby to celé skončilo i třeba o měsíc dříve, o pár týdnů, 
to je prostě v pořádku a je to naprosto nutné. A ještě k tomu dodám jednu věc. Copak si někdo opravdu 
myslí, že tento slepenec, to, co tady teďka vytváří vládní koalice, že to jako skončí? Že teď si pánové 
sednou ke stolu a budou tady dělat slušnou vládu, která bude něco přinášet občanům? No já si to tedy 
nemyslím. A pokud jde o ty naše předčasné volby, no my to nikomu vnutit nemůžeme. My jsme je 
seriózně nabídli, když to ostatní strany odmítnou, no tak prosím, tak pokračujte v tomto cirkuse a 
namlouvejte lidem, že sedíte u stolu a teď děláte jako řádnou vládu. Tak co to bude znamenat? No bude 
to znamenat jediné, že celý tady ten týden, který jsme tu všichni prožili k hanbě České republiky, že to 
byla nějaká hra před kamerami a teď si sednou stranické sekretariáty a zase budem spokojeně dělat 
vládní koalici. My občanští demokraté budem dělat něco jiného. My se toho cirkusu nebudeme účastnit, 
my budeme nabízet voličům náš program, silný program pro silné Česko. 190 konkrétních kroků a vy si 
hrajte tuto trapnou hru. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 



Pane předsedo Filipe, termín KSČM předčasných voleb na konci června jako nerealistický, to znamená, 
že nebudete mít šanci v polovině května uspět na té schůzi. 
 
Vojtěch FILIP, předseda strany, místopředseda Poslanecké sněmovny PČR /KSČM/ 
-------------------- 
Tak samozřejmě pokud na to nebude 120 hlasů, tak je to nerealistický termín. Ale realistický podle 
ústavy, podle volebního zákona je a samozřejmě ukončuje mnohem dříve to trapné divadlo, jak tady 
řekl pan předseda Fiala. A to, že se to nebude odehrávat ve slušném tónu, to už dneska všichni vidíme, 
to je realita. A pokud tady jde o argument toho státního rozpočtu, no samozřejmě, že ten státní rozpočet 
by při těch červnových volbách už sestavovala jiná vláda, nikoliv tato vláda. A ta by nemusela být vázána 
zrovna kroky této vlády. Proto jsme to říkali u v lednu, když na lednové schůzi přeci se poprvé ukázalo, 
nakolik je to šílené v těch vztazích mezi, mezi ústavními činiteli, kteří jsou ve vládě. A to, že to zatím 
doplynulo do dubna respektive května, no to je záležitost jejich, že dále zdržují a dále jsou jaksi rádi v 
těch funkcích. Já jen podotýkám, že není pravda, že se něco strašlivé stane, když se ty zákony 
nepřijmou. Tam je 344 bodů na té schůzi Poslanecké sněmovny, která začíná 16., ty se stejně 
neprojednají a protože si nebyli ochotni členové vládní koalice stanovit priority ani na tu dubnovou 
schůzi, která probíhala tři týdny. Prosím vás, to je směšné, ta jejich argumentace. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
A přípodotek Petra Fialy a pak pan premiér. 
 
Petr FIALA, předseda strany, poslanec /ODS/ 
-------------------- 
No, nejsme v žádném právním ani politologickém semináři, ale pánové Filip a Kalousek už mně tvrdili v 
televizi, že není realistický zářijový termín, ukázalo se, že jsem měl pravdu já a teď já musím oponovat. 
Ano, dal by se stihnout termín úplně na konci června, na začátku července, kdyby se sněmovna 
rozpustila 9., kdyby pan prezident Zeman okamžitě jednal, což nemůžeme předpokládat a ten termín je 
vlastně nerealistický. Zatímco termín na začátku září jen naprosto reálný. Můžem se na něm domluvit 
a bylo by to seriózní, abychom tento cirkus ukončili. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Pane předsedo Bělobrádku a pane premiére, souhlasíte s tou kritikou Miroslava Kalouska, že pokud 
hnutí ANO bude mít právo nominovat svého kandidáta na post ministra financí, že půjde jen o 
kosmetickou změnu? To jste naznačil, ano, pane předsedo. 
 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Ne, vy jste říkal kritikou. Já to nekritizuji, já to konstatuji. A to všichni víme. Je to prostě věcí rozhodnutí 
koaličních stran, pokud tam někdo přijde za hnutí ANO, tak samozřejmě tu odpovědnost za propojení s 
Agrofertem ponesou dál. Té se nemohou zbavit. Tou se nezbaví jenom tím, že odejde Andrej Babiš a 
přijde tam někdo jiný za ANO. Já to nekritizuji, já to jenom konstatuji. To snad víme všichni, kdo ví, jak 
funguje hnutí ANO. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Předseda... To je zajímavé, jak vy můžete jako předseda TOP 09 vědět, jak funguje hnutí ANO. Takže 
reakce Pavla Bělobrádka, pak premiéra. 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
No tak pak je otázkou, jestli tam tato podmínka není nesplnitelná, ale to, to je asi skutečně v rovině 
spekulací a uvidíme, jak to skutečně bude. Takže z tohoto hlediska já se domnívám, že musíme vyčkat 
a to, co tady říkali pánové přede mnou, já se domnívám, že skutečně zodpovědné je to, aby se ty 
zákony, které jsou, dotáhly, abychom dokončili tento mandát. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 



A to, že námitka, že, co říkal Vojtěch Filip, že jste nebyli schopni jako strany vládní koalice si dát ani 
priority, co se má doprojednat a ukázalo se to na té dubnové schůzi sněmovny? 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
To je naprostý nesmysl. My jsme se na tom dohodli a otázka je potom, jak to budem dodržovat. 
Každopádně pro nás je zásadní, že ve finále tady i občani asi by těžko rozuměli, proč se má vést kampaň 
v průběhu, v průběhu prázdnin například a volby by byly hnedka, kdy ještě lidé jsou na dovolených. Já 
myslím, že to není moc rozumné, že spíš bychom měli diskutovat o tom, jestli by další volební období 
nemělo končit v květnu už právě kvůli státnímu rozpočtu, aby nová vláda v podstatě už zahajovala to 
jednání o několik měsíců dříve. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Vy přijdete tedy s návrhem, aby si zkrátila a je to vůbec možné ústavně vyřešit tak, že by ta nová vláda 
měla o půl roku kratší funkční období, to znamená, že by vládla 3,5 roku a opět jsme se vrátili k 
předletnímu termínu voleb? 
 
Pavel BĚLOBRÁDEK, místopředseda vlády pro vědu, výzkum a inovace, předseda strany /KDU-ČSL/ 
-------------------- 
Já bych to, já bych to uvítal a také bych uvítal, dneska vidíme jak to je v jiných zemích, zaprvé, že se 
hlasuje jeden den a že přesně, jak to je v jiných zemích, že se určí, který den to je a to třeba je to, já 
nevím, první neděle v listopadu a podobně a tím pádem je to i dopředu vyřešeno a nemusí se hýbat 
potom s těmi termíny, protože se nám pořád posunují dopředu. Ale to je věc skutečně hypotetická. Ta 
asi nepatří sem. A to, co je podstatné, domnívám se, že teď, pokud nebudou předčasné volby, a ty 
nepovažuju za to nejlepší řešení, považuju za nejlepší řešení, aby vláda dovládla, aby byly předčasné, 
aby byly řádné volby v řádném termínu. Jsou to na připraveny v podstatě všechny složky. Teď, 
kdybychom všechno zkrachovali, tak je to velmi obtížné, protože máte tady obce, aby se připravily, aby 
se na to připravily i naše ambasády pro naše voliče v zahraničí, aby se na to připravily všechny 
technikálie a já si myslím, že i ústřední volební komise by uvítala, kdyby ty volby nebyly skutečně někde 
na začátku, na konci, na konci prázdnin nebo na začátku září. Já se domnívám, že nejlépe je celou tu 
věc dotáhnout. Myslím si, že bude nejlepší, abychom si skutečně řekli, že pro nás pro všechny je teďka 
důležité, aby celá ta situace se co nejvíce zklidnila, abychom ji dotáhli do řádných voleb. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Pane premiére, to konstatování Miroslava Kalouska, že děláte jen kosmetickou úpravu vlády, když 
ponecháváte post ministra financí hnutí ANO a že stejně bude Andrej Babiš řídit ministerstvo financí? 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Víte, cílem té změny přece není ingerovat do ministerstva financí, cílem té změny je zabránit tomu, aby 
tady existoval vážný konflikt zájmů mezi současným ministrem financí a tím, co ho doběhlo z hlediska 
jeho minulosti. To znamená, dnes je tady situace taková, že Finanční správa je součástí ministerstva 
financí. Tato Finanční správa podle informací, které jsou v médiích, já žádné jiné informace nemám, tak 
tato Finanční správa vyšetřuje údajně ty kauzy, které se týkají ministra financí. To znamená, z hlediska 
nezávislého výkonu Finanční správy by bylo ideální, kdyby ministr financí odstoupil z vlády, jakmile tato 
situace nastala. Vzhledem k tomu, že on nebyl tohle ochoten udělat, tak tu věc musím řešit jako 
předseda vlády. Pokud tam bude kdokoliv jiný než Andrej Babiš, kdo nebude mít stejný problém, to 
znamená, že přímo se angažoval v těch obchodech Agrofertu, tak je to vyhovění standardům jakési 
elementární politické kultury, kterou bychom měli držet. Já jenom jestli mohu velmi rychle okomentovat. 
Zdá se, že na předčasných volbách se neshodne ani sama opozice. Pokud se na nich neshodne ani 
sama opozice... 
 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Ale shodla, to zase jo. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 



Neshodne. Nevím. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Neshodnou se na termínu. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Zdá se mi, že každý, každý tady říkal něco jiného. 
 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Na předčasných volbách se shodneme, pane premiére. Bez problému. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Takže se mi zdá, že to v té Poslanecké sněmovně na stodvacítku při počtu hlasů, které má opozice, 
nemá příliš velkou šanci. Pokud jde o fungování vládní koalice, ačkoliv už se na jaře objevil ten problém 
ministra financí, tak navzdory tomu my jsme byli schopni se před každou schůzí sejít, dohodnout se na 
prioritách, na každí schůzi jsme prosadili vládní návrhy zákonů a myslím si, že může ty věci dotáhnout 
do konce, že jsou tam záležitosti, na kterých mi skutečně velmi záleží. Je tam třeba novelizace zákoníku 
práce, je tam otázka dlouhodobého ošetřovného. Prostě řada vstřícných kroků i vůči občanům 
pozitivních kroků, které bychom měli ještě do konce volebního období dotáhnout do konce. Jeden silný 
argument jsou evropské fondy. V okamžiku, kdy teďka dojde k tomu, že bude přetržka, bude kampaň, 
tak si myslím, že klesne tlak na čerpání evropských fondů a ten letošní rok bude z hlediska čerpání 
evropských fondů klíčový. Takže tohle je taky jedna z věcí, kterou ta vláda může dodělat a může ji 
dotáhnout do konce. A nesouhlasím s tím, že příčinou jsou nějaké vztahy ve vládní koalici. Podívejte 
se, já jsem tu vládu držel víc než tři roky pohromadě. Ty vztahy tam nikdy nebyly ideální, ale nebyly, 
nebyl tam ten vážný problém, který dneska stíhá ministra financí a pronásleduje ho na každém kroku a 
já na to jako předseda vlády musím reagovat. A koneckonců pánové, když vy jste seděli ve sněmovně... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Promiňte, pane premiére, tady vám, tady vám skončím do řeči. Ne, promiňte. 
 
Bohuslav SOBOTKA, premiér, předseda strany /ČSSD/ 
-------------------- 
Všichni jste seděli ve sněmovně, která přijala usnesení, kde říkáte, že když to ministr financí nevysvětlí, 
tak já jako předseda vlády se k tomu mám postavit. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
No počkejte, ale ten, ten problém Andreje Babiše tady byl ještě předtím, než Andrej Babiš vstupoval 
do politiky. Respektive na ten problém upozornil sám Miloš Zeman, když ještě nebyl prezidentem 
republiky. V současnosti pevné spojenectví Andreje Babiše a Miloše Zemana dostalo jasné kontury. 
Přitom to není tak dávno, bylo to právě v roce 2011, co byl Andrej Babiš pro Miloše Zemana lhář a 
podrazák a připomeňme si, co Miloš Zeman o Andreji Babišovi říkal. Je to nezkreslená verze 
autentických slov Miloše Zemana. Tady jsou. 
 
Miloš ZEMAN, tehdejší čestný předseda SPOZ, 15.11.2011 
-------------------- 
Zastávám názor, že člověk, který vstupuje do politiky respektive působí v politice, má-li být dlouhodobě 
úspěšný, musí splňovat tři základní kritéria. Zaprvé nesmí krást, zadruhé nesmí podrážet a zatřetí musí 
dodržovat uzavřené dohody. Pokud jde o pana Babiše, byl jsem přímým účastníkem podpisu dohody s 
ním při privatizaci Unipetrolu a konstatuji, že pan Babiš tuto podepsanou dohodu nedodržel. To je pro 
mě dostatečný důkaz nevěrohodnosti pana Babiše nehledě na jistá další podezření, která se, doufám, 
časem prošetří. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 



V roce 2011 tedy Miloš Zeman mluvil podobně jako strany a lídři stran zastoupených v Poslanecké 
sněmovně, kteří schvalovali ono usnesení, které se týká potíží a vyšetření potíží kolem Andreje Babiše. 
Čím si, Petře Fialo, vysvětlujete, že Miloš Zeman tak výrazně změnil názor na Andreje Babiše? 
 
Petr FIALA, předseda strany, poslanec /ODS/ 
-------------------- 
Na to je potřeba se ptát Miloše Zemana. Ale já jenom chci připomenout, že my jsme od počátku říkali, 
že je problém, když se sestavuje vláda, v níž je jeden z největších oligarchů v této zemi, že tu bude střet 
zájmů a to se ještě ani neukázaly všechny ty kauzy, které se ukázaly v posledních dnech. A jestli tady 
pan premiér říká, že něco jako řeší a že to musel řešit, tak já k tomu chci poznamenat, že to řešil špatným 
způsobem, ve špatný čas a ve špatném pořadí kroků. A na to taky nesmíme zapomenout. Kdyby 
přistoupil k návrhu na odvolání Andreje Babiše před několika měsíci, třeba po kauze Čapí hnízdo, tak 
to mělo úplně jinou dynamiku a jiný rozměr. Ale to, že nejprve podal demisi, pak ji stáhl, pak jsme všichni 
byli svědky toho trapného cirkusu, no tak já si nedovedu představit, že teď po tom všem si zase sednete 
ke stolu a budete se tvářit, že tady jednáte ve prospěch lidí této země. No to určitě tedy ne. Proto já 
říkám, nejserióznější východisko je zkrátit toto trapné divadlo, tento cirkus a pokračovat dál. A ještě 
jedna poznámka k té vládě. No od počátku to bylo přece jasné, že ty strany se neshodují na nějakých 
programových principech a že tam bude ten problém s tím, že největší podnikatel, oligarcha je součástí 
té vlády. Byl to prostě mocenský slepenec, nějaká mocenská dohoda. Oni pánové občas říkají, no nám 
nic jiného nezbylo, byla to mocenská dohoda, která nepřinesla této zemi nic dobrého. Místo aby se lidé, 
aby měli lidé užitek z hospodářského růstu, aby lidé měli něco z toho, že se naší zemi, naší ekonomice 
daří dobře, tak tato vláda nic pro ně neudělala a to si myslím, že by pokračovat nemělo. Teď jsme tady 
svědky mimořádné ostudy, trapného divadla, pojďme to ukončit a pojďme k předčasným volbám. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Ptám se znovu, proč podle vašeho mínění nemáte na své straně prezidenta republiky Miloše Zemana, 
když jsme slyšeli tvrdá slova, která pronášel v roce 2011, kdy v jeho očích byl Andrej Babiš jako 
podnikatel podrazák a... 
 
Petr FIALA, předseda strany, poslanec /ODS/ 
-------------------- 
A já vám na to odpovím a odpovím vám tím, co s tím chceme dělat, ODS byla jediná, která řekla, Miloš 
Zeman nemá pokračovat v příštím volebním období, pojďme to vyřešit tím, že postavíme silného 
kandidáta, který Miloše Zemana porazí, protože pan prezident se chová v řadě věcí nestandardně, 
nerespektuj ducha ústavy, podle nás tady má být jiný prezident a to my děláme, na tom pracujeme a od 
jiných kolegů jsem neslyšel, pojďme postavit jiného kandidáta. My říkáme, my hledáme silnou osobnost, 
která porazí Miloše Zemana. A to je podle mě řešení té situace. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
KSČM také hlasovala pro to usnesení týkající se Andreje Babiše a jeho potíží. Proč, Vojtěchu Filipe, 
nemáte na své straně Miloše Zemana, když před šesti lety pronášel ta slova, která jsme slyšeli? 
 
Vojtěch FILIP, předseda strany, místopředseda Poslanecké sněmovny PČR /KSČM/ 
-------------------- 
To se opravdu zeptejte Miloše Zemena. Já si nemyslím, jestli má být nebo nemá být v další straně. Já 
nesouhlasím s tím, jakým způsobem se řeší současná vládní krize. O těch prioritách, vy jste, pane 
redaktore, řekl, že jednou z priorit je zákon o státním zastupitelství. Ve čtvrtek před jednáním 
organizačního výboru přišlo, že už to není priorita. Není to pravda, že mají stanovené priority, protože 
to bychom tam opravdu neměli na konci volebního období 344 neprojednaných bodů, protože vládní 
koalice nezvládá ty jednotlivé úkoly, které si dala. To, že jsme v těch úkolech, které tam jsou, někde v 
jedné třetině a že jasně některé zákony jsou spíše vytíráním zraku a dobře se jmenují, ale jejich obsah 
je docela tristní, to je přeci dokázáno několikrát. A máme tady na tom myslím jeden bod, který se toho 
týká a to je, to jsou antikorupční opatření. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
K tomu se ještě dostaneme. Jaké máte vysvětlení proto, že teď dva muži, kteří se nemohli cítit v roce 
2011, jsou největšími spojenci? 



 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Já myslím, že to je správná otázka. On pan prezident totiž nejenom změnil názor, on je dokonce ochoten 
za pana ministra Babiše nést vlastní rizika. To, jestli mě k něčemu ten tejden, tento týden, který byl 
jinak hanebný, opravdu přispěl, že pan prezident svým chováním nasvítil, že Zeman a Babiš jedno jsou, 
že mají společné cíle, společné zájmy a že pro ty společné cíle a zájmy je ochoten pan prezident 
postupovat třeba i taková rizika, že jde za hranu ústavy, že... 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Počkejte, ale ptám se znovu, čím si vysvětlujete, protože Miloš Zeman mluvil v roce 2011 podobně, jako 
o Andreji Babišovi mluvíte vy. Já se ptám, proč podle vás nastala ta změna? 
 
Miroslav KALOUSEK, předseda strany, poslanec /TOP 09/ 
-------------------- 
Protože nastala situace, kdy oba dva pánové v tom časovém průteku začli mít stejné cíle a stejné zájmy 
a ty stejné cíle a stejné zájmy jsou tak silné, že nutí Miloše  Zemana nést za Andreje Babiše i svoji kůži 
na trh. Já myslím, že tohle je velmi důležitá informace, protože každý, kdo bude volit ANO, musí vědět, 
že volí zájmy Miloše Zemana a naopak. Prostě Zeman a Babiš jedno jsou, to je po tomto týdnu zcela 
jasné. A to je to vysvětlení. 
 
Václav MORAVEC, moderátor 
-------------------- 
Přepněte si na zpravodajskou čtyřiadvacítku, kde pokračuje diskuse pěti lídrů sněmovních politických 
stran. Připomínám, že jsme zvali i Andreje Babiše. Jeho mluvčí na konci týdne ani účast Andreje 
Babiše nepotvrdil ale ani nebyl schopen říci, že Andrej Babiš nepřijde. Přepněte si, na čtyřiadvacítce 
pokračujeme za pár okamžiků. 
 


